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روزنامه

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ضمن تجلیل از تدبیر دولت یازدهم در تغییر 
نتیجه مذاکرات هسته ای به نفع مردم ایران، نسبت به خطرات مهارنشدن نقدینگی و 

بیکاری در کشور هشدار داد.
 آیت الله هاشمی رفسنجانی که عصر پنجشنبه در دیدار اعضای شورای مرکزی حزب اعتدال و 
توسعه سخن می گفت، به مذاکرات 23 ماهه تیم هسته ای ایران اشاره و تصریح کرد: پیروزی ایران 
در این مذاکرات افتخار دولت تدبیر و امید است، چرا که قبلاً نیز در دولت گذشته دو دوره مذاکرات 
با آمریکا با وساطت سلطان قابوس با اجازه رهبری صورت گرفته بود، که نتیجه  ای نداشت اما آقای 

روحانی با تغییر شیوه مذاکره توانست نتیجه را به نفع ملت ایران تمام کند.
وی با اظهار امیدواری به نتیجه دادن کامل مذاکرات ظرف دو تا سه هفته آینده، گفت: 

اگر این مذاکرات به نتیجه برسد، ایران از حق خود به خوبی دفاع کرده است که همین 
امر موجب اعتماد بیشتر مردم و مسؤولان می شود.

هاشمی در ادامه با بیان اینکه دولت آمریکا برای موفقیت مذاکرات خیلی 
جدی تر از ایران است، افزود: آنها خیلی بیشتر از ما به توافق نیاز دارند، لذا به رغم 

همه کارشکنی ها و مخالفت های جدی که این روزها ...

آیت ا... هاشمی رفسنجانی ضمن تقدیر از تدبیر دولت در مذاکرات هسته ای:

نقدینگی و بیکاری باید مهار شوند 

استاندار در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه تشریح کرد؛

اقدامات دو ساله دولت در استان قم

 رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی 
جبهه اصلاحات:

اصلاح طلبان 
از روحانی 

حمایت  می کنند

تاریک و روشن 
فعالیت  سیاسی 

مداحان برای انتخابات

 رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه 
شدن  امنیتی  طرف  به  افراطی  گفت:جامعه  اصلاحات 
حرکت می کند و وقتی فضا مانند سال 88 امنیتی شود 

تمام جریان ها ضرر می کنند.
 حجت الاسلام محسن رهامی در جمع خبرنگاران با اشاره به 
اینکه تکلیف اصلاح طلبان نسبت به دولت یازدهم روشن است 
اظهار کرد: از سال 92 از آقای روحانی حمایت کردیم و اکنون به 

عنوان یک راهبرد این روند را ادامه می دهیم.
دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با بیان اینکه 
دولت روحانی توانست بحران جدی بین المللی را از ایران دور 
کند، تصریح کرد: موضوع مذکور ارزش بسیاری دارد و رییس 
جمهور گام مهمی در ایجاد صلح جهانی برداشته است. ی ادامه 
داد: آقای روحانی قبل، حین و پس از انتخابات به هیچ عنوان خود 
را اصلاح طلب معرفی نکرده یا نگفته که در گروه اصلاح طلبان 
قرار دارد و از ابتدا دولت خود را میانه اعلام کرده است. رهامی 
به موفقیت دولت روحانی در مسائل هسته ای اشاره کرد و افزود: 
دولت هایی که زیر منشور فصل هفتم سازمان ملل می روند 

سرنوشت آنها مانند حمله به عراق و افغانستان می شود و...

در نشست مدیر عامل بانک توسعه صادرات کشور با فعالان اقتصادی قم مطرح شد

صادرات قم زیرسایه
 سودهای کلان بانک ها

رکودی که داد همه را درآورد

سایه ترک ها و چشم بادامی ها 
بر صنعت مبلمان قم

سال هاست که از صنعتی شدن استفاده از چوب می گذرد صنعتی 
که به دنبال تولید و فراهم کردن نیازهای انسانی است و در قالب های 
مختلف هنری توسط هنرمندان نقش  آفرینی می شود. یکی از این 
عرصه ها صنعت مبلمان سازی است که تا میانه های قرن بیستم صرفا 
یکی از صنف های تولیدی هر کشوری محسوب می شد که مطابق 
با نیاز و فرهنگ هر کشور، محصولاتی که مردم به آن نیاز داشتند 
را تولید می کرد اما کم کم این صنعت به یکی از با اهمیت ترین 

بخش های صنعتی تولید اشتغال و ثروت برای کشورهای در حال 
پیشرفت و نیز یکی از بخش های بااهمیت تجارت بین الملل تبدیل 
شد به گونه ای که تا کنون ارزش تولیدات این نوع از صنعت در جهان 
به رقم های میلیاردی رسیده شده است. صنعت چوب در ایران نیز 
ریشه ای چند هزار ساله دارد و تاریخ آن نشان می دهد که این صنعت 
تا میانه دهه 40 شمسی به شکل سنتی بوده است و سپس با ارتقای 

دانش و فناوری استفاده از آن، جنبشی عظیم را آغاز کرد....

سودهای کلان و جرایم بسیار سنگین بانک های تجاری 
تولید و صادرات قم را به تعطیلی کشانده است
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سخنگوی کانون کارگری استان: 

2400  کارگران ساختمانی در قم بیمه می شوند

آغاز ثبت نام زائران اربعین از فردا
2

7

سرمقاله:  محسن بهشتی

یکی از ایرادات سیستم های 
اداری آن است که مطابق با برنامه 
اوقات  گاهی  و  کنیم  نمی  کار 
سلیقه افراد در امور بسیار نقش 
حاکم  فردی  سلیقه  اگر  و  دارد 
شود کمتر انسان خوش سلیقه 
ای را داریم که امور جدیدی را با 

کیفیت بهتری ...

بازگشت عقلانیت و تدبیر 
در نظام برنامه ای کشور
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نباید  فریب 
لبخند 

دشمن را  
خورد

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس و اعضای مجلس خبرگان رهبری:
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 حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزپنجشنبه 
در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان، این مجلس را مظهر کامل مردم 
سالاری اسلامی و مایه سکینه و آرامش در جامعه خواندند و با توصیه مؤکد 
به همه مسئولان برای حرکت و تلاش در چارچوب منظومه فکری اسلامی 
با ادبیات و کلیشه های نظام سلطه، تأکید  و مراقبت برای همرنگ نشدن 
و  دانشگاهی،  روشنفکران  دینی،  علمای  وظیفه  مهمترین  امروز  کردند: 
مسئولان حساسیت نسبت به طراحی دشمن و شناخت آن و تشریح آینده 
امیدبخش و رو به پیشرفت کشور در چارچوب شاخص های منظومه فکری 
اسلام و با استفاده از قابلیت ها و توانایی های جوانان و ظرفیت های گسترده 

کشور است.
رهبر انقلاب اسلامی همچنین نکات مهمی را درخصوص برجام و شرایط بعد از برجام 

بیان کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای در ابتدای سخنان خود با اشاره به برخی از آیات قرآن کریم 
درخصوص انزال سکینه الهی در قلب های مؤمنین، بواسطه تسلیم بودن در برابر خدا و 
داشتن حسن ظن به وعده های الهی، مجلس خبرگان را زمینه ساز سکینه و آرامش در 
جامعه خواندند و در تبیین علت این موضوع افزودند: مجلس خبرگان تنها مجلسی است 
که دو انتخاب در آن انجام می گیرد. یکی انتخاب نمایندگان مجلس خبرگان که بوسیله 
مردم انجام می شود و دیگری انتخاب رهبری که بوسیله مجلس خبرگان انجام می گیرد.

ایشان خاطرنشان کردند: براساس این دو انتخاب، مجلس خبرگان از یک جهت مظهر 
کامل مردم سالاری دینی و مردم سالاری اسلامی است و از طرف دیگر مظهر حاکمیت 

ارزشها و احکام اسلامی است.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: وقتی مجلس خبرگان با چنین ویژگیهای منحصر بفردی 
تشکیل می شود نمایندگان این مجلس و استقلال فکری و آگاهی خود را نشان می دهند، 

این موضوع زمینه ساز سکینه و آرامش در جامعه می شود.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه باید در هر دو انتخاب مجلس خبرگان دقت لازم 
و استقلال فکری رعایت شود، گفتند: استقلال فکری به معنای آن است که نمایندگان 

این مجلس اسیر کلیشه ها و ادبیات نظام سلطه نباشند.
برای  فقط  توصیه  این  البته  کردند:  خاطرنشان  ای  خامنه  الله  آیت  حضرت 
همه  و  نظام  ارکان  و  مسئولان  همه  بلکه  نیست  خبرگان  مجلس  نمایندگان 
و  ادبیات  همرنگ  تا  باشند  مراقب  باید  دینی  و  اجتماعی  و  سیاسی  صاحبنظران 

کلیشه های نظام سلطه نشوند.
ایشان با اشاره به تلاش گسترده و تبلیغات پرحجم جبهه استکبار برای تحمیل ادبیات 
و واژه های جعلی خود به مسئولان و تصمیم گیران و تصمیم سازان کشورها، افزودند: 
در ادبیات نظام سلطه، مفاهیمی همچون تروریسم و حقوق بشر معانی خاصی دارند و در 
این ادبیات حملات بی وقفه شش ماهه به مردم یمن و کشتن مردم بیگناه غزه، تروریسم 
نیست و سرکوب مردم بحرین به دلیل درخواست برای داشتن حق رأی، نقض حقوق 

بشر محسوب نمی شود!
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: در ادبیات نظام سلطه، دفاع مشروع نیروهای مقاومت در 
لبنان و فلسطین، تروریسم به حساب می آید ولی اقدامات کشورهای مستبد و نزدیک به 

امریکا، در منطقه، برخلاف حقوق بشر نیست!
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: در این ادبیات ترور دانشمندان هسته ای 
نیز که صهیونیستها تقریباً به صراحت به آن اعتراف کرده اند و برخی کشورهای اروپایی 
هم به نقش خود در پشتیبانی از این اقدام اذعان داشته اند، تروریسم محسوب نمی شود!

ایشان با تأکید بر اینکه جعل چنین مفاهیمی و انتظار اینکه همه در چارچوب این 
ادبیات سخن بگویند یکی از نشانه های بارز سلطه و استکبار است، گفتند: در مقابل، 
نظام جمهوری اسلامی دارای یک منظومه فکری اسلامی است که بعد از گذشت سالها 

همچنان در دنیا، دارای جذابیت و طراوت و تازگی است.
حضرت آیت الله خامنه ای در تشریح اجزاء منظومه فکری اسلامی، نفی ظلم و 
استکبار و استبداد، عزت ملی و اسلامی و استقلال فکری، سیاسی و اقتصادی را از اجزاء 
این منظومه فکری برشمردند و درخصوص اهمیت استقلال و نقش آن در خودباوری و 
پیشرفت یک ملت، افزودند: استقلال بخشی از آزادی است، بنابراین کسانی که استقلال 

را نفی می کنند در واقع مخالف آزادی هستند.
ایشان، شعار »استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی« را در بردارنده ارتباط منطقی 
این سه مفهوم دانستند و گفتند: استقلال همه جانبه و آزادی فکری و عملی، هر دو در 
منظومه فکری اسلامی و نظام جمهوری اسلامی قرار دارند و چنین نظام فکری زمینه ساز 

خودباوری و حرکت بالنده و رو به جلو برای هر ملتی خواهد شد.
رهبر انقلاب اسلامی سبک زندگی اسلامی، نوآوری و هم افزایی و اتحاد ملی را از 
دیگر اجزاء منظومه فکری اسلامی دانستند و خاطرنشان کردند: ملت ایران در طول 36 
سال گذشته بواسطه حرکت در چارچوب این منظومه فکری، توانسته است با وجود موانع 

فراوان، پیشرفتهای زیادی را داشته باشد.

حضرت آیت الله خامنه ای افق مورد نظر نظام اسلامی را، ایرانی پیشرفته از لحاظ علم 
و صنعت، با جمعیتی 150 تا 200 میلیونی و برخوردار از معنویت و بدور از سلطه گری 
اما در مقابلِ زورگویان و سلطه گران، توصیف کردند و گفتند: دستیابی جمهوری اسلامی 
ایران به این جایگاه، برای جبهه استکبار بسیار سنگین است، و علت همه توطئه ها و 

تلاشها در مقابله با نظام اسلامی، جلوگیری از تحقق چنین آینده ای است.
ایشان با تأکید بر اینکه ظهور چنین کشور اسلامی، زمینه ساز برچیده شدن بساط 
استکبار و کفر خواهد شد، افزودند: ملت ایران بویژه جوانان، علمای دین و روشنفکران 
دانشگاهی باید حرکت خود را در چارچوب منظومه فکری اسلامی پیش ببرند و همه از 

جمله مسئولان نسبت به طراحی و نقشه دشمن، حساس و هوشیار باشند.
رهبر انقلاب اسلامی تأکید کردند: نباید و بواسطه لبخند دشمن و یا احیاناً مساعدت 
کوتاه مدت او در موضوعی خاص، فریب دشمن را خورد بلکه همواره باید متوجه این 
موضوع باشیم که طراحی و نقشه او چیست؟ حضرت آیت الله خامنه ای یک بار دیگر 
تأکید کردند که دشمن و استکبار جهانی موضوعی موهوم نیست بلکه واقعیتی است 
که بزرگترین مصداق آن دولت امریکا و کمپانیها و کارتل های اقتصادی صهیونیستیِ 

پشتیبان آن، است.
ایشان با اشاره به توانایی ها، قابلیت ها و استعدادهای جوانان با ایمان و همچنین 
ظرفیت ها، ثروت ها و منابع طبیعی کشور و عمق فرهنگ اسلامی و فرهنگ اهل بیت 
علیهم السلام در میان مردم، خاطرنشان کردند: همه مسئولان و شخصیت های مؤثر و 
دارای نفوذ کلام در میان جامعه باید این آینده روشن را بیش از پیش برای مردم تشریح 

کنند و ضمن امیدوار کردن آنان به آینده، زمینه ساز آرامش و سکینه در کشور شوند.
رهبر انقلاب اسلامی بخش دیگری از سخنان خود را به بیان نکات مهمی درخصوص 
برجام و مسائل بعد از برجام و همچنین موضوع اجرای سیاستهای اقتصاد مقاومتی 

اختصاص دادند.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به بحث های روزهای اخیر درباره نقش مجلس 
شورای اسلامی در بررسی برجام ،گفتند: درخصوص ابعاد حقوقی و قانونی این موضوع و 
اقتضائات آن، باید صاحبنظران و کارشناسان حقوقی نظر دهند اما از نگاه کلی، من معتقدم 
و به آقای رئیس جمهور هم گفته ام که مصلحت نیست، مجلس شورای اسلامی از موضوع 

بررسی برجام کنار گذاشته شود.
ایشان با تأکید بر لزوم ورود مجلس به موضوع بررسی برجام، در عین حال خاطرنشان 
کردند: من در مورد نحوه بررسی و اینکه آن را رد کنند و یا تصویب کنند هیچ توصیه ای 

به مجلس ندارم و این، نمایندگان ملت هستند که باید تصمیم بگیرند.
رهبر انقلاب اسلامی درخصوص مسائل بعد از برجام گفتند: من درباره این مسائل، 
برخی نکات را با برادران عزیز و صمیمی خود در دولت، در میان گذاشته ام که اکنون برای 

اطلاع نمایندگان مجلس خبرگان و همه مردم، آنها را بیان می کنم.

حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به شش کشور مذاکره کننده با ایران و نقش امریکا 
در میان این شش کشور، افزودند: در واقع طرف اصلی ما دولت امریکا است اما مسئولان 

امریکایی خیلی بد حرف می زنند و باید تکلیف اینگونه حرف زدن ها روشن شود.
ایشان با اشاره به سخنان مقامات امریکایی مبنی بر حفظ چارچوب تحریم ها، تأکید 
کردند: اگر قرار است چارچوب تحریم ها حفظ شود، پس ما برای چه مذاکره کردیم؟ 
و این، کاملًا مخالف علت حضور جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات است زیرا هدف از 

مذاکرات برداشته شدن تحریم ها بود.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: اگر ما در مذاکرات در برخی موارد کوتاه آمدیم و برخی 
امتیازات را دادیم عمدتاً برای این بود که تحریم ها برداشته شود و گرنه چه لزومی به 
حضور در مذاکرات بود و ما کار خود را ادامه می دادیم و می توانستیم از نوزده هزار 
سانتریفیوژی که داریم، در مدت کوتاهی به پنجاه تا شصت هزار سانتریفیوژ برسیم و 
غنی سازی بیست درصد را نیز ادامه دهیم و تحقیق و توسعه را هم سرعت بیشتری 

ببخشیم.
حضرت آیت الله خامنه ای تأکید کردند: اگر قرار است تحریم ها برداشته نشود، پس 

معامله ای هم در کار نخواهد بود، بنابراین باید تکلیف این موضوع مشخص شود.
ایشان خطاب به مسئولان کشور گفتند: نگویید که امریکاییها این سخنان را برای قانع 
کردن رقبای داخلی خود می زنند، البته من معتقدم که دعوای داخلی امریکا واقعی است 
و آنها با هم اختلاف دارند و علت این اختلاف هم برای ما روشن است، اما آنچه که رسماً 
گفته می شود نیاز به پاسخ دارد و اگر پاسخ داده نشود، صحبت طرف مقابل تثبیت خواهد 
شد. رهبر انقلاب اسلامی همچنین با اشاره به سخنان مقامات امریکایی مبنی بر تعلیق 
تحریم ها، تأکید کردند: از ابتدا مسئله ما این نبوده است، ما تأکید داشتیم که تحریم ها 
باید برداشته شوند و نه تعلیق. حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: البته نظر ما برداشته 
شدن فوری تحریم ها بود اما دوستان در اینجا، این موضوع را به شکلی معنا کردند و ما 
هم مخالفتی نکردیم ولی تحریم ها باید برداشته شوند. اگر قرار است تحریم ها تعلیق 
شوند، ما هم اقداماتی را که باید انجام دهیم، در حد تعلیق و نه در سطح اقدام اساسی بر 

روی زمین، انجام خواهیم داد.
 ایشان خاطرنشان کردند: البته طرف مقابل می گوید برداشتن برخی تحریم ها دست 
دولت امریکا نیست ما هم می گوییم همان تحریم هایی که در دست دولت امریکا و 

دولتهای اروپایی است، باید برداشته شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای، بخش دیگری از حرفهای بد مقامات امریکا را اظهاراتی 
کاملاً خارج از موضوع توافق هسته ای خواندند و خاطرنشان کردند: هیئت حاکمه امریکا 
همانند انگلیسی های قرن نوزدهم در مورد ایران سخن می گویند و گویا دو قرن از دنیا 
و تاریخ عقب هستند در حالیکه دنیا تغییر کرده و ابرقدرتها دیگر قدرت و توانایی و عُرضه 
آن کارها را ندارند و در طرف مقابل نیز جمهوری اسلامی با تواناییهای شناخته شده و 

ناشناخته ای که در زمان عمل شناخته خواهد شد قرار دارد و ایران مانند فلان کشور عقب 
مانده نیست که هر طوری بخواهند بتوانند با آن صحبت کنند.

رهبر انقلاب، در بیان یکی از اظهارات سلطه جویانه امریکاییها گفتند: مقامات امریکایی 
می گویند انتظار داریم مسئولان و دولت جمهوری اسلامی کاری متفاوت انجام دهند!

ایشان افزودند: کار متفاوت از نظر آنها کاری متفاوت از گذشته ی جمهوری اسلامی 
و عبور از ارزشهای اسلامی و از دست دادن پایبندی به احکام اسلامی است، اما چنین 
چیزی هرگز اتفاق نخواهد افتاد و نه دولت، نه مجلس و نه مسئولین مطلقاً چنین کاری 
نمی کنند و کسی هم که بخواهد چنین کاری بکند، مردم و نظام جمهوری اسلامی از 

او قبول نمی کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای در تبیین یکی از مصادیق مورد انتظار امریکاییها گفتند: از 
جمله سیاستهای امریکا در منطقه، محو و نابودی کامل نیروهای مقاومت، و تسلط کامل 
بر سوریه و عراق است و توقع دارند که جمهوری اسلامی وارد این چارچوب شود که هرگز 

چنین چیزی اتفاق نخواهد افتاد.
رهبر انقلاب در اشاره به یکی دیگر از اظهارات حساسیت برانگیز مقامات امریکایی 
گفتند: آنها می گویند برجام فرصتهایی را هم در داخل ایران و هم در خارج ایران و منطقه 

در اختیار امریکا قرار داده است.
ایشان خطاب به مسئولان در دولت و سایر دستگاهها تأکید کردند: مسئولان در دولت 
و در دستگاههای گوناگون، به هیچ وجه نباید اجازه این فرصت طلبی را در داخل به امریکا 
بدهند و در خارج هم باید تلاش کنند که این فرصتها در اختیار امریکا قرار نگیرد، زیرا 
هر چه آنها به این فرصتهای خود نزدیک شوند، یقیناً ذلت، محنت و عقب ماندگی ملتها 

بیشتر خواهد شد.
رهبر انقلاب با اشاره به تأکیدشان به مسئولان اعم از مسئولان سیاست خارجی و دیگر 
مسئولان مبنی بر ممنوعیت کامل مذاکره با طرف امریکایی به جز در موضوع هسته ای، 
گفتند: علت این مخالفت، جهت گیریهای امریکاست که درست در نقطه مقابل جمهوری 

اسلامی قرار دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به مسئله مهم اقتصاد کشور اشاره کردند و گفتند: 
سیاستهای اقتصاد مقاومتی یک مجموعه کامل و غیرقابل تجزیه است و اجرای آنها به 
برنامه عملیاتی کامل نیاز دارد، بنابراین از رئیس جمهور محترم و دولت خواسته ایم که برای 
تحقق سیاستهای اقتصاد مقاومتی یک برنامه جامع، عملیاتی و کاربردی تهیه شود و انتظار 

داریم که این اقدام انجام گیرد.
ایشان در خصوص اهمیت تحقق اقتصاد مقاومتی افزودند: اگر اقتصاد مقاومتی محقق 
شود دیگر هیچ اهمیتی ندارد که پولی که به ایران باز می گردد، 5 میلیارد دلار باشد، یا 
100 میلیارد دلار؛ البته آن مقدار پولی که از دنیا طلبکار هستیم و تاکنون به طور ظالمانه 
جلوی آن را گرفته اند باید مورد استفاده قرار بگیرد، اما اقتصاد مقاومتی نباید متوقف به 

این مسائل شود.
رهبر انقلاب، همچنین بر لزوم تشکیل یک ستاد عملیاتی فعال برای اجرای اقتصاد 
مقاومتی تأکید کردند و گفتند: این ستاد باید در دولت تشکیل شود و با مشخص کردن 
وظایف هر یک از دستگاهها و پیگیری و زمان بندی فعالیتها، یک تحرک عظیم ایجاد کند.

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشان، خطاب به نیروهای مؤمن در 
سراسر کشور خاطرنشان کردند: حرکت عمومی به سمت آرمانها و اهداف اسلامی است و 
نیروهای مؤمن، اصیل و معتقد که اکثریت قاطع کشور را تشکیل می دهند باید با حسن 
ظن به وعده نصرت خداوند، آمادگی خود را برای کار در میدانهای مختلف اقتصادی، 
فرهنگی و سیاسی و در مواجهه با جهت گیریهای دشمن حفظ کنند. پیش از سخنان 
رهبر انقلاب، آیت الله یزدی رئیس مجلس خبرگان رهبری در سخنانی عامل پیروزی 
انقلاب اسلامی را رهبری حضرت امام خمینی )ره( و شجاعت مردم ایران دانست و نکاتی 

در خصوص اجلاس اخیر خبرگان بیان کرد.
همچنین آیت الله هاشمی شاهرودی نایب رییس مجلس خبرگان با ارائه گزارشی از 
هجدهمین اجلاس مجلس خبرگان رهبری، دستورالعمل اجلاس اخیر را اصلاح آیین نامه 

تعداد اعضای این مجلس اعلام کرد.
نایب رییس مجلس خبرگان با اشاره به بررسی اوضاع منطقه و فتنه تکفیری ها در 
جهان اسلام و تبیین مذاکرات هسته ای با دعوت از مهمانان در اجلاس مجلس خبرگان، 
گفت: ارائه پیشنهادها و راه حل هایی برای مسائل کشور، دغدغه اعضای مجلس خبرگان 
نسبت به مسائل فرهنگی، تجلیل از مقام شامخ شهیدان و حرکت فرهنگی ارزشمند 
ملت در تشییع پیکرهای شهدا، توجه به اهمیت انتخابات آتی خبرگان و وظیفه سنگین 
شورای نگهبان برای صیانت از جایگاه این مجلس و لزوم احراز صلاحیت ها طبق قانون 
و ارائه گزارش از پیشرفت های صورت گرفته پس از انقلاب در استان های محروم بویژه 
مناطق اهل سنت از جمله مهمترین محورهای مباحث، نطق ها و مذاکرات اعضای مجلس 

خبرگان در اجلاس اخیر بود.
آیت الله هاشمی شاهرودی افزود: اعضای مجلس خبرگان تاکید کردند که توافق 

هسته ای به معنای عادی شدن رابطه با آمریکا نیست.

رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار رئیس و اعضای مجلس خبرگان رهبری:

نباید فریب لبخند دشمن را خورد
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بازگشت عقلانیت و تدبیر 
در نظام برنامه ای کشور

یکی از ایرادات سیستم های اداری آن است که مطابق با 
برنامه کار نمی کنیم و گاهی اوقات سلیقه افراد در امور بسیار 
نقش دارد و اگر سلیقه فردی حاکم شود کمتر انسان خوش 

سلیقه ای را داریم که امور جدیدی را با کیفیت بهتری از امور گذشته برنامه ریزی کند.
یک نفر قطعا نمی تواند بهتر از جمعی از برنامه ریزان امور را طراحی کند و اگر سلیقه 
فردی حاکم شود و سلیقه های جمعی کنار روند آسیب هایی در دوره مدیریت کوتاه به 
کشور وارد می شود که برطرف کردن آسیب ها زمانی طولانی را می طلبد از این رو شاهد 
بودیم زمانی که دولت یازدهم روی کار آمد با شرایطی سیستم دولتی را تحویل گرفت 
که عمده ترین بخش که آسیب جدی را به سیستم اداری وارد کرد بود؛ عدم حضور مغز 

سیستم در هشت سال گذشته که همان سازمان مدیریت و برنامه ریزی است، بود.
حذف سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور آسیب جدی به نگاه برنامه ای کشور در 
همه حوزه ها وارد کرد و از این رو اکثر کاندیداهایی که پا به عرصه انتخابات 92 گذاشتند 
برنامه احیای سازمان مدیریت و برنامه ریزی را داشتند و این احیا بازگشت عقلانیت و تدبیر 

در نظام برنامه ای بود.
سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور عقبه ای بیش از 50سال داشته است که در سال 
84 جمع آوری و در سال 92 زمینه احیاء آن فراهم شد این در حالی بود که با حذف نگاه 

برنامه ای، برنامه های سلیقه ای در کشور حاکم شد و نمونه آن مسکن مهر است.
طبق قانون اساسی تامین مسکن از نیازهای ضروری و اساسی مردم است اما دولت در 
این زمینه باید سیاستگذار باشد ولی سیاست های دولت گذشته در مسکن به سمت اجرا 

در آمد و خود دولت به میدان آمد.
در آن مقطع کشورظرفیت تعهد احداث دو میلیون و 200 هزار واحد مسکونی را نداشت 
و وزارت مسکن و شهرسازی سابق به وزارت مسکن مهر تبدیل شده بود و بیش از ظرفیت 

موجود به مسکن اهمیت داده شد. 
ادغام وزارت راه و ترابری در مسکن و شهرسازی در سال های گذشته حجم اعتبارات 
را به سمت مسکن مهر پیش برد و نهایتا راه های کشور آسیب پذیر شد و در طی آن 
سال ها 50 هزار میلیارد تومان به سمت مسکن مهر رفت و کمترین اعتبارات در حوزه راه 
زمینی و حمل و نقل هوایی و دریایی هزینه شد. صنعت حمل و نقل ریلی جزء شاخص 
ها و مبنای توسعه در کشور است و اگر این شاخص را نداشته باشیم بسیاری بخش ها 

آسیب پذیر می شود.
راه های کشور نیز در دولت قبل به دلیل توجه بیش از حد به مسکن مهر مظلوم واقع 
شده بودند. سرمایه راه های کشور حدود 200 هزار میلیارد تومان ارزش گذاری شده است 
و سالانه 10 تا 15 درصد این عدد هزینه نگهداری راه ها می شود اما با توجه به این که 
برای راه های کشور طی چند سال هزینه نشد بسیاری راه ها آسیب جدی دیدند و هزینه 

احداث راه جدید به دولت تحمیل شد.
این اتفاقات در حالی رخ داد که دولت جدید به شدت با کمبود منابع مواجه بود و رکود 
قیمت نفت، کاهش فروش نفت و مقابله نفتی کشورهای منطقه با ارزان فروشی را شاهد 
بودیم و در حوزه های سیاسی و اجتماعی تنگناهای زیادی برای دولت ایجاد شد اما دولت 

یازدهم تدبیر و امید است و با تدبیر و عقلانیت امید را به جامعه باز می گرداند.
در دو سال عملکرد دولت، علیرغم همه کمبودها و ناملایمات شاهد بودیم که دولت 
یازدهم با تدبیر و عقلانیت در برنامه ریزی، مهار تورم و تزریق اعتبار به برنامه های مهم 

کشور اقدام کرد و باید بپذیریم که رسیدن به وضعیت مطلوب زمان بر است.
توسعه حمل و نقل ریلی نیز در دولت یازدهم در دستور کار قرار گرفت. این در حالیست 
که در سال 92 حداکثر پنج درصد کالاهای کشور از حوزه ریل جابجا می شدند اما یکی 
از سیاست های کلیدی دولت آن است که ظرف 10 سال آینده حمل و نقل کالا از طریق 

ریل به 20 درصد افزایش یابد.
طی چند سال گذشته تلفات جاده ای سالانه کشور از 29 هزار نفر به 18 هزار نفر 
رسیده است و کاهش چشم گیری شاهد بوده ایم اما باز با نقطه مناسب که میانگین 

کشورهای دیگر باشد فاصله زیادی داریم.
قطعا با توسعه جاده ها و با توجه به تولید خودرو و استفاده بیش از حد از جاده ها حادثه 
خیزی افزایش می یابد و باید به سمت توسعه ریلی که توجیه پذیر است برویم که بهره 

وری مناسبی در دراز مدت خواهد داشت.
* مدیر کل راه و شهرسازی استان قم

آیت الله سعیدی در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم :

برجام  نباید باعث 
دو قطبی شدن کشور شود 

امام جمعه قم، با تاکید براینکه به هیچ وجه نباید نقد و نظرها در خصوص 
برجام باعث دو قطبی شدن در کشور  شود، گفت: توصیه رهبر معظم انقلاب 

مبنی بر لزوم حفظ یکپارچگی جدی گرفته شود.

آیت الله سیدمحمد سعیدی در جلسه شورای فرهنگ عمومی استان قم در استانداری 
قم گفت: خوشبختانه با درایت رهبر معظم انقلاب و تیم مذاکره کننده شرایط مذاکرات به 
شکلی پیش رفت که امروز همه از شرایط بعد از برجام سخن می گویند ولی همه باید در 

نظر داشته باشیم که نظر آخر را امام خامنه ای خواهند داد.
وی افزود: رهبر معظم انقلاب تاکید کردند که به هیچ عنوان نباید اجازه دهیم که بین 
طرفداران و منتقدان برجام اختلافات به حدی ریشه کند که باعث ایجاد تنش و دو قطبی 
در کشور شود. امام جمعه موقت قم با اشاره به هفته دولت، گفت: دو شهید بزرگوار یعنی 
شهید رجایی و شهید باهنر با عملکرد بسیار خوب خود در مدت کوتاه خدمت خود در 
دولت الگوی عملکرد امروز همه مسوولان شدند و این مساله نشانگر عمق توجه آنها به 
مبانی قرآن و عترت بوده است. وی اظهارکرد: همه جامعه ما مدیون این دو شهید هستند 
به خصوص دولت که باید از این دو شهید را الگوی عملکرد خود قرار دهد؛ این دو شهید 
نیز امام علی)ع( را الگوی عملکرد خود قراردادند که در مدت کوتاه خلافت خود، عالی 
ترین معارف را در قالب امر و نهی خود به مردم و عملکرد سیاسی و اقتصادی و فرهنگی 
و اجتماعی به بشریت منتقل کرد. امام جمعه موقت قم، خاطرنشان کرد: قطعا مسوولان 
استانداری و نهادهای فعال استان قم نیز باید با تاسی از این الگوهای ایمانی تمامی تلاش 

خود را برای نهادینه کردن معارف قرآن و عترت به کار بگیرند.
در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین سجودی نماینده حوزه علمیه قم نیز گفت: 
امسال 1200 طلبه در 65 مدرسه حوزه علمیه قم پذیرفته شده اند که از امروز تحصیل 

خود را آغاز کرده اند.
معاون آموزش حوزه علمیه قم بیان کرد: هم اکنون 800 استاد به شکل رسمی و دارای 
پرونده تدریسی در حوزه علمیه قم مشغول به تحصیل هستند و در بخش سطوح عالی و 

خارج نیز 1000نفر استاد مشغول به تدریس هستند.
وی با ذکر این مطلب که 85 هزار طلبه در حوزه علمیه قم به تحصیل مشغول هستند، 
گفت: ده هزار نفر در مدارس حوزه علمیه استان نیز مشغول به تحصیل هستند و مابقی در 

فضاهای دیگر فعال هستند.
وی خاطرنشان کرد: یکی از جدیدترین فعالیت های حوزه علمیه قم گسترده کردن 
آموزش مکالمه زبان عربی در مدراس این حوزه و از پایه دوم تحصیلی است که این امر 

در حوزه الزامی شده است و در آینده قطعا زبان های دیگر نیز به این روند اضافه می شوند.

دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم  : 

افراد بدحجاب در ادارات قم نداریم
دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان قم  گفت : افراد بدحجاب در 

ادارات استان قم نداریم. 
حجت الاسلام و المسلمین علی سلیم زاده درجلسه ستاد امر به معروف و نهی از منکر 
استان قم  اظهارداشت : ما در هیچ یک از ادارات استان قم در میان کارکنان افراد بدحجاب 

نداریم و تفکیک کارکنان در بیشتر ادارات استان نیز انجام شده است. 
سید مهدی صادقی استاندار قم،  نیز دراین جلسه با بیان اینکه ما مجری و تابع قانون 
هستیم، بر تشکیل کارگروهی به منظور آسیب شناسی تاکید کرد تا قانون امر به معروف 
و نهی از منکر به نحو شایسته ای اجرا شود. حجت الاسلام و المسلمین عباس اسکندری 
مدیرکل تبلیغات اسلامی قم، نیز به اهمیت و ضرورت توجه به این دو فرضیه الهی تاکید 
کرد و گفت: امام خمینی )ره( از روزهای اولیه انقلاب اسلامی ایران نسبت به مساله امر به 
معروف و نهی از منکر توجه داشتند اما متاسفانه تا به امروز این دو واجب الهی که بقای 
نظام اجتماعی به این دو واجب وابسته است و امنیت دینی، مذهبی و ارزشی جامعه به این 
دو واجب وابسته می باشد و بسیاری از مسائل جامعه اسلامی به این دو واجب الهی برمی 
گردد، توجه لازم نشده است. همچنین، نصرت الله لطفی رییس شورای هماهنگی تبلیغات 
اسلامی قم در این جلسه خواستار حمایت استاندار قم از اجرای قانون امر به معروف و نهی 
از منکر در سطح استان شد و گفت: قم دارای ویژگی های منحصر به فرد خود است و برای 

اجرای هر چه بهتر این قانون می توان از ظرفیت های موجود در استان بهره برد. 

حوادث

اخبار

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

2 کشته و 3 مجروح 
در حوادث رانندگي استان قم

رئیس پلیس راه استان قم از وقوع 2 فقره تصادف منجر به فوت در روز 
گذشته با 2 کشته و 3 مجروح در محور هاي مواصلاتي این استان خبر داد.

 سرهنگ اردشیر جمشیدي راد ، در خصوص حادثه اول گفت: این تصادف در محور 
سلفچگان به قم رخ داد که یک دستگاه خودرو پژو به علت عدم توجه به جلو ناشي از 
خستگي و خواب آلودگي با یک دستگاه خودرو جیلي برخورد کرده که در ادامه کنترل 
خودرو جیلي از عهده راننده خارج و سپس با یک دستگاه کامیون کشنده ماک برخورد 

مي کند.
وي افزود:سرانجام این حادثه با فوت سرنشین جیلي که پسري 18ساله بوده همراه شده 
و راننده پژو و خودرو جیلي و نیز سرنشین پژو به علت شدت جراحات توسط اورژانس به 

بیمارستان منتقل شدند.
به گفته رئیس پلیس راه استان قم حادثه دوم شب گذشته در کمربندي امام علي )ع( 
رخ داد که بر اثر آن راکب یک دستگاه موتورسیکلت به علت عدم توجه به جلو پس از 

برخورد با گاردریل کنار در دم فوت مي کند.
رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به اینکه 42درصد تصادفات از ابتداي سال تاکنون 
ناشي از خستگي و خواب آلودگي بوده به رانندگان توصیه کرد به هیچ عنوان با حالت خواب 
آلودگي ادامه مسیر ندهند و در یک پارکینگ مناسب استراحت کوتاهي داشته تا شاهد 

حوادث تلخ و ناگواري نباشیم.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  اعلام کرد:

کشف دو محموله البسه 
و تجهیزات پزشکي قاچاق 

رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از کشف دو محموله البسه 
و تجهیزات پزشکي قاچاق به ارزش 200 میلیون ریال در این استان خبر داد.

سرهنگ مهدي قدمي ،  اظهارداشت:مأموران اداره مبارزه با قاچاق کالاو ارز پلیس آگاهي 
استان در کمربندي جاده قم- اراک حین کنترل تردد خودروهاي عبوري به یک دستگاه 
کامیون ایسوزو مشکوک و آن را متوقف کردند. وي افزود: در ادامه و طي بازرسي از خودرو 

مذکور 893 ثوب البسه قاچاق به ارزش 100میلیون ریال کشف کردند.
به گفته رئیس پلیس آگاهي استان قم مأموران در عملیاتي دیگر در قالب گشت 
مشترک باعوامل صنعت، معدن و تجارت استان و برابر  اخبار واصله مبني بر اینکه فردي در 

امر قاچاق تجهیزات پزشکي فعالیت دارد وي را شناسایي کردند.
سرهنگ قدمي اضافه کرد:در این رابطه تجهیزات پزشکي قاچاق به ارزش 100 میلیون 
ریال کشف شد. رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم گفت: نهایتاً متهمان هر 
دو پرونده به دلیل عدم ارائه مدرک مثبته گمرکي به همراه پرونده متشکله جهت سیر 

مراحل قانوني به تعزیرات حکومتي استان تحویل شدند.

فرمانده انتظامي شهرستان قم خبرداد:

صندلي پژو جاساز 2 کیلو هروئین
فرمانده انتظامي شهرستان قم از کشف حدود2کیلوگرم هروئین و دستگیري 

یک قاچاقچي مواد مخدر در این رابطه خبر داد . 
سرهنگ هادي دیده ور ، اظهار داشت:ماموران یگان امداد فرماندهي انتظامي شهرستان 
قم حین گشت زني در یکي از خیابان هاي اصلي شهر، راننده یک دستگاه خودرو پژو 405 

را که در امر تهیه و توزیع عمده مواد مخدر فعالیت داشته را شناسایي کردند. 
وي گفت:در ادامه متهم با دیدن عوامل گشتي در حالي که قصد فرار داشت توسط 

مأموران دستگیر شد. 
فرمانده انتظامي شهرستان قم افزود: سپس ماموران پس از بررسي خودرو از زیر صندلي 
راننده حدود2کیلوگرم هروئین کشف کردند و در نهایت متهم نیز جهت سیر مراحل قانوني 

تحویل پلیس مبارزه با مواد مخدر استان شد.

مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم  خبرداد:

آغاز طرح ممیزی تابلوهای صنوف در قم
مدیرعامل سازمان زیباسازی شهرداری قم از آغاز فاز جدیدی از طرح ممیزی 

تابلو های صنوف سطح شهر قم به صورت گسترده و انبوه خبر داد.
 اسماعیل فتحی در گفت و گویی افزود: تاکنون مراحل ثبت و صدور مجوز نصب تابلوی 
سر درب صنوف سطح شهر به صورت دستی و سنتی صورت می گرفت که استفاده از این 
شیوه با افزایش ضریب روزانه تعداد نصب و تعویض روکش تابلوهای سطح شهر و با توجه 
به تعداد کم نیروهای در اختیار سازمان به شکل گذشته امکان پذیر نبوده و نیاز به سیستم 

نرم افزاری قوی جهت تسریع این روند بیش از پیش احساس می شد.
وی گفت: در این راستا با هماهنگی کارشناسان واحد تبلیغات سازمان زیباسازی نرم 
افزار ممیزی تابلو توسط بخش خصوصی طراحی و به نام سازمان ثبت شد.وی ادامه داد: با 
بررسی ها و کارشناسی های انجام شده تصمیم بر استفاده از سیستم های به روز در مراحل 
آمار برداری از تابلوهای سطح شهر، صدور سیستمی قبض عوارض و در نهایت صدور مجوز 
نصب تابلو گرفته شد که با نظارت و کنترل کارشناسان واحد تبلیغات سازمان زیباسازی 
شهرداری قم صورت می پذیرد.فتحی با اشاره به اولویت آغاز طرح مذکور به ترتیب از 
محدوده مناطق 4 و 7 و3 و1 شهرداری قم اظهار داشت: با هماهنگی های صورت گرفته 
با بخش خصوصی و برگزاری کلاس های آموزشی لازم، هم اکنون انجام این مهم به این 
بخش واگذار شده و پیش بینی می شود در فاز نخست آمار برداری دیجیتال تابلوهای 
صنوف سطح شهر بیش از 20 هزار تابلو شناسایی و دارای مجوز شوند.مدیرعامل سازمان 
زیباسازی شهرداری قم از همشهریان و اصناف محترم سطح شهر خواست تا با درایت و 
توجه خاص، همیاری و همکاری لازم را با ممیزین و مجریان طرح مذکور بعمل آورده و 
بدینوسیله گام مهم دیگری در زیباسازی شهرکریمه اهل بیت )س( برداشته شود. وی 
از همشهریان و مالیکن خواست در هنگام اتمام قرارداد اجاره یا رهن ملک و مغازه خود 
در صورت داشتن تابلو تبلیغاتی حتما مفاصا حساب عوارض تابلوی صنوف را از مستاجر 

درخواست نمایند.

سخنگوی کانون کارگری استان خبر داد 

اختصاص 2۴00 سهمیه جدید 
بیمه کارگران ساختمانی به قم 

سخنگوی کانون کارگری استان قم، از اختصاص 2۴00 سهمیه جدید بیمه 
کارگران ساختمانی به این استان خبر داد. 

»عباس شیری مهوار«  با اشاره به روند بیمه شدن کارگران ساختمانی در استان قم، 
گفت: علاوه بر 5هزار سهمیه ای که اوایل امسال برای بیمه کارگران ساختمانی استان 
اختصاص یافت، اخیرا نیز 2400 سهمیه جدید دیگر به قم اختصاص یافت. وی افزود: 
روند بیمه کارگران ساختمانی در استان قم روند خوبی است، چرا که علاوه بر سرعت در 
پاسخگویی به متقاضیان این بیمه، بازرسی های خوبی در این باره صورت می گیرد تا افرادی 
که به دروغ خود را کارگر ساختمانی معرفی می کنند تا از این سهمیه بیمه که متعلق به 

جامعه زحمتکش کارگران ساختمانی است، استفاده کنند، شناسایی شوند.
سخنگوی کانون کارگری استان قم از علی ربیعی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و 
نوربخش رئیس سازمان تأمین اجتماعی برای توجه به بحث بیمه کارگران ساختمانی در 

سراسر کشور، تشکر کرد.

فضاي  کمبود  گفت:  قم   شهردار 
سبز یکي از مشکلات جدي در شهر 
براي  شهري  مدیریت  که  است  قم 
گسترش فضاي سبز در سطح شهر 
از  نهادها  تمامي  با  همکاري  آمادگي 
جمله دانشگاه هاي موجود در شهر قم 

را دارد.
دکتر سید مرتضي سقائیان نژاد در دیدار 
ریئس دانشگاه صنعتي قم با بیان اینکه ابعاد 
عملي و تئوري در دانشگاه ها باید به طور 
توأمان پیشرفت داشته باشد، گفت: متاسفانه 
در دانشگاه هاي کشور نسبت به بعد عملي 
غفلت هایي شده است که باید با برنامه ریزي 
 هاي مناسب کمبودهایي که در این حوزه 

وجود دارد جبران شود. 
وی با تأکید بر اینکه باید در انتخاب 
نظر  دقت  دانشگاه ها  در  علمي  هیئت 
آینده  داشت:  ابراز  داد،  به خرج  بیشتري 
علمي کشور به دانشگاه ها وابسته است و اگر 
مسائل حاشیه اي مسائل علمي را تحت تاثیر 
ناپذیري براي  قرار دهد مشکلات جبران 

توسعه کشور ایجاد خواهد شد.
ایجاد زیرساخت هاي توسعه شبکه هاي 

ارتباطي یک ضرورت اساسي 
ادامه گسترش فضاي  سقائیان نژاد در 
سبز در دانشگاه ها را مورد توجه قرار داد و 
افزود: کمبود فضاي سبز یکي از مشکلات 
جدي در شهر قم است که مدیریت شهري 
براي گسترش فضاي سبز در سطح شهر 

آمادگي همکاري با تمامي نهادها از جمله 
دانشگاه هاي موجود در شهر قم را دارد.

شهردار قم گسترش شبکه فیبر نوري در 
شهر را مورد تاکید قرار داد و خاطر نشان 
کرد: ایجاد زیرساخت هاي توسعه شبکه هاي 
محسوب  اساسي  ضرورت  یک  ارتباطي 
مي شود و مدیریت شهري قم در این زمینه 
برنامه هاي خوبي را دارد که نیازمند تعامل و 

همکاري دیگر نهادهاي استاني هستیم.
دانشگاه  صنعتی قم با کمبود 

امکانات اولیه مواجه هست 
دانشگاه  رئیس  خوشنویسان  دکتر 
با اشاره به  صنعتي قم هم در این دیدار 
سوابق دانشگاهي دکتر سقائیان نژاد خطاب 
به وي گفت: شما یکي از موفق ترین مدیران 
دانشگاهي کشور ماهستید و درصدد هستیم 
از تجربیات ارزنده شما در این زمینه استفاده 

کنیم.
وي در ادامه به وضعیت دانشگاه صنعتي 
حاضر  حال  در  افزود:  و  کرد  اشاره  قم 
و  کارشناسي  مقاطع  در  فني  رشته   12
کارشناسي ارشد در این دانشگاه وجود دارد 
و 52 عضو هیئت علمي در حال فعالیت در 

این دانشگاه هستند.
این  مشکلات  ادامه  در  خوشنویسان 
دانشگاه را مورد توجه قرار داد و خاطر نشان 
کرد: علیرغم چندین برابر شدن دانشجویان 
این دانشگاه با کمبود امکانات اولیه در این 

دانشگاه مواجه هستیم.

پسماند  مدیریت  سازمان  مشاور 
پارک  نخستین  گفت:  قم  شهرداری 
مجازی مدیریت پسماند به منظور ثبت 
قم  در  مردمی  ایده های  از  حمایت  و 

راه اندازی می شود.
محمدحسین داوودی در پنجمین دوره 
جشن همیاران بازیافت که پنجشنبه شب 
برگزار  قم  استان  جوان  فرهنگسرای  در 
شد، اظهار کرد: با گذشت زمان زباله های 

محیط  از  توجهی  قابل  وسعت  شهری 
اطراف شهرها را اشغال می کنند، در صورتی 
که با فرهنگ سازی در جامعه و استفاده 
میزان  می توان  مردمی  مشارکت های  از 

زباله های شهری را کاهش داد.
پسماند  مدیریت  هوشمندسازی  وی 
پیشبرد  برای  موثر  راهکاری  عنوان  به  را 
اهداف خدمات شهری یاد کرد و افزود: به 
منظور اجرای برنامه های آموزشی و فرهنگی 

نخستین باشگاه هوشمند مدیریت پسماند 
ایجاد می شود و شهروندان  قم  کشور در 
می توانند به صورت داوطلبانه در این باشگاه 

عضو شده و از امکانات آن استفاده کنند.
پسماند  مدیریت  سازمان  مشاور 
شهرداری قم از آغاز به کار نخستین شبکه 
گفت:  و  داد  خبر  قم  در  پسماند  خبری 
فرهنگ سازی  و  جامع  اطلاع رسانی های 
است؛  این شبکه خبری  اصلی  اهداف  از 

نخستین پارک مجازی مدیریت پسماند نیز 
به منظور ثبت و حمایت از ایده های مردمی 
در قم راه اندازی می شود. وی با بیان اینکه 
راهبردهای اساسی سازمان مدیریت پسماند 
و  جامع  برنامه های  اجرای  قم  شهرداری 
استفاده از ظرفیت مشارکت مردمی است، 
تصریح کرد: امیدواریم با اجرای برنامه  های 
طراحی شده بتوانیم در آینده نزدیک به 

دستاوردهای گسترده ای برسیم.

ضرورت  بر  تاکید  با  قم  استاندار 
بخش  مشارکت  افزایش  براي  تلاش 
اقتصادي  ویژه  منطقه  در  خصوصي 
هاي  زیرساخت  گفت:  سلفچگان 
سرمایه گذاري در شهرک ها و نواحي 

صنعتي استان قم مهیاست.
سید مهدي صادقي در جلسه مجمع 
عمومي موسسه توسعه و عمران منطقه ویژه 
اقتصادي سلفچگان طي سخناني خواستار 
فعال نمودن بخش خصوصي در این منطقه 
شد. استاندار قم با بیان اینکه منطقه اقتصادي 
سلفچگان یکي از 9 نقطه تایید شده براي بندر 
خشک در کشور است، اجراي طرح خط آهن 
این منطقه و اتصال آن به راه آهن سراسري 
کشور را در راستاي افزایش سرمایه گذاري 
بسیار هم ارزیابي کرد و گفت: عملیات اجرایي 
این پروژه باید با سرعت بیشتري انجام شود. 
وي اولویت منطقه اقتصادي ویژه سلفچگان 
تولید  و  محصولات  واردات  و  صادرات  را 
تجهیزات زیربنایي عنوان کرد و افزود: البته در 
سالهاي اخیر این منطقه به سمت دانش هاي 
بنیادین نیز گرایش داشته است. صادقي بحث 
احداث دانشگاه در منطقه اقتصادي سلفچگان 

را مورد توجه قرار داد و افزود: در صورت کسب 
مجوزهاي لازم و جذب سرمایه گذار در این 
بخش نیز مي توان فعالیت نمود. سید مهدي 
طباطبایي مدیرعامل منطقه ویژه اقتصادي 
سلفچگان نیز در این جلسه گزارشي از فعالیت 

ها و برنامه هاي این منطقه ارائه نمود.
مدیران باید در احیای امر به معروف و 

نهی از منکر کوشا باشند 
استاندار قم همچنین در نخستین جلسه 
ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان 

گفت: در صورت انجام صحیح فریضه امر به 
معروف و نهی از منکر، شاهد رشد و تعالی 

کشور در همه زمینه ها خواهیم بود.
نقش  به  اشاره  با  صادقی  سیدمهدی 
امر به معروف و نهی از منکر در کاهش 
ناهنجاری ها در سطح جامعه، بر ضرورت 
تلاش مدیران دستگاه های اجرایی برای 
احیای این فریضه تاکید کرد.وی ضرورت 
تشکیل کارگروه های آسیب شناسی در 
رابطه با امر به معروف و نهی از منکر را 

مورد تاکید قرار داد و اضافه کرد: راهکارهای 
صحیح امر به معروف و نهی از منکر در 
راستای تاثیرگذاری هر چه بیشتر در جامعه 
شود.وی  بررسی  ها  کارگروه  این  در  باید 
تصریح کرد: دولت نیز خود را موظف به 

اجرای مصوبات این ستاد می داند.
صادقی با بیان اینکه مدیران دستگاه 
ها و نهادها باید در احیای امر به معروف و 
نهی از منکر کوشا باشند، خاطرنشان کرد: 
در  معنویت  با  توام  اخلاق  نهادینه شدن 
جامعه مستلزم عمل به هنجارها توسط خود 

آمران است.
در ابتدای این جلسه بندهایی از قانون 
امر به معروف و نهی از منکر که به تصویب 
شورای نگهبان رسیده است، توسط حجت 
الاسلام علی سلیمی زاده دبیر ستاد، قرائت 
هر  جمعه  امام  قانون  این  طبق  که  شد 
استان رییس و استاندار قائم مقام ستاد در 
استان می باشند.نخستین جسله ستاد امر 
به معروف و نهی از منکر استان به ریاست 
محمد  سید  والمسلمین  الاسلام  حجت 
سعیدی در سالن امام جواد)ع( استانداری 

قم برگزار شد.

شهردار قم  اعلام آمادگی کرد :

همکاری شهرداری با دانشگاه های قم برای توسعه فضای سبز

مشاور سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم:

نخستین پارک مجازی مدیریت پسماند در قم راه اندازی می شود

استاندار قم تاکید کرد :

ضرورت افزایش مشارکت بخش خصوصی در منطقه ویژه  سلفچگان

نشست صمیمی مدیر عامل بانک توسعه صادرات 
کشور با فعالان اقتصادی قم در سال اجتماعات اتاق 
بیشتر مباحث  برگزار شد که  بازرگانی استان قم 
انتقاد از وضعیت نحوه هزینه کرد منابع  پیرامون 
بانک ها و سودهای کلان برخی بانک های تجاری 

بود. 
70 درصد منابع بانکی کشور در تهران 

هزینه می شود
سرپرست معاونت هماهنگی امور اقتصادی و توسعه 
منطقه ای استانداری قم در این نشست طی سخنانی گفت: 
باز توزیع منابع بانکی قم باید در خدمت توسعه اقتصادی 

این استان باشد. 
از  برخی  حاضر  حال  در  داشت:  اظهار  دهناد  رضا 
موسسات مالی اعتباری بخش خصوصی با جذب منابع 

مردم قم آن را در استان های دیگر هزینه می کنند.
وی با تاکید بر اینکه منابع بانکی هر استان باید در 
همان استان مصرف شود، افزود: 70 درصد منابع بانکی 
مغایرت  اقدام  این  و  شود،  می  هزینه  تهران  در  کشور 
شدیدی با سیاست های اعمال شده از سوی دولت مبنی 
بر آمایش سرزمین و توسعه متوازن و جلوگیری از مهاجرت 

بی رویه به تهران دارد.
این مقام استانداری قم همچنین با اشاره به قرار داشتن 
75 درصد منابع بانک توسعه صادرات کشور در تهران، 
تصریح کرد: این بانک باید حضور خود را در استانهای 

کشور از جمله قم پر رنگ تر کند.
برند خوبی  توسعه صادرات  بانک  اینکه  بیان  با  وی 
مالی  موسسات  از  بسیاری  افزود:  شود،  می  محسوب 
اعتباری قم حجم زیادی از منابع مردم این استان را جذب 
کردند، و بانک توسعه صادرات نیز می تواند با افزایش تعداد 

شعبات خود این سرمایه ها را جذب کند.
96 درصد فعالان اقتصادی کشور 

با استفاده از منابع بانکی فعال هستند 
دهناد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به پر 
رنگ بودن نقش بانک ها در اقتصاد کشور،تصریح کرد: 96 
درصد فعالان اقتصادی کشور با استفاده از منابع بانکی به 
فعالیت مشغول هستند، و طبیعتا رونق کسب و کار آنها 
رابطه مستقیمی با رونق بانک ها از نظر در اختیار داشتن 

منابع دارد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر به دلایل عمده داخلی 
و خارجی در تامین منابع بانکی با مشکل مواجه هستیم، 
تصریح کرد: بانک ها به محض کوچکترین اتفاقی اجرائیه 
صادر می کنند، و با بدنام کردن شخص تولید کننده و 
از دریافت تسهیلات محروم  او را  متقاضی دریافت وام، 
می کنند. وی با بیان اینکه در گذشته به دلیل عدم وجود 
فناوری اطلاعات و ارتباطات و بانکداری الکترونیک امکان 
دریافت تسهیلات از چند بانک به صورت همزمان وجود 
داشت، افزود: در حال حاضر اگر دریافت کننده تسهیلات 
از بانکی، با آن تسویه حساب نکرده باشد، به هیچ وجه نمی 

تواند از بانک دیگری وام بگیرد.
دهناد با اذعان به موانع مهمی که در پیش روی صادر 
کنندگان استان و کشور به لحاظ مباحث امنیتی، سیاسی، 
حقوقی، تحریم ها و همچنین مشکلات تعرفه گذاری 
در بحث گمرک وجود دارد، تصریح کرد: همکاری همه 
دستگاه های مسوول برای برطرف کردن این مشکلات 

ضروری است. 
وی با بیان اینکه بسیاری از مشکلات بخش صادرات 
قابل حل است، افزود: بانک مرکزی باید در مورد چک های 
برگشتی با تدوین بخش نامه هایی همکاری لازم را با صادر 

کنندگان داشته باشد.
وی با بیان اینکه رویکرد بانک مرکزی نسبت به تولید 
کنندگان باید حمایتی باشد، تصریح کرد: در حال حاضر 
منابع بانکی برای اعطای تسهیلات به تولید کنندگان وجود 
دارد، ولی تولید کنندگان به خاطر برخی از مشکلات مانند 

معوقات بانکی و یا نداشتن وثیقه امکان اخذ آن را ندارند.
صادارات قم در وضعیت نامطلوبی قرار دارد

رییس اتاق بازرگانی صنایع، معادن و کشاورزی استان 
قم نیز در این نشست گفت: بانکهای تخصصی باید جایگاه 
واقعی خود را در حمایت از بخش تولید و صادرات پیدا 

کنند. 
تولید  چشم  امروز  داشت:  اظهار  خاکی  ابوالفضل 
کنندگان و صادرکنندگان به بانک های تخصصی بویژه 
بانک  است، چرا که  توسعه صادرات دوخته شده  بانک 
های خصوصی، نیمه خصوصی و شبه دولتی هیچ گونه 
گره گشایی از کار صنعتگران و تولید کنندگان نمی کنند.

وی با اذعان به اینکه سودهای کلان و جرایم بسیار 
سنگین بانک های تجاری باعث به تعطیلی کشیده شدن 
تعدادی از کارخانه ها و شرکت های تولیدی قم شده است، 
تصریح کرد: صادرات استان قم به خاطر این سودهای 

سنگین در وضعیت نامطلوبی گرفتار شده است.
این مسوول با بیان اینکه خدمات بانک توسعه صادرات 
متناسب  استان  این  و شرایط جمعیتی  وضعیت  با  قم 
نیست، افزود: بیش از 2 هزار و 500 واحد تولیدی صنعتی 
و 150 صادر کننده که سالانه بیش از 300 میلیون دلار 
محصولات تولیدی استان از قبیل فرش و کفش را تولید 
و صادر می کنند، تسهیلات بسیار کمی از بانک توسعه 

صادرات دریافت می کنند.
صادر  دریافتی  تسهیلات  میزان  اینکه  بیان  با  وی 
کنندگان قم از بانک مذکور از ابتدای سال جاری تاکنون 
کمتر از 300 میلیارد ریال بوده است، افزود: با توجه به 
فعالیت های واحدهای پتروشیمی و واحدهای صنعتی 
بزرگ، متوسط و کوچک و سرمایه گذاری بالغ بر یکهزار 
میلیاردی در این واحدها به هیچ وجه تسهیلات ارایه شده 
برای آنها کافی نیست، و با این رقم تولید و صادرات قم به 

جای رشد دچار تنزل می شود.
رییس اتاق بازرگانی قم همچنین تجدید نظر در مورد 
نرخ سود تسهیلات بانکی اعلام شده از سوی بانک مرکزی 
را ضروری عنوان کرد، و افزود: بدون شک نرخ 24 درصد 
سود برای یک تولید کننده فرش درقم نرخ بالایی محسوب 
می شود، و مانع بزرگی برای گسترش و توسعه صادرات 
آن ایجاد می کند. وی با اشاره به مشکلات عدیده ایجاد 
شده برای تولید کنندگان طی سال های اخیر، تصریح کرد: 
در سال 91 حداقل سقف استفاده از تسهیلات مختلف از 
جمله فاینانس برای تهیه و خرید مواد اولیه تولید در بانک 
های مختلف 5 میلیون دلار بود ولی از آن سال تاکنون کلا 

قطع شده است.
خاکی با بیان اینکه به رغم مصوبه دولت مبنی بر اخذ 
تنها 20 درصد از کل مبلغ کالای خریداری شده برای 
گشایش اعتبار اسنادی، تصریح کرد: بر خلاف این مصوبه 
بانک ها با نادیده گرفتن مصوبه دولت 130 درصد از کل 
مبلغ کالای خریداری شده را برای گشایش این نوع اعتبار 

مطالبه می کنند.

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
گفت: باشگاه همیاران بازیافت به زودی فعالیت خود را 
آغاز می کند و نخستین کارخانه تفکیک زباله کشور 
در قم با هزینه ای بالغ بر 10 میلیارد تومان در این هفته  

به بهره برداری می رسد.
جشن  دوره  پنجمین  در  میرابراهیمی  عبدالله  سید 
همیاران بازیافت که پنجشنبه شب در فرهنگسرای جوان 
استان قم برگزار شد، حمایت مسئولان استانی را راهکاری 
برای تحقق اهداف سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم 
دانست و ابراز کرد: پنجمین دوره جشن همیاران بازیافت 
به منظور تقدیر از افرادی که در تفکیک زباله های شهری 

مشارکت داشته اند، برگزار شده است.
وی با اشاره به نقش اجرای برنامه های مدون در کاهش 
میزان زباله های شهری اضافه کرد: طرح تفکیک از مبداء 
برکات بسیاری برای شهر قم داشته است و امیدواریم با 
گسترش مشارکت های مردمی بتوانیم این برکات را افزایش 

دهیم.
با  قم  پسماند شهرداری  مدیریت  مدیرعامل سازمان 

بیان اینکه از همیاران بازیافت در برنامه های مختلفی تقدیر 
شده است، خاطرنشان کرد: تاکنون 100 هزار کارت طلایی 
تفکیک از شهروندان قمی دریافت شده است و در این 

همایش به قید قرعه از برخی دارندگان کارت های طلایی 
تقدیر می شود.

پسماند  مدیریت  سازمان  همت  به  داد:  ادامه  وی 
شهرداری قم باشگاه همیاران بازیافت به زودی فعالیت خود 
را آغاز می کند و نخستین کارخانه تفکیک زباله کشور در 
قم با هزینه ای بالغ بر 10 میلیارد تومان در هفته آینده به 

بهره برداری می رسد.
میرابراهیمی از بازیافت یک هزار و 500 تن زباله خشک 
در سال گذشته یاد کرد و افزود: زباله های خشک نزدیک به 
20 درصد از زباله های شهری قم را به خود اختصاص می دهد 
که با مشارکت شهروندان و تفکیک آن ها از مبداء می توانیم 
در زمینه کاهش هزینه های شهری تاثیرگذاری قابل توجهی 

داشته باشیم.
وی با اشاره به فعالیت 11 غرفه تفکیک زباله شهری در 
قم عنوان کرد: ترویج فرهنگ تفکیک زباله های شهری باید 
توسط همیاران بازیافت در نقاط مختلف شهر انجام شود تا 
همه شهروندان قمی نسبت به تاثیرات تحقق این هدف در 

شهر آگاه شوند.

در نشست مدیر عامل بانک توسعه صادرات کشور با فعالان اقتصادی قم مطرح شد

صادرات قم زیرسایه  سودهای کلان بانک ها 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم خبر داد

بهره برداری از نخستین کارخانه تفکیک زباله کشور در قم

سرمقاله

اخبار

محسن بهشتی *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,113,000یک مثقال طلا

949,490یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,260,000سکه بهار آزاد ی

9,255,000سکه امامی

4,720,000نیم سکه

2,620,000ربع  سکه

1,720,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,100,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 30,۴00,000پژو 

SLX 405 30,000,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 35,300,000پژو پارس سال

E2 90 ۴6,000,000تند ر 

LX 30,۴00,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 29,300,000سمند 

LX EF7 30,000,000سمند 

ELX 35,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 59,700,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 19,100,000سایپا 132

SX 2۴,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM37,500,000 

530 MVM39,500,000 

MVM X3364,000,000 

 MVM X3370,000,000 جد ید اتومات

 MVM11019,400,000 چهار سیلند ر

معوقه 17000 یارانه بگیر حذف شده
 واریز می شود؟ 

بعد از برگرداندن چند هزار نفر از معترضان به حذف یارانه نقدی به لیست 
سازمان هدفمندی یارانه ها، اکنون این ابهام برای آنها ایجاد شده است که 
یارانه پرداخت نش�ده در دوران حذف، به آنها پرداخت خواهد شد؟ ابهامی 

که بعید به نظر می رسد پاسخ مثبتی داشته باشد. 
بعد از اینکه غربالگری 76 میلیون یارانه بگیر در چند ماه گذشته رنگ واقعیت به خود 
گرفته و سرانجام بعد از مدتها انتقاد به روند پرداخت همگانی یارانه نقدی و کسری های 
ناش��ی از آن، دولت نسبت به حذف افراد پردرآمد اقدام کرد، این موضوع چندان به 

مذاق حذف شدگان خوش نیامد و نسبت به آن معترض شدند. 
بخش��ی از این اعتراضات طبیعی بود و از سوی گروههای کم درآمد و یا متوسطی 
که قابل طبقه بندی بین اقش��ار پردرآمد نبودند مطرح شد؛ از این رو وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی تصمیم به راه اندازی سامانه ای برای دریافت شکایات و اعتراضات 

حذف شدگان گرفت. 
در حالی سامانه ir.yaraneh10 از پنجم خردادماه امسال دریافت اعتراض حذف 
شدگان را آغاز و اعلام کرد هر خانواری می تواند به فاصله دو ماه از قطع یارانه به آن 
مراجعه و درخواس��ت خود را ثبت کند که وزارت تع��اون، کار و رفاه اجتماعی قول 
داد در صورتی که حذف به دلیل خطای احتمالی اتفاق افتاده باشد بعد از بررسی ها 
خانواری که محق دریافت یارانه تشخیص داده شوند، مجدد به لیست یارانه بگیران باز 

خواهند گشت. 
اما در شرایطی که تاکنون تعداد مشخصی برای حذف شدگان از دریافت یارانه اعلام 
نشده وتعداد بین 50 هزار تا یک میلیون نفر متفاوت است از اظهارات قائم مقام وزارت 
تعاون،کار و رفاه اجتماعی این گونه به نظر می رسد که از این بین یارانه حدود 17 هزار 

نفر مجدد برقرار شده است.
 افرادی که با توجه به اینکه یارانه برخی از آنها حدود چهار ماه یعنی از ابتدای امسال 
پرداخت نشده و برخی هم معوقه کمتری دارند، درخواست واریز یارانه قطع شده خود 

در این چند ماه گذشته را مطرح می کنند. 
برخی از افراد کم درآمدی که یارانه نقدی آنها در چند ماه گذش��ته قطع شده بود، 
اما به دلیل بروز خطا از لیست سازمان هدفمندی حذف شده بودند این گونه عنوان 
می کنند که در صورت برقراری مجدد، دریافت معوقات آنها توقع زیادی نیست چرا که 

این اشتباه از جانب حذف کنندگان بوده است! 
با این وجود پیگیری موضوع از سازمان های مربوطه به نتیجه مثبتی در این رابطه 
نرسید و اعلام شد که هنوز تصمیمی در این رابطه گرفته نشده است، ولی احتمال 
واریز معوقات بسیار پایین و حتی بعید به نظر می رسد. این اظهارات در حالی مطرح 

شد که تا پیش از این هم سابقه واریز معوقات یارانه ای وجود نداشته است. 

معاون وزیر راه وشهرسازی: 
 افزایش اجاره  بها طبیعی است 

معاون وزیر راه و شهرس�ازی درباره وضعیت بازار مسکن در نیمه دوم سال،  
گفت: برخلاف اظهارت برخی ها که افزایش قیمت ها را در نیمه دو سال پیش 
بینی می کنند؛ مطالعات نشان می دهد مسکن در نیمه دوم سال حرکت آرامی 

خواهد داشت. 
 حامد مظاهریان،  معاون امور مسکن و ساختمان با بیان اینکه در نیمه دوم سال هم فصل 
آرام و بدون تلاطم قیمت خواهیم داشت، اظهار کرد: تجزیه و تحلیل فصل بهار به ما نشان 

داد مسکن در نیمه دوم سال چگونه حرکت خواهد کرد.
وی افزود: معمولا مردم در س��ال جدید و در فصل اول س��ال تصمیم گیری می کنند 
سرمایه هایشان را در کدام یک از بازارهای موازی هدایت کنند و یافته های  ما از سه ماه 
اول س��ال نشان می دهد در نیمه دوم سال فصل آرام و بدون تلاطم قیمت ها خواهیم 

داشت.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: برخلاف اظهاراتی که درباره افزایش قیمت مسکن 
در نیمه دو سال می شود؛  در این فصل از سال هم خبری از افزایش قیمت ها نخواهد بود.   
مظاهریان همچنین در پاسخ به این سوال که آیا روند افزایش اجاره بها در نیمه دوم سال 
هم ادامه خواهد داشت،  گفت: چیزی که مطالعات نشان می دهد این است که اجاره بها 
در حد نرخ تورم حرکت می کند و ممکن است اجاره نشین ها افزایش قیمتی را احساس 
کنند اما این افزایش اجاره بها در فصل نقل و انتقالات طبیعی است  اما در طول سال نرخ 

اجاره روند ملایمی دارد.  

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران: 
واردکنند گان دام از بازار داخلی بی خبرند 

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران تصمیمیاتی در خصوص وضعیت بازار 
گوشت قرمز و تصمیمات اخیر ایران برای واردات گوسفند زنده از استرالیا بیان 
داشت: این تصمیمات باید با حضور نماینده تشکلها صورت گیرد اما این اتفاق 

نیفتاده است. 
سعید سلطانی سروستانی ا گفت: بعد از اینکه احساس کردند فشار دام سبک در مراتع 
زیاد شده بی حساب و کتاب مجوز صادرات آن را صادر می کنند و از طرفی می گویند 
گوسفند زنده  وارد کنیم؛ این مساله را عده ای مطرح می کنند که هیچگونه آگاهی از این 
کار ندارند. وی افزود: کسانی واردکننده دام شده اند که از دام چیزی نمی دانند؛ متاسفانه 

وضعیت درهمی است و این بین تولیدکننده و مصرف کننده متضرر می شوند.
سلطانی تاکید کرد: اگر بخواهیم منافع تولیدکننده و مصرف کننده را را مد نظر قرار 
دهیم باید مرکزیتی وجود داش��ته باش��د که کار تنظیم بازار گوشت را بر عهده گیرد و 

سرپرستی کند.
وی افزود: تشکیلاتی که دردولت برای تنظیم بازار وجود داشته تعطیل و یا منحل شده 
است؛ مثل سازمان گوشت که برای تعادل در قیمت گوشت فعال بوده است؛ مثلا دام های 
مازاد را خریداری و در زمان نیاز برای تعادل در بازار عرضه می کرد؛ این سازمان تعطیل 

شد و بعد از آن جایگزینی برای آن تعبیه نشده است.
سلطانی گفت: تشکیلات دولتی بر اساس اصل 44 تعطیل شد؛ سازمانی بالاتر از اتحادیه 
دامداران ایران که یک میلیون و 50 هزار دامدار را تحت پوش��ش دارد وجود ندارد تا به 

مسائل این حوزه رسیدگی کند.
وی در خصوص تاثیر واردات گوشت بیان داشت:  اگر در کار صادرات و واردات سودی 
عاید شود کمک به تولید داخلی است و مصرف کننده در طول سال دچار نوسان و نگرانی 
نخواهد شد؛ اما افرادی باید این کار را انجام دهند که از بازار داخل و مشکلات آن آگاهی 
داشته باشند؛ زمانی که این مساله  تحت نظر باشد نه به دام و نه به مردم صدمه می زند.

مدیرعامل اتحادیه سراسری دامداران در پایان تاکید کرد: واردات یک محصول اگر بدون 
حساب و کتاب و مدیریت شده صورت گیرد به منافع تولیدکننده ضربه می زند و در نهایت 

به بازار ضربه خواهد زد.

قیمت شیر خام اعلام شد

در حالی که مصوبه قیمت 1۴۴0 تومانی شیر خام تیرماه سال گذشته ابلاغ شد، 
مجددا با جزئیات بیش�تر از سوی ستاد هدفمندی یارانه ها برای اجرا از سوی 

کارخانه های لبنی تصویب و ابلاغ شد. 
تیرماه س��ال گذشته بود که س��تاد هدفمندی یارانه ها براساس پیشنهاد وزارت جهاد 
کشاورزی در راستای حمایت از دامداران نرخ جدیدی را برای خرید شیر خام از داماران 
از سوی صنایع لبنی تصویب و ابلاغ کرد که بر این اساس کارخانه های لبنی موظف بودند 
هر کیلوگرم شیر خام با بار میکروبی زیر 100 هزار و چربی 3.2 درصد را 1440 تومان 

خریداری کند که البته از آن زمان تاکنون از سوی صنایع لبنی اجرا نشده است.
 در پایان اولین هفته مرداد ماه مجددا ستاد هدفمندی یارانه ها مصوبه سال گذشته خود را 
که اجرایی نشده بود با اضافه کردن جزئیات و تبصره  ابلاغ کرد تا بتواند این قیمت را برای 
شیر خام اعمال کند.  براساس این مصوبه شیر خام خریداری شده توسط کارخانه های 
لبنی براس��اس میزان بار میکروبی قیمت گذاری ش��ده و با وجود تاکید بر انجام شدن 
تمامی تست های کیفی مطابق با استاندارد ملی کشور، سازمان حمایت مصرف کنندگان 
و تولید کنن��دگان موظف به پایش، پیگیری و نظارت بر اجرای این قیمت ها از س��وی 
کارخانه های لبنی شده است.  در این مصوبه قیمت هر کیلوگرم شیر خام اینگونه تعیین 
شده است که شیر خام با بار میکروبی کمتر از 100 هزار معادل 1440 تومان، شیرخام با 
بار میکروبی 100 تا 500 هزار معادل1420 تومان، شیر خام با بار میکروبی 500 هزار تا 
یک میلیون معادل 1380 تومان و شیر خام با بارمیکروبی یک میلیون معادل1320 تومان 
از دامداران خریداری شود.  چربی تعیین شده شیرخام در این مصوبه 3.2 درصد تعیین 
شده و در بند دوم مصوبه ستاد هدفمندی یارانه ها آمده است که به ازای هر یک دهم 
درصد افزایش یا کاهش درصد چربی 12 تومان به قیمت های فوق اضافه یا کم می شود.

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و سازمان امور 
مالیاتی کشور با اشتراک مساعی یکدیگر در نظر دارند 
تدابیر و سیاست هایی را در مورد مؤسسات اعتباری 

غیرمجاز و مشتریان آن ها اعمال کنند.
روابط عمومی بانک مرکزی ، اعلام کرد: یکی از مشکلات 
و چالش های نظام پولی و بانکی کشور طی سنوات اخیر، 
ایجاد و رشد قارچ گونه مؤسساتی بوده که با سوء استفاده از 
برخی خلأها و گریزگاه های موجود در قانون، به عملیات پولی 
و بانکی بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و بدون التزام به رعایت قوانین و مقررات ذی ربط، اشتغال 
داشته اند و به تدریج با توسیع گستره عمل خود، بازار پولی و 
اعتباری گسترده ای را موازی با نظام پولی و بانکی رسمی و 

قانونی کشور به وجود آورده اند. 
گفتنی است، چنین مؤسساتی علاوه بر این که، موجد خلل 
و خدشه در سیاست های پولی و اعتباری بانک مرکزی و از 
منظری کلان تر، در سیاست های اقتصادی کشور بوده اند، بعضاً 
به دلیل عدم رعایت اصول و استانداردهای بانکداری، ورشکسته 
شده، مفسده های مختلفی را پدید آورده اند و از همه مهم تر این 

که موجب تضییع حقوق و وجوه سپرده گذاران خود شده اند.

 این گزارش می افزاید: در حال حاضر، اهتمام و اراده تمام 
ارکان و دستگاه های حاکمیتی بر مقابله قاطع و جدی با 
مؤسسات مذکور تا حذف کامل بازار غیرمتشکل پولی از نظام 

اقتصادی کشور است.
 بر همین اساس، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بنا به 
مسئولیت  و وظایف قانونی خود و به منظور حراست و صیانت 
از وجوه و سپرده های آحاد جامعه در نظر دارد از تمام اختیارات 
قانونی خویش و نیز سایر دستگاه های حاکمیتی و با تأکید 
بر سازوکارهای بازدارنده و پیشگیرانه مؤثر، شرایط و وضعیت 

نامطلوب مذکور را به سامان و منتظم کند.
 لذا بدین وسیله به اطلاع هموطنان می رساند: 

- هزینه های تخصیصی یا پرداختی به مؤسسات اعتباری 
بابت  ایران  بانک مرکزی جمهوری اسلامی  از  فاقد مجوز 
تسهیلات دریافتی از آن ها مشمول مفاد بند 18 ماده 148 
قانون مالیات های مستقیم نبوده و بنابراین به عنوان هزینه قابل 

قبول مالیاتی قابل پذیرش نخواهد بود. 
نزد  سپرده ای  حساب های  به  متعلق  جوایز  و  سود    -
مرکزی جمهوری  بانک  از  مجوز  فاقد  اعتباری  مؤسسات 
اسلامی ایران از شمول معافیت های مقرر در بند 2 ماده 145 

قانون مالیات های مستقیم خارج بوده و مشمول مالیات بر 
درآمد خواهد بود.

 - معافیت مقرر در بند 4 ماده 24 قانون مالیات های مستقیم 
شامل سپرده های متوفی در مؤسسات اعتباری فاقد مجوز از 
بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران نبوده و لذا سپرده های 
متوفی در مؤسسات مزبور به طور کامل مشمول مالیات بر 

ارث خواهند بود. 
- مؤسسات اعتباری فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران جزء مشمولین بند 11 ماده 12 قانون مالیات بر 
ارزش افزوده نبوده و لذا بابت خدمات بانکی و اعتباری خود 

باید مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کنند.
 -  هر مبلغی که به عنوان سود علی الحساب فراتر از نرخ های 
مصوب شورای پول و اعتبار توسط مؤسسات اعتباری فاقد 
مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به سپرده گذاران 
پرداخت شود، به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی قابل پذیرش 

نخواهد بود. 
امید است هم میهنان ارجمند در مراودات مالی خود با 
مؤسسات پولی و بانکی، نکات مندرج در این اطلاعیه را در 

نظر گرفته و بر مبنای آن، روابط مالی خود را تنظیم کنند.

طبق تحلیل امور بین الملل شرکت ملی نفت، انتظارات در زمینه افزایش قیمت 
نفت در نیمه دوم سال کمرنگ شده و اکنون بیشتر تحلیل گران احتمال می دهند 

که قیمتهای نفت در نیمه دوم سال افت شدیدتری را تجربه خواهد کرد. 
امور بین الملل شرکت ملی نفت در تحلیل بازار نفت آرده است: ضعف عوامل بنیادین سبب 
شد تا روند نزولی قیمت نفت خام در بازارهای جهانی ادامه یافته و قیمت نفت برنت برای 
اولین بار از ژانویه سال جاری به کمتر از 50 دلار در هر بشکه برسد. در حالیکه بازار نفت با 
حجم متنابه عرضه و مازاد آن روبروست، نگرانی معامله گران از ورود نفت ایران و منبع جدید 

برای تشدید شکاف میان عرضه و تقاضای نفت بیشتر شده است.
وزیر نفت گفته است که یک هفته پس از برداشته شدن تحریم ها روزانه 500 هزار بشکه 
و یک ماه پس از آن یک میلیون بشکه در روز به تولید نفت ایران افزوده خواهد شد. تأثیر 
این خبر هنگامی بیشتر شد که جان کری؛ وزیر امور خارجه ایالات متحده بر آن شد تا در 
پایتخت قطر با وزرای خارجه شش کشور عضو شورای همکاری خلیج فارس دیدار کند تا از 

هراس آنان از جمع بندی هسته ای با ایران بکاهد.
یک مقام وزارت خارجه آمریکا گفت: این س��فر فرصتی واقعی برای وزیر خارجه آمریکا 
است تا به سؤالات باقیمانده وزرای خارجه شورای همکاری خلیج فارس عمیقا" پاسخ دهد 
به این امید که آنها را راضی کند و اطمینان حاصل شود که آنان از تلاش های رو به جلوی 

ما حمایت می کنند.
این در حالیست که دست اندرکاران بازارهای جهانی نفت از کاهش تولید شیل اویل نیز 
ناامید شده و بر تلاش اکثر تولیدکنندگان نفت به افزایش سطح تولید و کسب سهم از بازار 
تأکید می ورزند.بالا رفتن تعداد دکلهای حفاری نفت در هفته گذشته نیز مؤید این نظر بود.

کارشناسان بانک Barclays نیز اعلام کردند: گروه 101 شرکت نفتی که 40 درصد تولید 
نفت جهان را در دست دارند، تولیدشان را در سال 2015 کاهش ندادند. آنها پس از رشد 
یک میلیون بشکه در روز تولید در سال 2014 سعی دارند که رشد مذکور را در سال 2015 

به 1.4 میلیون بشکه در روز رسانیده و آن را برای سال 2016 نیز حفظ کنند.
از سوی دیگر، نگرانی در خصوص چشم انداز نامطلوب تقاضا نیز رو به افزایش است چرا که 
به طور معمول ضریب بهره برداری پالایشی در آمریکا که برای تولید و تأمین تقاضای بنزین 
در فصل رانندگی طی ماه ژوئیه به اوج خود می رسد، در ماههای اوت تا اکتبر رو به کاستی 
می گذارد. کاهش تقاضا برای نفت تنها معلول این عامل نبوده و عوامل اقتصادی نیز در آن 
دخیلند؛ به طوریکه پارامترهای اقتصادی دو کشور بزرگ مصرف کننده نفت یعنی آمریکا و 
چین نیز چندان نویدبخش نیست. با اینکه شاخص هزینه های مصرفی خانوارهای ایالات 
متحده در ماه ژوئن 0.2 درصد رش��د داش��ته )به علت بالا رفتن شاخص قیمت کالاهای 
مصرفی( اما این میزان کمترین رش��د از ماه فوریه به شمار می رود که معرف کمتر شدن 

سطح درآمد خانوارهاست.

همچنین وزارت بازرگانی این کشور اعلام کرده است که شاخص مدیران خرید آمریکا از 
53.7 در ماه ژوئن به 52.7 در ماه ژوئیه کاهش یافته است. علاوه بر این، شرایط اقتصادی در 
چین نیز مدتی است که توجه تمامی کارشناسان اقتصادی را به خود معطوف داشته است.

مدتی است که افت بازار بورس شانگهای موجب تلاش سیاستگذاران چین برای کنترل 
بازار سهام شده و اینک گزارش کاهش تولید صنعتی این کشور در ماه ژوئیه نیز توانست 
تأثیر منفی بر بازار نفت و سایر کالاها بر جای گذارد به طوریکه شاخص S&P500 در روز 

دوشنبه دودرصد افت کرد.
وضعیت سایر شاخصهای بازارهای بورس نیز به همین منوال گزارش شد. این عوامل سبب 
شدند تا بهای نفت خام برنت در بازار ICE لندن برای تحویل در ماه سپتامبر طی معاملات 
روز سوم اوت 2.69 دلار )5.2 درصد( تقلیل یافته و در سطح 49.52 دلار در هر بشکه به 
تثبیت برسد. همچنین قیمت نفت خام WTI در بازار نایمکس نیویورک برای تحویل در ماه 
سپتامبر نیز با 1.95 دلار )4.1 درصد( کاهش به بشکه ای 45.17 دلار رسید که پایین ترین 
قیمت از ماه مارس محسوب می شد. WTI و برنت که از 30 ماه ژوئن تاکنون به ترتیب 24 
و 22 درصد کاهش قیمت داشتند، دارای فاصله قیمتی کمتر از 5 دلار در هر بشکه شده 
)35/4 دلار( و در این خصوص استراتژیستهای Bank of America Corp پیش بینی 

می کنند که قیمت WTI در سال آینده از برنت بالاتر رود.
با این وجود انتظارات در زمینه افزایش قیمت نفت در نیمه دوم سال کمرنگ شده و اکنون 
بیشتر تحلیل گران احتمال می دهند که قیمتهای نفت در نیمه دوم سال افت شدیدتری را 

تجربه خواهد کرد.

 این س�ؤال بسیاری از کس�انی است که می خواهند 
برای گوشی  تلفن همراه شان لوازم جانبی تهیه کنند؛ 
بازار لوازم جانبی مملو از برندهایی با ظاهر و قیمت های 
مختلف است که البته همه  آن ها ادعای »اصل بودن« 

دارند. 
یکی از ارائه دهندگان  رس��می گارانت��ی و خدمات پس از 
فروش لوازم جانبی در گفتگو با خبرنگار ایلنا در این رابطه می 
گوید:" می توان گفت لوازم غیراصل، سطح عملکرد گوشی را 
پایین می آورند، مانند اینکه کسی خودروی خوبی داشته باشد؛ 
اما بنزین غیراس��تاندارد داخل باک آن بریزد. وی در رابطه با 
باتری و شارژرهای غیراصل می گوید:" این باتری ها مدت زمان 
صحبت )Talk time( مناس��بی ندارند، نش��ت اسید پیدا 
می کنند، به Main Board گوشی آسیب می رسانند، نوسان 
برق شارژرها به گوشی صدمه می زند، و از همه مهم تر امنیت 

مصرف کننده را به خطر می اندازند.
گفتنی است که برای هر بخش از یک محصول، استانداردی 
تعریف ش��ده که این استانداردها در کالای غیراصلی چندان 
رعایت نمی شود و علت اصلی تفاوت قیمت کالاهای اصل و 
غیر اصل نیز همین اس��ت. این  ارائه دهنده رسمی گارانتی 
تاکی��د می کند که" در صورت اس��تفاده همزم��ان باتری و 
شارژر غیراستاندارد، تلفن همراه شما می تواند تبدیل به یک 
بمب دس��تی شو؛ کیفیت پایین مواد اولیه در ساخت باتری 
غیراصل )الکترولیت با غلظت معین و خلوص صفحات هادی(، 
استاندارد نبودن شرایط تولید )عدم ایجاد خلاء برای جلوگیری 
از تولید حفره های میکروسکپی( و نوسانات شدید ایجاد شده 
توسط شارژر غیراستاندارد باعث تولید حرارت و گازهای قابل 
اشتعال می شود و در نهایت می تواند باعث انفجار باتری شود؛ 

کما اینکه این اتفاق بارها در جهان رخ داده است.«
چرا باید جنس اصل بخریم؟

پنج دلیل مهم و اساسی برای خرید کالای اصل وجود دارد؛ 

عملکرد برتر، کیفیت و ماندگاری محصول، ضمانت تعویض تا 
یک س��ال، از بین نرفتن ضمانت گوشی )در صورت استفاده 
از اجناس غیراصلی، ضمانت گوشی از بین می رود( و مقرون 
به صرفه بودن. گودرزیان ضمن تأیید این موارد، اضافه می کند:" 
کالای ارزان تر، لزوماً بهتر نیست. کالای اصلی به سبب عمر 
بیشتر، مقرون  به صرفه تر هستند چون به جای چند بار هزینه 
کردن ب��رای کالای نامرغوب، تنها یک بار هزینه برای کالای 
اصل پرداخت می شود. ضمن اینکه اگر کالای اصل برای مثال 
پنج واحد کارایی بیشتر داشته باشد، قیمت آن اما نهایتاً سه 
واحد گران تر است و باز شما به نسبت هزینه ای که پرداخت 

می کنید، بیشترین کیفیت را دریافت می کنید.«
چگونه از اصلی بودن کالایی مطمئن شویم؟

این موضوع، شاید یکی از مهم ترین دغدغه های کسانی باشد 
که قصد خرید لوازم جانبی موبایل را دارند.

یک راهکار س��اده برای این کاردقت و تاکید بر خرید کالا با 
هولوگرام، کارت گارانتی مخصوص و درخواست کالای پلمب 
است که روی بس��ته بندی محصول چسبانده می شود و به 

همراه دفترچه ای که حاوی اطلاعات س��ایر محصولات برای 
گوشی موردنظر است به خریدار تحویل داده می شود. برخی از 
هولوگرام ها نیز منحصربفرد بوده و قابل کپی نیست؛ آخرین 
مرحله هم بررسی قیمت جهانی محصول و ظاهر آن است؛ 
بس��ته بندی محصولات اصلی طبق قاع��ده خاصی صورت 
می گیرد، به عنوان مثال در بسته بندی باتری لایه های مختلف 
بس��ته بندی تنها جنبه زیبایی ندارد بلکه برای منظورهای 
مختلفی از جمله ایجاد شرایط مناسب دمایی، رطوبتی، ضربه 
و ... طراحی ش��ده اس��ت که همگی در عمر مفید کالا تاثیر 

مهمی دارد.
تهیه لوازم جانبی اصلی، به رغم وجود انواع جنس های غیراصل 
در بازار به س��ادگی ممکن اس��ت. تنها کافی است تا از چند 
راه��کار بالا پی��روی کرد؛ خری��د کالای اوریجینال خریدی 
هوشمندانه است؛ زیرا همزمان می توان کارایی گوشی را حفظ 
کرد، امنیت مصرف را تضمین نمود و خریدی اقتصادی انجام 
داد. حواس تان باش��د هیچ گرانی ه��م مانند ارزانی، بی دلیل 

نیست.

نحوه دریافت مالیات از مؤسسات غیرمجاز 

پیش بینی شرکت ملی نفت از افت شدید قیمت در نیمه دوم سال 

لوازم جانبی موبایل اصلی بخریم یا غیراصلی؟

اقتصاد بیمار، پازل اشتباه چیده شده ای است که قطعات آن بر سر جای خود 
قرار نگرفته اند؛ در این اقتصاد، نهادهای نظامی مجری پروژه های اقتصادی هستند، 
مناطق آزاد به جای توسعه صادرات، به مبادی واردات تبدیل می شوند و نظام بانکی 
که باید نقش واسطه گری مالی داشته باشد، مهمان ناخوانده فعالان اقتصادی می 

شود و بنگاه داری می کند. 
بنگاه داری بانک ها یا همان فعال شدن نظام بانکی در حوزه های مختلف سرمایه گذاری، 
چالشی است که به دنبال نابرابر شدن بازدهی سود سرمایه گذاری به وجود آمده و در سالهای 
اخیر تشدید شده است؛ به این ترتیب، بانک ها از حوزه تامین منابع مالی فعالان اقتصادی خارج 
شده و در قالب یک بنگاه اقتصادی، منابع خود را به سمت بازارهای دیگر از جمله مسکن، 

تجارت و حتی لیزینگ خودرو سوق داده اند. 
البته بر اساس قانون بانکداری، هر بانک می تواند تا 40 درصد سرمایه پایه خود، سرمایه 
گذاری مستقیم داشته باشد اما بحث بنگاه داری بانک ها از روزی بیشتر مورد توجه قرار گرفت 
که این رقم با 11 درصد انحراف به 51 درصد رسید و به این ترتیب بخشی از منابع بانک ها در 

حوزه هایی خارج از چرخه تسهیلات دهی منتقل شد.
 در مورد چرایی ورود بانک ها به بنگاه داری و سرمایه گذاری و همچنین تبعاتی که این روند 

به دنبال خواهد داشت، چند نکته قابل توجه است: 
1- در سالهای اخیر، هر گاه موضوع بنگاه داری بانک ها مطرح شده است، انگشت اتهام تنها 
به سمت نظام بانکی به نشانه رفته و تنها آنان مورد عتاب، موعظه و نقد قرار گرفته اند؛ این 
در حالی است که در کنار شرکت هایی که از طریق سرمایه گذاری مستقیم بانک ها ایجاد 
شده اند، بخشی از بنگاه دار شدن نظام بانکی ناخواسته بوده و دولت بابت رد دیون، برخی 
بنگاه های خود را به بانک ها واگذار کرده است و املاکی نیز بابت تسویه مطالبات معوق تحت 
تملک بانک ها در آمده است.  نکته اینجاست که تعدادی از شرکت هایی که دولت بابت رد 
دیون به بانک ها واگذار کرده، زیان ده است و بانک ها نیز از این نوع بنگاه داری رضایت ندارند. 
همچنین بخشی از املاکی که از این طریق تحت تملک بانک ها درآمده است نیز به دلیل 
مسایل حقوقی پیچیده، به سادگی قابل فروش نیستند؛ در حالی که ارزش این املاک همواره 

در لیست سرمایه گذاری های بانک ها محاسبه می شود. 
2- علاوه بر این، بازدهی متفاوت در سرمایه گذاری های مختلف، عامل دیگر بنگاه دار شدن 
نظام بانکی است؛ در شرایط اقتصادی نامتوازن که نرخ بازدهی سود در حوزه ای پنج درصد و 
در حوزه ای دیگر صد درصد است و آنجا که فاصله ی بین بازدهی سرمایه گذاری و نرخ سود 
تسهیلات زیاد می شود، بانک ها ترجیح می دهند که نقش واسطه گری مالی بعنوان وظیفه 
اصلی خود را رها کرده و قدم به عرصه سرمایه گذاری بگذارند.بنابر این در صورتی که بازدهی 
سرمایه گذاری حوزه های مختلف نظیر صنعت، تجارت و سود بانکی منطقی و متوازن باشد، 

بانک به بانکداری خود می پردازد و صنعت به صنعتگری خود. 

3- هدایت سرمایه ی بانک ها به شرکت های اقتصادی تحت تملک خود، موجب کاهش 
توان تسهیلات دهی بانک ها و به دنبال آن عدم تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای تولیدی 
می شود. این مساله، شرکت های خصوصی را با مشکل تامین سرمایه در گردش مواجه می 
کند و نتیجه تامین نشدن سرمایه در گردش واحدهای تولیدی چیزی جز رکود اقتصادی 
نیست.  بنابراین، در شرایطی که بعد از دو سال رکود اقتصادی پیاپی، دولت توانسته است با 
اجرای برنامه ها و بسته های متفاوت، کشور را از رکود اقتصادی خارج کند و به رشد اقتصادی 

برساند، بنگاه داری بانک ها می تواند این برنامه دولت را با مشکل روبرو کند.
 4- تا پیش از ورود بانک ها به بنگاه داری، فعالان اقتصادی از حضور شبه دولتی ها و 
همینطور شرکت های وابسته به نهادهای خاص در حوزه های اقتصادی گلایه داشتند؛ چرا که 
آنها با پشتوانه منابع مالی و همینطور اتصال به قدرت از حاشیه سود بیشتری برخوردار بودند و 

حضور آنها منتج به حاکم شدن شرایط غیر رقابتی در فضای کسب و کار می شد.
 در شرایط کنونی، سرمایه گذاری بانک ها در حوزه های مختلف به معضل های قبلی اضافه 
شده است و با حضور این غول های سرمایه گذاری، دیگر جایی برای فعالان اقتصادی و شرکت 
های خصوصی باقی نمی ماند. آنها در پروژه هایی که حاشیه سود قابل توجهی دارد قطعا 
محلی از اعراب نخواهند داشت و تنها در پروژه هایی که شبه دولتی ها، شرکت های وابسته به 

نهادهای خاص و بنگاه های بانکی تمایل به حضور نداشته باشند، می توانند ورود پیدا کنند.
 سخن آخر اینکه هر کس باید در جای خود بیاستد؛ بانک باید واسطه مالی باشد و فعال 
اقتصادی بنگاه داری کند؛ اما فراموش نکنیم که بسترهای ناهموار، پای نظام بانکی را به عرصه 
سرمایه گذاری باز کرده است و تا زمانی که این شرایط تغییر نکند، بانک ها همچنان مهمان 

ناخوانده عرصه سرمایه گذاری خواهند بود.

بنگاه داری بانک ها سدی در برابر اقتصاد رقابتی
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داور جنجالی بازی ایران و آرژانتین حمله ایرانی ها 
به اینستاگرام و فیسبوکش را کتاب می کند

بیش از یک س�ال از بازی ایران و آرژانتین در جام  جهانی  201۴ می گذرد؛ 
دیداری که هنوز هم خیلی ها معتقدند حق ایران در آن شکست نبود. 

به گزارش خبرآنلاین؛در آن مسابقه حساس که مسي و دوستانش 90 دقیقه هرچه 
زدند به در بس��ته خورد )مس��ي در دقیقه 92 با یک ش��وت دیدني دروازه حقیقي 
را باز کرد( داور صربس��تاني در اشتباهي فاحش خطاي مسلم مدافع آرژانتین روي 
اشکان دژاگه، مهاجم تیم  ملي کشورمان را در محوطه جریمه اعلام نکرد و به عقیده 
کارشناسان یک ضربه پنالتي را از ایران گرفت. او همچنین در چندین مورد با قرار 

گرفتن در مسیر توپ مانع ارسال پاس هاي بازیکنان ایران شد.
آن زمان فدراسیون فوتبال کشورمان در نامه اي رسمي به قضاوت داور بازي واکنش 
نشان داد و با کمک سفارت ایران در برزیل شکایتي را تنظیم و به فیفا ارسال کرد. 

حرف هم این بود که این داور صربستاني حق یک ملت را ضایع کرده است. 
اما دقایقي پس از اینکه آرژانتین - ایران را شکست داد بعضي از کاربران شبکه هاي 
اجتماعي به صفحات شخصي مازیچ حمله کرده و انواع و اقسام توهین ها را نثار قاضي 
این میدان کردند. در کمتر از چند ساعت صفحات او پر شده بود از پیام هاي ایراني ها؛ 

پیام هایي که حاوي مطالب خوبي نبود و بیشتر فحش و ناسزا بود. 
با گذشت بیش از یک سال از این اتفاق مازیچ اما قرار است تمام توهین هایي که به 

او شده است را در قالب یک کتاب بنویسد و منتشر کند!
ماجرا از جایي شروع شد که شاهمیري داور بین المللي والیبال ایران به صربستان 
سفر مي کند. در این سفر او به صورت اتفاقي داور بازي ایران و آرژانتین را در سالن 
ملاقات مي کند که مازیچ وقتي مي فهمد ش��اهمیري ایراني اس��ت از او چند سؤال 

مي کند. شما مدرسه دارید؟ دبیرستان دارید؟ دانشگاه دارید؟
وقتي او پاس��خ مثبت شاهمیري را مي ش��نود دیگر چیزي نمي گوید و دوباره فردا 
س��ؤال هاي جدیدي را از داور ایراني مي کند و مي گوید: »ش��ما فرهنگ دارید؟ ادب 
دارید؟« او باز هم وقتي با این پاس��خ ش��اهمیري روبه رو مي شود برگه هایي به قطر 
تقریبي 30 سانتي متر را نشان شاهمیري مي دهد و به او مي گوید: »تمام این برگه ها 
توهین هایي است که ایراني ها به من در صفحات مجازي مختلف کرده اند. من دادم 
این برگه ها را برایم ترجمه کرده اند. متأسفانه خیلي از آنها توهین به من و خانواده ام 
است. همه این برگه ها را نگه داشته ام تا پس از دوران حرفه اي و زماني که بازنشسته 

شدم این توهین ها را در قالب یک کتاب منتشر کنم!«

سرخابی ها قیمت گذاری شدند
س�ازمان لیگ این بار زودتر از فصل قبل دست به شفاف سازی زد و مبلغ 
قرارداد تمامی مربیان و بازیکنان شاغل در لیگ برتر پانزدهم را منتشر کرد. 
خبر ورزش��ی نوشت:نگاهي به فهرس��ت مبلغ قرارداد س��رخابي ها خالي از لطف 
نیس��ت... حالا اینکه اگر بعضي ها زیر میزي گرفته اند و مبلغ اعلام شده به سازمان 
لیگ یا فدراسیون فوتبال واقعي نیست، به ما ربطي ندارد و ما مبنا را مي گذاریم روي 
این مس��ئله که همه باشگاه ها لیست شان عین واقعیت است. این شما و این لیست 

سرخابي ها )اعداد جلوي نام بازیکنان شماره پیراهن آنهاست(:
استقلال 

1- سیدمهدي رحمتي یک میلیارد و دویست میلیون تومان 2- خسرو حیدري یک 
میلیارد و دویست میلیون تومان 3- محمدرضا خرسندنیا چهارصد میلیون تومان 4- 
روزبه چشمي 380 میلیون تومان 5- حنیف عمران زاده 900 میلیون تومان 6- امید 
ابراهیمي یک میلیارد و دویست میلیون تومان 8- یعقوب کریمي 650 میلیون تومان 
7507 میلیون تومان 10- سجاد شهباززاده 800 میلیون تومان 11-  9
جابر انصاري 750 میلیون تومان 13- جاسم کرار یک میلیاردو دویست میلیون تومان 
14- پروپییچ نهصد و پنجاه و دو میلیون و نهصد و ده هزار تومان 15- هرایر مکویان 
690 میلیون تومان 17- میلاد شعبانلو )بدون مبلغ( 18- ریوالدو 850 میلیون تومان 
19- علیرضا رمضاني 180 میلیون تومان 20- میثم مجیدي 400 میلیون تومان 21- 
مجید حسیني 10 میلیون تومان 22- وحید طالب لو 550 میلیون تومان 24- امید 
نورافکن 10 میلیون تومان 28- محسن کریمي 180 میلیون تومان 33- امیرحسین 
نجفي )بدون مبلغ( 34- میلاد فخرالدیني 850 میلیون تومان 25- مهدي کربلایي 
60 میلیون تومان 36- محمدمهدي رجبي فر )بدون مبلغ( 48- محمد خلیلي 60 
میلیون تومان 55- محمدامین حاج محمدي 900 میلیون تومان 77- بهنام برزاي 

320 میلیون تومان 88- فرشید اسماعیلي 165 میلیون تومان
پرسپولیس

1- سوشا مکاني 910 میلیون تومان 2- امید عالیشاه 900 میلیون تومان 3- وحید 
حیدریه 200 میلیون تومان 4- مایکل اومانا یک میلیارد و یکصد و هشتاد میلیون 
تومان 6- محس��ن بنگر 950 میلیون تومان 8- احمد نوراللهي 460 میلیون تومان 
9- مه��دي طارمي 800 میلیون تومان 10- فرش��اد احمدزاده 550 میلیون تومان 
11- کمال کامیابي نیا 700 میلیون تومان 12- مرتضي قدیمي پور 35 میلیون تومان 
14- جري ریکاردو بنتس��ون 594 میلیون تومان 15- محمد انصاري 200 میلیون 
تومان 16- رضا خالقي فر 570 میلیون تومان 17- سیدعلي فاطمي 36 میلیون تومان 
18- مهرداد کفشگري 650 میلیون تومان 19- میلاد کمنداني 160 میلیون تومان 
20- علیرض��ا نورمحمدي 850 میلیون تومان 23- لوکا ماریچ 715 میلیون تومان 
24- ه��ادي نوروزي 800 میلیون توم��ان 27- رامین رضاییان 950 میلیون تومان 
29- محمد رحمتي 35 میلیون تومان 40- بابک حاتمي 650 میلیون تومان 70- 
علي علیپور 170 میلیون تومان 77- محسن مسلمان 750 میلیون تومان 88- ایمان 

صادقي 150 میلیون تومان
با یک حساب سرانگشتي مشخص مي شود استقلال از پرسپولیس گران تر است و 
آبي پوشان چند بازیکن بالاي یک میلیارد تومان دارند اما پرسپولیس فقط به اومانا 

بالاي یک میلیارد پول داده است.
استقلال هم درون دروازه از پرسپولیس گران تر است و هم در دفاع و خط هافبک 
و حمله اما سرمربي پرسپولیس دوونیم برابر سرمربي استقلال قرارداد بسته و از این 

حیث پرسپولیس نیمکت گران تري دارد. 

این کلید را بخر تا گل نخوری!

پیشنهاد عجیب یک فرد ناشناس
 به دروازه بانان استقلال

یک فرد ناش�ناس با حضور در محل تمرین آبی پوش�ان به دو دروازه بان 
استقلال پیشنهاد عجیبی داد. 

به گزارش خبرنگار مهر، تمرین عصر امروز چهارش��نبه تیم فوتبال اس��تقلال در 
شرایطی برگزار شد که یک فرد ناشناس در جمع آبی پوشان حضور پیدا کرد. او با در 
دست داشتن کلیدی به سمت رحمتی رفت و به او پیشنهاد داد تا این کلید را بخرد 

و بعد از آن همه تک به تک ها را خواهد گرفت.
بعد از اینکه رحمتی به درخواست عجیب وی پاسخ رد داد و حاضر نشد کلید را بخرد 
فرد ناشناس به سمت طالب لو رفت و گفت اگر این کلید را بخرد همه پنالتی ها را 

خواهد گرفت که طالب لو هم به پیشنهاد او خندید و به سمت رختکن رفت!

گرانترین نقل و انتقال های بازار تابستانی 
فوتبال اروپا

10 بازیکن با مبالغی که برای خرید آنها پرداخته ش�د به عنوان گرانترین 
بازیکنان فوتبال اروپا در بازار تابستان امسال بوده اند. 

به گزارش خبرگزاری مهر، در حالی که دیگر بازار نقل و انتقالات بازیکنان اروپا برای 
فصل پیش رو بسته شده، می توان 10 بازیکنی که بیشترین مبالغ برای خرید آنها در 

تابستان امسال پرداخته شده را معرفی کرد.
9 و 10: ماتئو کوواس��یچ به رئال مادرید از اینتر، و جکس��ون مارتینس به اتلتیکو 
مادرید از پورتو هر یک به مبلغ 35 میلیون یورو. این دو حتما تلاش می کنند تا در 

لالیگا بدرخشند.
8. آرتورو ویدال به مبلغ 37 میلیون یورو، از یوونتوس به بایرن - این بازیکن شیلیایی 

قدرت بیشتری به بوندسلیگا می بخشد.
7. روبرت��و فرمینو به مبلغ 41 میلیون ی��ورو، از هافنهایم به لیورپول - این برزیلی 

چیزهای زیادی را باید در آنفیلد به اثبات برساند.
6. نیکلاس اوتامندی به مبلغ 44.6 میلیون یورو ، از والنسیا به من سیتی - بحث 

انتقال این بازیکن میانی  در تمام تابستان مطرح بود.
5. کریس��تین بنتکه به مبلغ 46.5 میلیون یورو، از اس��تون ویلا به لیورپول  - این 

مهاجم احتمالا خواهد توانست کار بزرگی برای لوییس سوارز انجام بدهد.
4. رحیم اس��ترلینگ به مبلغ 62.5 میلیون یورو ، از لیورپول به من س��یتی  - این 

بازیکن گوش قصد دارد با تیم جدیدش عناوین قهرمانی را کسب کند.
3. آنخل دی ماریا  با مبلغ 63 میلیون یورو، از منچستر یونایتد به پاری سن ژرمن  

- این آرژانتینی به دبنال اثبات توانایی هایش در فرانسه است.
2. کوین دی بروین به مبلغ 75 میلیون یورو، از ولفسبورگ به منچسترسیتی  - پس 
از این که نتوانست توجه مورینیو را در چلسی جلب کند، او برای تیم دیگری از لیگ 

برتری توپ خواهد زد.
1. آنتونی مارتیال به مبلغ 80 میلون یورور، از موناکو به منچستر یونایتد - رقم اصلی 

50 میلیون یورو است اما می تواند تا 80 میلیون یورو افزایش پیدا کند. 

نمایش امیدوارکننده جوانان :

ایران گوام را گلباران کرد 

تیم فوتبال ایران با نمایش امیدوار کننده بازیکنان جوان خود 
مقابل گوام به برتری آسان 6 بر صفر رسید تا نخستین پیروزی 
خود در مسیر رسیدن به جام جهانی 2018 روسیه را کسب 

کند. 
به گزارش ایرنا، تیم ملی فوتبال ایران عصر پنجشنبهدر گروه D مرحله 
مقدماتی جام جهانی 2018 و جام ملت های آسیا 2019 در ورزشگاه 

آزادی تهران میزبان گوام بود.
قضاوت این دیدار که در حضور حدود 12 هزار تماشاگر برگزار شد را 

داورانی از قطر برعهده داشتند.
تیم ملی کشورمان که در دیدار نخست مقابل ترکمنستان به تساوی 
خارج از خانه یک بر یک قناعت کرده بود، دیدار امروز را تهاجمی آغاز 

کرد و به برتری 6 بر صفر دست یافت.
تیم تحت هدایت کی روش با کسب این پیروزی از 2 بازی صاحب 4 
امتیاز شد . گوام نیز که دو دیدار نخست خود را با پیروزی مقابل هند و 

ترکمنستان به پایان رسانده بود، 6 امتیازی باقی ماند.
در دقیقه دوم ارسال اشکان دژاگه در چند قدمی دروازه گوام به وحید 
امیری رسید که این بازیکن درحالیکه تعادل مناسبی نداشت نتوانست 

گلزنی کند.
در دقیقه نهم، سردار آزمون در محوطه جریمه گوام در آستانه گلزنی 
قرار گرفت که با خطای واضح داگلاس هریک، دروازه بان گوان متوقف 
شد تا خامس ال ماری داور قطری اعلام خطای پنالتی کرده و دروازه 

بان گوام را با کارت زرد جریمه کند.
این ضربه پنالتی را اشکان دژاگه برخلاف حرکت داگلاس هریک به 

گل نخست تیم ملی ایران تبدیل کرد.
پس از به ثمر رسیدن این گل، عطش شاگردان کی روش برای گلزنی 
فروکش نکرد و تیم ایران با حرکات ترکیبی در عمق و جناحین، به 

دنبال گل های بعدی بود.
در دقیقه سی ام، همکاری عالی مهدی طارمی و سردار آزمون موجب 

شد تا طارمی دومین گل تیم ملی ایران را به ارمغان آورد.
دقیقه سی و چهارم نوبت به سردار آزمون رسید تا از ارسال وریا غفوری 

استفاده لازم را برده و سومین گلزن این دیدار لقب بگیرد.
در دقیقه چهل ویکم، کارتیمی بازیکنان ایران سبب شد تا وحید امیری 
توپ را روی دروازه ارسال کرده و سردار آزمون با ضربه سر تماشایی گل 

دوم خود و چهارم ایران را به ثمر رساند.
در آغاز نیمه دوم تیم ایران که پیروزی خود را قطعی کرده بود با آرامش 
بیشتری کار را دنبال کرد و بازیکنان گوام نیز با دوندگی بیشتر سعی در 

این داشتند که مانع از باز شدن بیشتر دروازه تیم خود شوند.
در دقایق 48 و 51 تیم ایران دو فرصت نسبی برای گلزنی داشت که 
ضربات احسان حاج صفی و پژمان منتظری راهی به دروازه میهمان 

پیدا نکرد.
کی روش که تیم خود را در نیمه دوم بی انگیزه می دید در دقیقه 
64، رامین رضائیان را به جای وریا غفوری به میدان فرستاد تا تحرک 

بیشتری را در جناح راست ایجاد کند.
رضائیان ثانیه هایی پس از ورود به زمین ارسال خوبی را روی دروازه 
گوام انجام داد و مهدی طارمی با ضربه سر، دومین گل خود را به ثمر 

رساند تا ایران 5 بر صفر از حریف پیشی بگیرد.
در دقیقه 69، سردار آزمون که نمایش ایده آلی داشت جای خود را به 
میلاد ترابی داد. آزمون در این دیدار 2 گل به ثمر رساند، یک پنالتی 

گرفت و یک پاس گل داد.
در دقیقه 75، اشکان دژاگه از زمین بازی خارج شد تا امید عالیشاه 

بازیکن کناری پرسپولیس، نخستین بازی ملی خود را تجربه کند.
در دقیقه 81 ارسال رامین رضائیان به محوطه جریمه گوام به امید 
عالیشاه رسید که ضربه سر این بازیکن از بالای دروازه میهمان به بیرون 

رفت.
در دقیقه 89 میلاد ترابی در محوطه جریمه گوام صاحب توپ شد و با 

ضربه ای دقیق ششمین گل تیم ایران را به ارمغان آورد.

میلاد ترابی، دومین گل ملی خود در سومین دیداری که پیراهن تیم 
کشورمان را برتن داشت به ثمر رساند.

درنهایت تیم ملی فوتبال ایران که با ترکیبی نسبتا جوان و متفاوت 
نسبت به گذشته وارد زمین شده بود با برتری 6 بر صفر زمین را ترک 

کرد تا تمرکز خود را به دیدارهای سخت تر معطوف کند.
این برد بهترین پیروزی چهار سال اخیر فوتبال ایران بود، تیم ملی ایران 

پیش از این در سال 1390 لبنان را شش برصفر برده بود.
ترکیب تیم ملی ایران:

وریا  منتظری،  پژمان  حسینی،  سیدجلال  بیرانوند،  علیرضا 
غفوری)رامین رضائیان(، مهدی طارمی، آندرانیک تیموریان، امید 
ابراهیمی، احسان حاج صفی، وحید امیری، اشکان دژاگه)امید عالیشاه( 

و سردار آزمون)میلاد ترابی(.
ترکیب تیم ملی گوام:

تراویس  پائولیکا(،  فرانسیس)میکا  الکساندر  هریک،  داگلاس 
جیسون  ماتکین،  جان  داگلاس،  ماسون  رومرو(،  نیکلاو)جاناتان 
کانلایف، ریان گای، براندون مارکویی، شاون نیکلاو، آدولف دلاگارزا 

و شین آندره مالکولم)جاستین دیوید(.
تیم ایران سومین دیدار خود در مرحله مقدماتی جام جهانی 2018 
و جام ملت های آسیا 2019روز سه شنبه هفته آینده در خانه هند 

برگزار خواهد کرد.
کی روش:  توقع کمی احترام دارم 

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: به بازیکنان خودم به خاطر نمایش 
عالی و تماشاگرپسندی که در زمین مقابل گوام داشتند تبریک می 

گویم. 
به گزارش ایرنا، کارلوس کی روش پنجشنبه شب پس از برتری 6 بر 
صفر تیم ایران مقابل گوام در مرحله مقدماتی جام جهانی 2018 و جام 
ملت های آسیا 2019 در نشست خبری، اظهار داشت: ابتدا تبریک می 
گویم به تمام بازیکنان تیم که امروز عملکرد بسیار خوبی داشتند و از 

آنان تشکر می کنم.
وی افزود: ازصمیم قلب قدردان تمامی هوادارانی هستم که به ورزشگاه 
آزادی آمدند و می دانم امروز آنان افسوس نمی خورند چون بازی 

خوبی را تماشا کردند.
کی روش افزود: به اعضای تیم ملی گوام نیز تبریک می گویم که با تمام 
وجود تلاش کردند، اما این دیدار برای آنان سخت بود، چون ما فقط به 

دنبال پیروزی بودیم و مساله دیگری را در ذهن نداشتیم.
وی درمورد جوانگرایی انجام شده در تیم ملی ایران، عنوان کرد: 
اطمینان خاطر بالایی داریم و اگر برنامه های خود را اجرایی کنیم 

با این نفرات مستعد می توانیم عملکرد خوب و بهتری داشته باشیم.
سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: اکنون فقط زمان این است که از 
برد لذت ببریم وسریع ریکاوری داشته باشیم. چون به زودی باید با هند 
بازی کنیم و می دانیم هنوز مسیر طولانی داریم و تازه امروز نخستین 

برد خود را به ارمغان آوردیم.
کی روش درادامه خطاب به مسوولان فوتبال و ورزش ایران گفت: 
فکر می کنم سوالات کلیدی از این به بعد در باره من نباید باشد، 
بلکه باید گفت آنان برای تیم ملی چه کاری انجام خواهند داد؟ آنان 
باید به توسعه فوتبال و تحقق رویای رسیدن به جام جهانی روسیه 

کمک کنند.
وی درادامه ازنفرات باتجربه تیمش چون پژمان منتظری، سیدجلال 
حسینی، آندرانیک تیموریان و امید ابراهیمی تشکر کرد و افزود: کلمات 
خاصی باید به نفرات باتجربه تر اختصاص بدهیم که به تیم و بازیکنان 

جوان کمک زیادی داشتند.
وی درخصوص نمایش خوب تیم ملی و آشتی هواداران و اینکه 
کمبودهای موجود بر عملکرد تیم ملی تاثیرخواهد داشت؟ عنوان کرد: 
فکر نمی کنم صحبت آشتی هواداران با تیم ملی صحبت درستی باشد 

چون هواداران به تیم ملی احساس خاصی دارند.
وی افزود: آخرین بار چند ماه قبل در خانه خودمان بازی کردیم و 

همین امر سبب شد تا هواداران امروز به خوبی در کنار ما باشند.
کی روش با اشاره به اینکه ازچهار سال قبل به همراه بازیکنان همواره 
مسوولیت پذیر بودیم، گفت: در سراسر دنیا افراد ثروتمند و قوی 
هستند که می توانند به تیم ملی کمک کنند. ما با شرایطی که داریم 

روبه جلو حرکت می کنیم و بیشترین تلاش را انجام می دهیم.
وی درمورد دیدار تیم ملی ایران با هند اظهار داشت: تمام دیدارها تا 
زمانیکه در داخل زمین اقتدار خود را ثابت نکنیم، دشوار است و این 
قانون فوتبال محسوب می شود. ما سعی می کنیم درون زمین خوب 

باشیم و کار را تمام کنیم.
کی روش با اشاره به اینکه تیم ملی با این نفرات با استعداد درحال 
تجدید قوا است، افزود: از الان تا مرحله نهایی که باید مقابل تیم های 
بزرگ آسیایی بازی کنیم تنها امسال می توانیم تجربه نفرات را بالا 
ببریم و تصمیم گیری لازم باید هم اکنون از سوی مسوولان اتخاذ شود.

سرمربی تیم ملی ایران عنوان کرد: باید متوجه شویم جام جهانی 
بزرگترین رویداد ورزشی جهان است که تقریبا 240 کشور سعی می 
کنند در آن حاضر شوند و تنها 32 کشور این افتخار نصیبشان می 
شود. اگر فکر کنیم صعود به جام جهانی قدم زدن در پارکی زیبا است 

به هیچ عنوان درست فکر نمی کنیم.
وی ادامه داد: زمان، کلام و سلامت انسان را نمی شود فراموش و 
جبران کرد و شاید برخی ها ناراحت شوند اما دو سال با نفراتی چون 
بختیار رحمانی بازی کردیم که از دست رفتند و بهتر است بدانیم جام 

جهانی فردا است و نمی توانم برای هیچ اعتبارم را هزینه کنم.
کی روش با تاکید براینکه عاشق تیم ملی، بازیکنان وهواداران است، 
گفت: توقع کمی احترام دارم و کاری که باید انجام بدهیم این است 
که دستان را به هم داده و با تلاش به جام جهانی روسیه برسیم که 

مهمترین هدف و آرزوی 75 میلیون ایرانی رسیدن است.
وی درپایان اظهار داشت: اگر مسوولان و کسانی فکر می کنند مشکل 

من هستم، احتیاج نیست بیش از این وقت خودم را اینجا بگذارم.

در نخستین بازی هفته هشتم لیگ برتر 

شکست یاسین پیشرو قم در اصفهان
تیم فوتسال گیتی پسند اصفهان با برتری 5 بر 3 مقابل یاسین پیشرو قم، موقتاً 

به رده دوم جدول صعود کرد. 
به گزارش پایگاه خبری فوتسال ایران، هفته هشتم لیگ برتر فوتسال باشگاههای کشور با 
برگزاری یک مسابقه در اصفهان آغاز شد که طی آن تیم گیتی پسند اصفهان موفق شد 
میهمان خود یاسین پیشرو قم را با نتیجه 5 بر 3 شکست دهد. در این دیدار برای گیتی 
پسند مجتبی مریدی زاده)2 گل(، علی عابدین، اسماعیل وطنخواه و مهران عالیقدر گلزنی 
کردند و گل های یاسین پیشرو قم توسط علیرضا وفایی، محمد کرمانی و محمد کوهستانی 
به ثمر رسید. نیمه اول این دیدار را گیتی پسند هجومی آغاز کرد و با 2 گل از حریفش 
پیش اقُتاد اما در ادامه تیم یاسین پیشرو بازی بهتری به نمایش گذاشت و یکی از گل ها 
را پاسخ داد تا دو تیم با نتیجه دو بر یک به رختکن بروند. در نیمه دوم بازی بسیار زیبا و پرُ 
سرعت ادامه یافت و دو تیم موقعیت های فراوانی را روی دروازه یکدیگر خلق کردند که باز 
هم گیتی پسندی ها از موقعیت های خود بهتر استفاده کرده و میهمان خود را با حساب 

5 بر 3 مغلوب کردند.

در مرحله انتخابی لیگ دسته اول فوتسال کشور رخ داد؛

پیروزی تیم فوتسال آرش قم
 برابر شهدای جلین گرگان

تیم فوتسال آرش قم در مرحله انتخابی لیگ دسته اول فوتسال کشور در خانه از 
سد شهدای جلین گرگان گذشت و یک گام دیگر به صعود نزدیک شد. 

به گزارش خبرگزاری مهر، در پایان دور رفت از مرحله انتخابی مسابقات لیگ دسته اول 
فوتسال باشگاه های کشور تیم فوتسال آرش قم صدر جدول را تصاحب کرد تا اصلی ترین 
گزینه صعود به جدول لیگ دسته اول کشور باشد. تیم فوتسال آرش قم در سومین مسابقه 
از مجموع 6 بازی مرحله نهایی خود عصر پنج شنبه در سالن شهید حیدریان قم به مصاف 
نماینده استان گلستان رفت و موفق شد تیم شهدای جلین گرگان را در یک بازی نزدیک 
4 بر 3 شکست دهد. در این مسابقه دو تیم بازی نزدیکی را به نمایش گذاشتند اما با وجود 
اینکه تیم گرگانی توانست شکست 3 بر یک را به تساوی 3 بر 3 تبدیل کند در   نهایت گل 
چهارم را از آرش قم دریافت کرد تا دست خالی قم را ترک کند. این پیروزی در حالی برای 
آرش شکل گرفت که آرش در 2 بازی گذشته خود به یک پیروزی برابر مس کرمان و یک 
تساوی برابر چکاد شهریار دست یافته بود و با احتساب پیروزی امروز خود 7 امتیازی شد 
و با فاصله 3 امتیازی نسبت به مس کرمان در صدر باقی ماند. در جدول رده بندی پس از 
آرش قم و مس کرمان که به ترتیب 7 و 4 امتیازی هستند تیم های چکاد شهریار با 3 و 
شهدای جلین گرگان با یک امتیاز در رده های سوم و چهارم قرار گرفتند. این در حالی است 
که تیم های اول و دوم این مرحله پس از برگزاری 6 مسابقه هر تیم، به جدول لیگ دسته 

اول فوتسال باشگاه های کشور در سال 94 راه پیدا می کنند.

دبیر هیئت بسکتبال استان قم خبرداد:

کناره گیری تیم زیتون قم
 از لیگ دسته اول بسکتبال کشور 

دبیر هیئت بس�کتبال استان قم گفت: تیم بسکتبال زیتون قم به دلیل وجود 
برخی مشکلات از لیگ بسکتبال دسته اول کشور کناره گیری کرد. 

محسن نادری اظهار داشت: نماینده بسکتبال قم در فصل جدید رقابت های لیگ دسته اول 
مردان کشور با وجود اعلام آمادگی اولیه به فدراسیون بسکتبال از حضور در این مسابقات 
انصراف داد. وی افزود: تیم بس��کتبال زیتون قم از تیرماه تمرینات خود را برای حضور در 
لیگ دسته اول کشور آغاز کرده بود اما به دلیل مشکلات سه جانبه بین حامی مالی، هیئت 

بسکتبال و فدراسیون بسکتبال حضور این تیم در فصل جدید لیگ دسته اول منتفی شد.
دبیر هیئت بسکتبال استان قم گفت: علت کناره گیری تیم زیتون قم از این مسابقه به 
پایان دوره 4 ساله ریاست حسن نادری بر هیئت بسکتبال استان قم و بی میلی فدراسیون 
بسکتبال به ادامه حضور کادر فنی به صورت سرپرستی تا زمان برگزاری مجمع انتخاباتی 
هیئت بسکتبال قم مرتبط است. نادری بیان داشت: حامی مالی نماینده قم در لیگ بسکتبال 
اعلام کرده است در صورتی حاضر به مشارکت در بسکتبال و پرداخت هزینه های حضور در 

لیگ دسته اول کشور است که با کادر فعلی هیئت بسکتبال استان قم تعامل داشته باشد.
وی عنوان کرد: فدراس��یون بسکتبال با وجود نظر اداره کل ورزش و جوانان قم مبنی بر 
حمایت از کادر فعلی هیئت بسکتبال و تعیین سرپرست از میان همین نفرات، موافق نیست 

و همین مسئه سبب بی میلی حامی مالی به ادامه فعالیت در بسکتبال قم شده است.
دبیر هیئت بسکتبال استان قم تصریح کرد: بسکتبال قم در سال های اخیر در لیگ های 
بر تر و دسته اول کشور نماینده ای نداشته است و آخرین حضور نمایندگان بستکبال قم در 
سطح اول کشور مربوط به تیم های راه و ترابری و سپس جهش ترابر در لیگ بر تر کشور بود.

 مدیر تیم فوتبال امید ایران گفت: میان تیم های ملی 
بزرگسالان و امید هیچ تعاملی وجود ندارد. 

حبیب کاشانی در خصوص آخرین وضعیت تیم فوتبال امید 
ایران و شرایط اردوی این تیم در کشور هلند اظهار داشت: ما 
چند ماه بیشتر تا آغاز مسابقات انتخابی المپیک فرصت نداریم 
و بر همین اساس نیز برنامه تیم تعیین شده است. تیم امید 
در خرداد ماه یک اردو در ترکیه داشت تا بازیکنان به لحاظ 
ذهنی ریکاوری شوند. گام دوم برنامه اعتماد به نفس دادن به 
بازیکنان بود. بر همین اساس نیز تیم امید به هلند رفته است 
تا چند بازی دوستانه برگزار کند و ضمن کسب اعتماد به نفس 

لازم آسیب شناسی نیز صورت بگیرد.
وی ادامه داد: انتقال پول برای اجاره کمپ مشکل بزرگ ما بود 
اما با کمک سفیر ایران در هلند توانستیم کمپ را اجاره کنیم. 
برای تهیه 45 ویزا 45 روز زمان طول کشید در همین راه نیز 
پول ویزا، ترجمه مدارک و هتل نیز مشکلاتی را ایجاد کرد. 
پیش بینی ما این بود که 4 بازی در هلند برگزار شود. چون 

جمع کردن این بازیکنان دور هم و اعزام آنها به یک اردوی 
خارجی مشکل آفرین است. در نهایت نیز تیم با 27 بازیکن 
راهی هلند شد و شب گذشته نیز در نخستین دیدار خود 4 
برصفر به پیروز رسید. امیدوارم این اردو به اهداف کادر فنی 

کمک کند.
مدیر تیم فوتبال امید ایران عنوان کرد: بناست که در هلند 
درآمدزایی از طریق بلیت فروشی و حق پخش برای ایرانیان 
مقیم هلند صورت بگیرد. باید از کنسول ایران در فرانکفورت 
نیز تشکر کنیم که کمک زیادی به تیم امید کرد. در نهایت 
اینکه همه دست به دست هم دادند تا تیم امید به دغدغه 

اعزام شود.
از  گفت:  امید  تیم  به  مالی  کمک های  درباره  کاشانی 
حمایت های کیومرث هاشمی رئیس کمیته ملی المپیک 
تشکر می کنیم. با این وجود این کمیته نتوانست کمک مالی به 
تیم امید داشته باشد اما هاشمی گفته است که 132 میلیون 
تومان به تیم امید کمک شود. همچنین افراد خیری نیز با 

این شرط که علاقه ای به مطرح شدن نام شان ندارند، کمک 
کردند. وقتی با مردم با صداقت رفتار کنیم بدون شک از کمک 

کوتاهی نمی کنند.
وی درباره مسابقات انتخابی المپیک 2016 ریو عنوان کرد: 
قرعه کشی مرحله دوم 20 شهریور برگزار می شود و مسابقات 
نیز از 20 دی آغاز خواهد شد. تیم ایران در این قرعه کشی 
در سید 3 قرار دارد که مسلماً کار سختی پیش روی خود 
از گروه های مختلف راهی  می بینیم، چون فقط سه تیم 

المپیک می شوند.
مدیر تیم فوتبال امید ایران درباره عملکرد علی کفاشیان رئیس 
فدراسیون فوتبال اظهار داشت: 17 - 18 تیم در فدراسیون 
وجود دارد که اداره آنها کار سختی است. هر زمان که کسی 
به ما حرفی می زند ما گلایه آن را به کفاشیان می کنیم  و او 
نیز مجبور است که ناز ما را هم بکشد. هدف ما این است که 

بتوانیم آرزوی 40 ساله سعود به المپیک را محقق کنیم.
کاشانی در مورد بیماری سرمربی این تیم تصریح کرد: برای 
خاکپور ناراحتی قلبی پیش آمد و همین موضوع باعث شد که 
در بیمارستان شهید رجایی بستری شود، البته از این نکته 
نباید غافل شویم که خاکپور از نظر جسمی شرایط عالی دارد 
چون او روزانه 15 کیلومتر می دود. مایلی کهن نیز با اینکه 
شرایط جسمی خوبی نداشت به اردوی ترکیه آمد تا در کنار 

تیم باشد.
وی افزود: متأسفانه شاهدیم یک عده تمایل دارند تا فضاهایی 
را برای تیم امید ایجاد کنند البته به ما در این خصوص عنوان 
می شود مشکل این است که شما جای وینگادا آمده اید به هر 
حال فدراسیون فوتبال به یک کادر فنی ایرانی برای هدایت 
تیم امید اعتماد کرده است  من از شما سوالی دارم آیا به 
نظر شما منطقی است کی روش نخواهد تیم المپیک نتیجه 

بگیرد؟
مدیر تیم فوتبال امید ایران در پاسخ به این پرسش که چه 
توصیه ای برای طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس دارید، 
گفت: به نظر من بهتر است طاهری بزرگترهای تیم را جمع 
کرده و با آنها مشورت کند، چون چنین شرایط مشابهی 
برای من هم زمانی که مدیریت باشگاه پرسپولیس را برعهده 
داشتم اتفاق افتاد. پس از آنکه با بزرگان تیم مشورت کردم 
سیر صعودی را طی کردیم و در نهایت توانستیم جام بگیریم.

برانکو ایوانکوویچ درباره آخرین وضعیت تیم پرسپولیس اظهار کرد: پس از پیروزی 
شیرینی که مقابل فولاد به دست آوردیم به نوعی از بحران نتیجه گیری خارج شدیم. 
ما پیش از این دیدار زیبا بازی می کردیم و همان گونه که همه می دانند به خاطر 
اشتباه های خودمان و داوران، نمی توانستیم نتیجه بگیریم اما با این حال پیروزی 

شیرین ما روحیه تیمی ما را بالا برد. 
وی افزود: پس از این بازی مشکلات مالی روی تیم تاثیرات زیادی گذاشت و برنامه های من را 
مختل کرد. بازیکنان نگران مسائل مالی خودشان هستند و همین موضوع تاثیرات منفی روی 
مسائل فنی گذاشت. به طور مثال ما دیدار برابر نیروی زمینی را لغو کردیم. البته امیدوارم هرچه 
زودتر این مشکلات برطرف شود تا بتوانیم با قوای کامل به مصاف سایپا برویم و مقابل این تیم 

هم به پیروزی برسیم. 

او در پاسخ به این سوال که تا چه زمانی وضعیت مالی بد پرسپولیس را تحمل می کند، گفت: 
من همیشه پیشنهادهای زیادی دارم تا به امروز هم دو پیشنهادم را به طور کامل رد کردم 
زیرا با باشگاه پرسپولیس قرارداد دارم و امیدوارم هرچه زودتر به تعهدات مالی خود در قبال 

بازیکنان و من عمل کند. 
او تاکید کرد: ما تمرین هایمان را پیگیری می کنیم و با اضافه شدن ملی پوشان مان با قدرت 
به مصاف سایپا می رویم. امیدوارم بتوانیم برابر این تیم هم به پیروزی برسیم تا به روند 
پیروزی هایمان ادامه بدهیم اما باید امیدوار باشیم تا هرچه زودتر مشکلات مالی برطرف شود. 

برانکو خاطرنشان کرد: زمانی که دومین شکستم را با پرسپولیس تجربه کردم خیلی از رسانه ها 
به دنبال جایگزینی برای من بودند و هر روز نام های مختلفی را مطرح می کردند اما مدیریت 

باشگاه از من و کادرم حمایت کرد. 

هفته  یک  طی  گفت:  قم  صبای  فوتبال  تیم  مربی 
گذشته روزی دو نوبت تمرینات پرفشار برای بازیکنان 

در نظر گرفتیم. 
محمد دایی در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم 
در خصوص آخرین وضعیت تیم صبا اظهار داشت: ما از ابتدای 
این هفته اردویی را در اردبیل برپا کردیم و روزی دو نوبت 
تمرین برای بازیکنان در نظر گرفتیم تا شرایط بدنی آنها بهتر 

شود.

وی ادامه داد: این اردو برای بازیکنان ما لازم بود از این جهت 
که آنها با توجه به دیر استارت زدن تیم قبل از آغاز فصل در 
شرایط بدنی ایده آلی بسر نمی بردند اما خوشبختانه وضعیت 
بازیکنان بعد از گذشت یک هفته از اردو خیلی بهتر شده است. 
»مربی صبای قم در پاسخ به این سوال که آیا تمرینات پرفشار 
باعث نخواهد شد بدن بازیکنان این تیم برای ادامه لیگ دچار 
گرفتگی شود؟« گفت: نه این طور نیست. ما اگر یک هفته 
بدنسازی نمی کردیم در ادامه لیگ بدن بازیکنان دچار مشکل 

می شد و بهترین کار این بود که یک هفته ابتدایی این اردو را 
به تمرینات پرفشار اختصاص دهیم.

دایی درباره حضور بازیکن جدید در تیمش تاکید کرد: با توجه 
به اینکه ما یک جای خالی در لیست مان داریم به دنبال این 
هستیم که یک بازیکن خارجی خوب جذب کنیم و در حال 
حاضر یک بازیکن از کرواسی در تمرینات تیم حضور دارد و 
اگر مورد تایید کادر فنی قرار بگیرد او را جذب می کنیم در غیر 

این صورت نفرات دیگری را تست خواهیم کرد.

کفاشیان مجبور است که ناز ما را هم بکشد؛ 
کاشانی: هیچ تعاملی بین تیم امید و بزرگسالان وجود ندارد

برانکو: به پیشنهادها فکر نمی کنم 

مربی تیم فوتبال صبای قم:

یک بازیکن خارجی جذب می کنیم
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علمی و سلامت

نوشیدنی های ضدسرطان و کاهنده ی
 حالت اسیدوز بدن 

سلول های سرطانی همیشه در بدن وجود دارند اما رشد و تکثیر آن ها به 
خود ما، عادت ها و نوع تغذیه مان بستگی دارد.

امروزه سرطان یکی از بیماری های مورد توجه در سرتاسر جهان است. متأسفانه این 
بیماری مهلک انواع مختلفی دارد و سالانه میلیون ها نفر را به کام مرگ می کشاند. 
درست است که عوامل وراثتی تأثیر زیادی در بروز این بیماری دارد اما نباید تأثیر تغذیه 
را به عنوان عاملی مهم در ابتلا و پیشگیری از آن نادیده گرفت. سلول های سرطانی 
همیشه در بدن وجود دارند اما رشد و تکثیر آن ها به خود ما، عادت ها و نوع تغذیه مان 

بستگی دارد.   
سرطان انواع متعددی دارد و واکنش بدن و متاستاز آن در هر بدن متفاوت است. 
مهم این است که در جنگ بین سرطان و بدن طرف بدن را بگیرید و به سلول های 
سرطانی مجال رشد ندهید. در این مطلب چند نوشیدنی مفید و صد در صد طبیعی 
معرفی می کنیم که خواصی ضدسرطانی دارند و حالت اسیدیته ی بدن را کاهش 

می دهند.
برای پیشگیری از ابتلا به سرطان توصیه می شود که ترکیبی از هویج؛ سیب و اسفناج 
را دریابید. این ترکیب مواد مغذی فوق العاده ای مانند ویتامین های A،E و B و همچنین 
مواد مغذی فوق العاده ای مانند کلسیم به بدن می رساند و برای پیشگیری از رشد 

سلول های سرطانی فوق العاده است.
نوشیدنی کلم

کلم برگ یکی از سبزیجات ویژه است که ترکیبات مغذی زیادی مانند پروتئین، 
کربوهیدرات، منیزیم، پتاسیم و ویتامین C به بدن می رساند. ترکیب آن با سبزیجات 
دیگر شما را در برابر مهلک ترین بیماری این روزها ایمن کرده و بدنتان را تقویت می کند.

نوشیدنی سبز
همان طور که گفته شد کلم جزو سبزیجات فوق العاده برای پیشگیری از سرطان است. 
می توانید از کلم نوشیدنی دیگری نیز تهیه کنید که با رساندن مواد مغذی به بدن مانع 

از تشکیل سلول های سرطانی و تکثیر آن ها می شود.
سیر خام را به برنامه ی غذایی تان اضافه کنید. این ماده ی غذایی اثرات فوق العاده ای 
داشته و نه تنها در درمان سرطان بلکه برای مقابله با انواع بیماری ها مانند دیابت نیز 

موثر است.
آب گوجه فرنگی 

اثرات آب گوجه فرنگی در درمان و پیشگیری از سرطان شناخته شده است. این میوه 
حاوی خواص آنتی اکسیدانی بالایی بوده و یکی از منابع غذایی فوق العاده ی لیکوپن 
است. لیکوپن یکی از ترکیبات مفید برای پیشگیری از رشد و تکثیر سلول های سرطانی 

محسوب می شود.
آب سیب، هویج و زنجبیل

یک نوشیدنی تهیه شده از سیب، هویج و زنجبیل برای کاهش سلول های سرطانی 
بسیار موثر است. زنجبیل یک ماده ی غذایی فوق العاده ی ضدسرطان است. به همین 
دلیل نیز استفاده از آن توصیه می شود. نوشیدنی تهیه شده از این مواد غذایی انرژی 

خوبی به بدن رسانده و خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی و آرام بخشی دارد.
فراموش نکنید

تأثیر این نوشیدنی ها در آنتی اکسیدان ها و ترکیبات کاهنده ی حالت اسیدیته ی بدن 
موجود در آن هاست. نتایج بررسی های متعدد که در خصوص سرطان و روش های 
پیشگیری و درمان آن انجام شده است نشان می دهد که هر چه حالت اسیدیته ی خون 

بالاتر باشد امکان ابتلا به سرطان افزایش پیدا می کند.  
در نهایت اینکه توصیه می کنیم سیر خام را به برنامه ی غذایی تان اضافه کنید. این 
ماده ی غذایی اثرات فوق العاده ای داشته و نه تنها در درمان سرطان بلکه برای مقابله با 

انواع بیماری ها مانند دیابت نیز موثر است.

کیف مناسب برای دانش آموزان 
دانش  فقرات  به ستون  آموزشی  کوله پشتی های سنگین در طول سال 

آموزان آسیب می رساند.
دکتر لایقی متخصص و جراح ارتوپد افزود: استفاده از کوله پشتی مخصوصا با وزن 
زیاد فشار زیادی را روی ستون فقرات وارد می کند. کوله پشتی باید سبک باشد و وزن 
مناسب آن برای کودکان کمتر از 500 گرم و برای نوجوانان کمتر از یک کیلوگرم باید 
باشد. اما وزن کوله فقط 10 درصد از فشاری که بر روی ستون فقرات وارد می شود را 

شامل می شود.
 در بهترین حالت این است که کوله خود را سنگین نکنیم. اگر وزن کوله سنگین باشد 
در ناحیه گردنی به سیستم عصبی، شبکه های بازو و عروق آن ناحیه فشار وارد می شود، 

که باعث بی حسی اندام فوقانی می شود. 
وی در ادامه اظهار داشت: کیف دستی فشار کمتری بر روی اندام وارد می کند. اگر 
زمان در دست گرفتن زمان طولانی نباشد گزینه مناسب تری برای انتخاب کیف است . 
اما در دراز مدت کیف های دستی که وزن آن ها سنگین هستند باعث می شود شانه به 
سمت پایین کشیده شود و مانند کوله پشتی ها می تواند به ستون فقرات فشار زیادی 

وارد کند.
 وی در پایان اشاره کرد: چه کوله پشتی چه کیف دستی اگر بیش از حد سنگین 
نباشد آسیبی جدی به ستون فقرات وارد نمی کند. کیف های چرخ دار به آنکه روی 
زمین کشیده می شوند و کودک مجبور نیست وزن آن را تحمل کند بهترین نوع کیف 

مدرسه ای می باشد.

بایدها و نبایدهای استفاده از قرص های لاغری  
قرص های لاغری اکثر اوقات برای افراد تنبل که می خواهند با یک را ه میانبر 

سریع اضافه وزن خود را از بین ببرند به کار می رود.
دکتر پیام فرهبخش متخصص تغذیه و رژیم درمانی افزود: امروزه قرص های متعددی 
را به عنوان قرص های لاغری در بسیاری از مطب های تغذیه معرفی می کنند و یا 
داروخانه ها در دسترس افراد قرار می دهند که خیلی از این داروها استانداردهای لازم 

سازمان غذا و دارو را ندارند. 
وی اظهار داشت: چند نوع قرص لاغری داریم قرص هایی که باعث ازبین رفتن مواد 
چرب می شوند یا مانع جذب مواد غذایی شده و یا سیستم مرکزی خوردن ما را سرکوب 
می کنند که هر کدام از این قرص ها بسته به کاری که انجام می دهید می توانند مورد 

استفاده یا سوءاستفاده قرار بگیرند .
 پیام فرهبخش در ادامه با اشاره به قرص های سیبو ترامین تصریح کرد: این قرص 
باعث سرکوب مرکزی اشتها می شود و به علت عوارض گسترده از جمله تپش قلب، 
بی قراری، عصبی شدن، افزایش حالت گر گرفتگی و... از حدود سه سال قبل ممنوع 
شده است اما هنوز به صورت قاچاق ممکن است یافت شود که توصیه بر این است 

که استفاده نشوند.
 وی بیان کرد: یک سری مواد گیاهی به اسم قرص های لاغری وجود دارند که معمولا 
دارای اثرات گذرا و کوتاه مدت هستند و افرادی که این ها را مصرف می کنند عملا 

بازخورد خوبی را دریافت نمی کنند. 
این متخصص تغذیه و رژیم درمانی عنوان کرد: گاهی اوقات تحرک و ورزش به تنهایی 
برای لاغر شدن کافی نیست و افرادی که قصد کاهش وزن را دارند بهترین کار این 
است که از الگوی)بشقاب من( که شامل گروه اصلی غذاها)نان و غلات، شیر و لبنیات، 
پروتئین ها، سبزی ها و...( می باشند پیروی کنند. بنابراین اگر قصد استفاده از قرص های 
لاغری را دارید حتما تحت نظر پزشک متخصص تغذیه باشد تا دکتر بر حسب تجربه ی 

خود قرص مناسب شخص را تجویز کند.

راه های طبیعی برای غلبه بر آلرژی 
بهترین روش طبیعی پیشگیری از آلرژی ها شناسایی اقسام آن ها بر حسب 

آلرژن هایی است که موجب حساسیت در افراد می شود.
دکتر موحدی فوق تخصص آسم و آلرژی افزود: آلرژن ها به  طور طبیعی موادی هستند 
که عموم مردم به آن ها واکنش نشان نمی دهند و درصدی از افراد هستند که به دلایل 
گوناگون دچار حساسیت می شوند. آلرژن ها شامل غذاها، داروها، نیش حشرات و... هستند.

وی اظهار داشت: شناسایی آلرژن های خوراکی یا فضای بسته با سهولت بیشتری انجام 
می شود. به این ترتیب با شناخت آلرژن مثلا نوعی غذای حساسیت زا برای فرد و حذف 
آن از رژیم غذایی واکنش به آلرژن قطع می شود.در مورد آلرژن های فضای بسته )محیط 
کار و محیط خانه( که ممکن است آلرژی به پرنده یا حیوان دست آموز خانگی باشد روش 

طبیعی حذف آلرژن از محیط است. 
دکتر موحدی در ادامه با اشاره به انواع آلرژن ها تصریح کرد: حشرات به خصوص سوسکها 
آلرژی زا هستند. انواع دیگر آلرژن های فضای بسته مایت ها)یا هیره ها که بند پایانی به 
اندازه ی یک سوم میلی متر هستند که با چشم قابل دید نمی باشند(، کپک ها و قارچ ها 
می باشند که در محیط زندگی و کار می توانند وجود داشته باشند و حذف آن ها بسته به 

نوع آلرژن بسیار کمک کننده است. 
وی بیان کرد: مثلا برای حذف مایت ها ملافه ها در دمای 60 درجه سانتی گراد حداقل 
هفته ای یکبار ضد عفونی شوند، محل خواب هفته ای دوبار با جارو تمیز گردد. همچنین 

رطوبت اتاق خواب باید کمتر از 60 درصد باشد.
 این متخصص آسم و آلرژی عنوان کرد: از قرار دادن عروسک های پرزدار در اتاق کودکان 

و پرده های ضخیم پارچه ای و مبل های پارچه ای اجتناب کنید.
 وی خاطرنشان کرد: کسانی که در بیشتر فصول سال دچار آلرژی هستند آلرژی آن ها از 
نوع فضای بسته یعنی به مایت ها و حشرات است و کسانی که فصلی دچار آلرژی می شوند 

به آلرژن های فضای باز مثل گرده های گیاهان حساسیت دارند.
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دانشمندان دانشگاه ام آی تی ابزار جدیدی ساخته اند که قلب ایست کرده خارج از 
بدن را دوباره به حالت تپش درمی آورد. 

از دیدگاه یک جراح پیوند، دو راه برای مرگ یک انسان وجود دارد؛ اینکه وی دچار مرگ مغزی 
شود در حالی که قلبش هنوز در حال تپیدن است، یا این که قلب او از کار بیافتد و اکسیژن به 
مابقی بدن نرسد.  گفته می شود فقط در حالت اول می توان اعضای بدن فرد را اهدا کرد زیرا 
اگر قلب از کار بیافتد، نمی توان اندام های فرد مرده را به افراد دیگری پیوند زد.  اما ابزار جدید 
دانشمندان، تمامی این رویکرد را دستخوش تغییر می کند و قلب های پیونددهندگان اعضایی را 
که از ایست قلبی جان باخته اند، بازیابی کرده و قلب را برای مدت طولانی تری سر پا نگه می دارد.  
این ابزار می تواند تعداد قلب های قابل  پیوند را حدود 15 تا 30 درصد افزایش دهد.  یک شرکت 
به نام Transmedics در حال توسعه ابزار جدید موسوم به »سیستم مراقبت اندام« است 
و با ایمن  نگه داشتن قلب در یک اتاقک استریل عمل می کند. رطوبت و دمای اتاقک طوری 
کنترل می شود که به شرایط بدن انسان شبیه باشد.  قلب به ذخیره ای از خون اهداکننده متصل 
می شود و ماشین ابداعی اکسیژن و مواد مغذی را با یکدیگر ترکیب می کند و قلب را زنده و تپنده 
نگه می دارد. این ابزار همچنین می تواند برای پشتیبانی از ریه ها، کلیه ها و کبد نیز به کار رود.  
سامانه ابداعی منجر به 15 پیوند موفق قلب در اروپا و استرالیا شده اما در امریکا هنوز در مرحله 

آزمایش های بالینی است. 

تحقیقات نشان داد؛

تشخیص قطعی پیش از تولد سندروم داون با آزمایش هارمونی 

افراد باهوش بیشتر در معرض خطر ابتلا به بیماری "ALS" هستند 

گامی به سوی تشخیص زودهنگام تومور های سرطانی 

با نانوحسگرهای قابل حمل در کشور 
پژوهشگران یک شرکت نانو عضو مرکز رشد دانشگاه تبریز در طرحی اقدام 
به مدلسازی نانوحسگری کردند که می تواند به افزایش دقت تصویربرداری از 
بافت های سرطانی کمک کند. در صورت تکمیل آزمایش ها و دستیابی به تولید 
انبوه، این نانوحسگر منجر به تشخیص زودهنگام تومورهای سرطان پستان، 

حتی در ابعاد بسیار کوچک خواهد شد. 
به گزارش سرویس فناوری ایسنا، تجهیزات رایج برای تصویربرداری، دارای مشکلاتی از 
جمله هزینه ی بالا و زمان بر بودن هستند و سبب ایجاد استرس در افراد می شوند. هدف 
از انجام این طرح، سهل الوصول کردن کار تشخیص تومورهای سرطانی از جمله سرطان 

پستان، بدون نیاز به تجهیزات کلینیکی پیشرفته است. 
به گفته  احمد سلمان اوغلی خیاوی، در این مطالعه یک نانوحسگر قابل حمل برای 
تشخیص زودهنگام و آسان تومورهای پستانی طراحی و شبیه سازی شده است. این 
نانوحسگر متشکل از نانوذرات پلاسمونیکی است که با یک فاصله ی منظم از یکدیگر 

قرار گرفته اند. 
خیاوی در توضیح مطالعات صورت گرفته عنوان کرد: »در این کار ابتدا مدلسازی 
پدیده   از  استفاده  با  سرطانی  تومور  آسان  و  زودهنگام  تشخیص  برای  آشکارسازی 
پلاسمونیکی نانوذرات طراحی شد. در ادامه نیز با توجه به نتایج کسب شده یک نمونه  
آزمایشگاهی از این حسگر ساخته شده و در حال حاضر آزمون های مشخصه یابی بر روی 

آن در حال انجام است.« 
میدان های  تغییرات  به  بالایی  حساسیت  حسگر  این  مدل سازی،  نتایج  طبق 
الکترومغناطیسی دارد که از بافت های مختلف )عادی و تومور( پراکنده شده است. لازم به 
ذکر است که نقش نانوحسگر بین سطح بدن و آشکارساز، تقویت سیگنال و نمونه برداری 

از طریق اثر پلاسمونیک نانوذرات است. 
به گفته  این محقق، گذردهی امواج از بافت طبیعی با گذردهی بافت تومور متفاوت است. 
از این رو، برهمکنش این بافت ها با امواج الکترومغناطیسی حاصل از یک میدان الکتریکی 
یکسان، به نتایج متفاوتی منجر می شود. این بدان معنی است که یک غیر یکنواختی در 

پروفایل دریافتی از اندرکنش نور گسیل شده و بافتهای مختلف سالم و سرطانی رخ خواهد 
داد و این سیگنال معنی دار وسیله ای برای تشخیص بافت تومور خواهد بود. 

وی در ادامه به نحوه  عملکرد این نانوحسگر پرداخت و گفت: »بدیهی است که با توجه 
به ضریب جذب بافت، فوتون های عبور یافته از آن بسیار ناچیز خواهد بود و تنها بخش 
کوچکی از فوتون به آشکارساز می رسد. در واقع حسگر طراحی شده بر اساس نانوذرات، 
حساسیت بالایی برای جمع کردن فوتون های پراکنده شده، تقویت و تشخیص آن ها دارد. 
این ویژگی سبب می شود دقت تصویربرداری افزایش یافته و تشخیص تومورهای کوچک 

نیز راحت تر شود.« 
این تحقیقات حاصل تلاش های مهندس احمد سلمان اوغلی خیاوی، مهندس فرشاد 
فرهادنیا، مهندس بهزاد ناصری و اعضای شرکت نانو کاوشگران آراز و پرفسور ارهان 
 RSC Advances  ترکیه است که نتایج آن در مجله Hacettepe پیشکین از دانشگاه

)جلد 5، شماره 25، سال 2015، صفحات 19002 تا 19013( به چاپ رسیده است. 

اجداد انسان چگونه صحبت می کردند؟  
 گروه سه نفره ای از محققان دانشگاه های ویسکانسین-مدیسون و دانشگاه 
کالیفرنیا در مرسد دریافتند که زبان انسان های اولیه تنها ایما و شاراه نبوده، بلکه 

در کنار آن از برخی اصوات نیز برای برقراری ارتباط استفاده می کردند. 
به گزارش سرویس علمی ایسنا منطقه خراسان، مارکوس پرلمان، ریک دیل و گری 
لوپیانبا، بررسی گویش انسانی به نتایج جدیدی دست یافتند و دریافتند که انسان ها برای 
شروع تنها از حرکات دست برای صحبت کردن استفاده نمی کردند.  این محققان اظهار 
کردند: انسان برای صحبت کردن، علاوه بر حرکات اشاره از صدا هم استفاده کرده است.  
هیچ کس نمی تواند با اطمینان بگوید انسان برای اولین بار چگونه صحبت کرده است، اما 
قطعا این فرایند تدریجی بوده و در بین گروه ها و افراد با استفاده از تماس چشمی، زبان بدن، 
اشاره با بازو، دست و انگشتان انجام گرفته است.  محققان در تلاش هستند تا ثابت کنند 
برخی از صداهای انسان ها برای انتقال مفاهیم و معانی مختلف بوده است.  در این بررسی از 
شرکت کنندگان خواسته شد تا برای انتقال معنی کلمات مختلف فقط از صدا، بدون استفاده 
از زبان بدن و حالات صورت استفاده کنند.  سپس از 9 زوج داوطلب خواسته شد تا در بازی 
کلمات شرکت کنند و از 18 کلمه متضاد مثل بالا، پایین، بزرگ، کوچک و کلمات دیگر برای 

ارتباط با یار خود استفاده کنند.
 محققان نتایج را ثبت و با نتایج دیگر زوج ها مقایسه کردند.  این بررسی در محیط 
غیرآزمایشگاهی انجام شد و 82.2 درصد از کلمات بیان شده برای زوجین قابل فهم بود. این 
صداها از تلفن برای افراد پخش می شد و آنها 35.6 درصد از این صداها را تشخیص دادند.  
نتایج بدست آمده نشان داد به احتمال زیاد اجداد ما از هر دو حالت ایما و اشاره و صدا برای 
برقراری ارتباط استفاده کرده اند که در نهایت این فرایند پیشرفت کرده و به حالت صحبت 

کردن امروزی درآمده است. 

ابزاری برای بازیابی قلب های ایست کرده 
خارج از بدن جهت پیوند 

رئیس مرکز سلول درمانی پژوهشگاه رویان با تاکید بر اینکه افراد باهوش بیش 
از دیگران در معرض ابتلا به بیماری "ALS" هستند، گفت: "ALS" یک بیماری 
عصبی پیشرونده است که در افراد بالای ۴0 سال بروز کرده و باعث از بین رفتن 

سلول های عصبی در بدن فرد می شود. 
دکتر ناصر اقدمی  گفت: با پیشرفت این بیماری مبتلایان تدریج و از قسمت انگشتان پا 
به بالا توانایی کنترل حرکت ماهیچه های خود را از دست داده و فلج می شوند که مهم 
ترین نگرانی این بیماران این است که با وجود داشتن هوشیاری، قادر به حرکت نیستند.  
این ایمونولوژیست اضافه کرد: ضعف و تحلیل رفتن ماهیچه های دست، پا، تنفسی، گلو، 
زبان، انقباض، گرفتگی، کوفتگی ماهیچه ای و ناتوانی در تنفس از دیگر علایم بروز بیماری 

ALS است. 
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر علت بروز این بیماری مشخص نیست، یادآور شد: 

برای کنترل بیماری ALS پژوهش های گسترده ای انجام شده است به طوری که با تزریق 
سلول های بنیادی مزانشیمی می توان به کاهش التهاب بیماران و ترمیم عصب آنها کمک 
کرد.  اقدمی اضافه کرد: مطالعات اخیر نشان داد که اگر تزریق سلول های بنیادی مزانشیمی 
به صورت عمقی انجام نشود نمی تواند کارایی مناسبی داشته باشد و جلوی پیشرفت بیماری 
را بگیرد. به همین دلیل اگر تزریق این سلول ها را به صورت عروقی انجام دهیم، تقریبا اثری 
ندارد و باید این تزریق را از داخل کانال نخاعی انجام دهیم تا حداقل بتوانیم روند این بیماری 

را کند کنیم. 
رئیس مرکز سلول درمانی پژوهشگاه رویان با بیان اینکه سه مطالعه در خصوص این بیماری 
انجام شده است، در پایان خاطرنشان کرد: امیدواریم که بتوانیم بر اساس این مطالعات و 
استفاده از بافت مغزی به جای سلول های بنیادی مغز استخوان، تزریق بهتر و موضعی تر، تا 

حدودی پیشرفت این بیمار را کند کنیم. 

آیا درمان لوزه ی سوم ضروی است؟ 

لوزه ی سوم از بزرگ شدن بافت لنفاوی حلق ایجاد می شود.
دکتر خواجوی متخصص گوش و حلق و بینی در مورد لوزه  سوم اظهار کرد: در قسمت 
حلق یک حلقه ی بافت لنفاوی وجود دارد که هر آنچه از راه تنفس و خوراکی وارد شود 

باید از وسط این حلقه ی لنفاوی عبور کند. 
نقش این حلقه ی لنفاوی این است که ذرات خارجی مزاحم مثل میکروب ها، ویروس ها 

و مواد حساسیت زا را با ترشح ماده ی آنتی بادی از بین می برد.
 وی افزود: این بافت لنفاوی گاهی به قدری بزرگ می شود که راه تنفس را می بندد و 
در مواقعی کودک را در غذا خوردن دچار مشکل می کند. گاهی این بافت به قدری عفونی 
می شود که این عفونت به قسمت های دیگر بدن از جمله سینوس ها، بینی، گوش میانی 

و قسمت های بالای حلق انتقال می یابد.
 این متخصص گوش و حلق و بینی درباره علل ضرورت برداشتن لوزه ی سوم در 
کودکان عنوان کرد: دو علت برای برداشتن لوزه ی سوم در کودکان وجود دارد که یک 
علت آن این است که این بافت لنفاوی به قدری بزرگ شود که راه تنفس را ببندد و عامل 
دیگر عفونی شدن آن است که می تواند موجب عفونت قسمت های دیگر گردد اما گاهی 

در بزرگسالان علت لوزه ی سوم می تواند وجود تومورهای سرطانی در این ناحیه باشد.
 وی در خصوص علل ایجاد لوزه سوم در کودکان گفت: این حلقه ی لنفاوی در همه ی 
کودکان وجود دارد. لوزه ی سوم قسمتی از حلقه ی بافت لنفاوی است که دقیقاً پشت 
بینی و بالای زبان کوچک قرار گرفته است بنابراین بزرگ شدن آن موجب بسته شدن 
راه تنفس می گردد. اگر عامل بزرگی بافت لنفاوی عفونت و حساسیت باشد با دارودرمانی 
به راحتی برطرف می شود اما اگر با دارودرمانی کوچک نشود باید از عمل جراحی استفاده 
کنیم. در مواردی که علت بزرگ شدن بافت لنفاوی توده ه یا مادرزادی به صورت کیست ها 
و پولیپ ها باشد، تنها راه درمان عمل جراحی است.  وی در ادامه گفت: اگر درمان لوزه 
سوم در کودکان جدی گرفته نشود موجب بروز مشکلات تنفسی می شود و کودک در 
سنین رشد مجبور به تنفس از طریق دهان می شود که به تدریج شکل فک و دهان تغییر 
می کند و تنفس از دهان برای کودک عادت می شود از طرفی در تنفس از دهان اکسیژن 
کمتری به بدن کودک می رسد بنابراین اکسیژن مورد نیاز بدن تامین نمی شود، در نتیجه 
مشکلات متعددی در رشد جسمانی و مغزی کودک ایجاد می شود و گاهی کودک دچار 
اختلالات و ایست تنفسی در خواب می گردد و فشار خون و سیستم قلب و عروق را تحت 
تأثیر قرار می دهد.  دکتر خواجوی درباره راه های درمانی لوزه ی سوم بیان کرد: اگر کودک 
دچار عفونت سینوسی باشد، التهاب لوزه ی سوم در پاسخ به عوامل خارجی واکنش نشان 
می دهد و افزایش حجم پیدا می کند تا تولید گلبول سفید کند لذا اگر بتوانیم عفونت را 
برطرف سازیم دیگر بافت لنفاوی نیازی به پرکار شدن و در نتیجه افزایش حجم نخواهد 
داشت.  اگر کودک حساسیت و ورم بینی داشته باشد باز به عنوان عامل خارجی موجب 
واکنش بافت لوزه ی سوم می گردد پس با حذف علائم حساسیت بیماری برطرف خواهد 
شد. این متخصص گوش و حلق و بینی در خصوص برطرف شدن خود به خودی لوزه 
سوم با افزایش سن گفت: بافت لنفاوی حلق در سال های اول زندگی تا 4 سالگی کوچک 
است و مشکلی برای کودک ایجاد نمی کند اما تا سن 7 تا 8 سالگی اندازه ی آن بزرگ 
خواهد شد.  در بعضی افراد با بالا رفتن سن و رشد جمجمه، اندازه بافت لنفاوی حلق 
کوچک تر خواهد شد.  وی در خصوص عوارض تنفس دهانی تصریح کرد: تنفس 
دهانی توسط کودک موجب رشد نکردن بینی و تغییر شکل حالت دندان ها و کام 
دهان به شکل گنبد مسجد و ... می گردد.  دکتر خواجوی در پایان درباره ی امکان 
برگشت لوزه ی سوم پس از عمل جراحی گفت: لوزه های معمولی یک توده با جای 
مشخص است که اگر برداشته شود امکان بازگشت نخواهد داشت اما لوزه ی سوم یک 
بافت لنفاوی پراکنده است و ممکن است بعد از جراحی قسمتی از آن باقی بماند و در 
صورتی که علت های ایجاد لوزه ی سوم مثل عفونت هنوز وجود داشته باشد موجب 

رشد دوباره بافت لنفاوی می گردد.
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داشتن یک الگوی سالم غذایی یک نکته ی بسیار مهم در پایین آوردن فشار خون 
است.در ضمن باعث کاهش وزن هم می شود.

مصرف یکسری مواد مغذی مثل پتاسیم –کلسیم-پروتئین-فیبر برای پایین آوردن فشار خون 
ضروری است.با خوردن میوه ها و سبزیجات و غلات کامل و پروتئین و لبنیات کم چرب این مواد 
مغذی را دریافت خواهید کرد. در ضمن برای بالا رفتن فشار خون باید از خوردن گوشت قرمز 

پرچرب و شیرینی های چرب و پرکالری اجتناب کرد و مصرف نمک را نیز کاهش داد.
چگونگی کارکرد رژیم غذایی دش: در رژیم غذایی 2000 کالری دش روزانه باید 8-6 سهم 
غلات، 5-4 سهم میوه ها و سبزیجات، 3-2 سهم لبنیات کم چرب با بدون چربی، 6 یا کمتر 
سهم گوشت قرمز کم چرب، 1 سهم معادل 28 گرم مرغ و ماهی، 5-4 سهم آجیل و دانه های 
روغنی و بنشن در هر هفته 3-2 سهم روغن ها و چربی ها و 5 سهم یا کمتر را به شیرینی جات 
اختصاص دهید. این رژیم توصیه می کند مصرف سدیم را در ابتدا به کمتر از 2300 میلی گرم در 
روز و بعد از مدتی به زیر 1500 میلی گرم برسانید.در این رژیم غذایی لازم نیست زیاد به خودتان 
سخت بگیرید.در هر وعده ی غذایی می توانید یک وعده سبزیجات را بگنجانید و مثلا به همراه 
وعده ی غذایی دیگر فقط میوه بخورید . می توانید مثل گیاهخواران در هفته 2 وعده یا بیشتر را 
به غذاهای بدون گوشت اختصاص دهید . در غذاهایتان سعی کنید از طعم دهنده های گیاهی و 
ادویه ها زیاد استفاده کنید تا کمبود نمک را در غذا زیاد احساس نکنید . در ضمن انجام فعالیت 
های ورزشی هم نباید فراموش شود. اگر هدفتان از دنبال کردن این رژیم کاهش وزن است بهتر 
است با پزشکتان مشورت کنید تا برنامه ی غذایی تان را بر این اساس تغییر دهد و از آنجایی 
که تاکید رژیم دش روی خوردن غذاهای سالم است با دنبال کردن آن می توانید وزنتان را هم 
کاهش دهید .فقط کافی است فعالیت بدنی تان را زیاد کنید و کمتر غذا بخورید. رژیم غذایی دش 

در پایین آوردن فشار خون و جلوگیری از بالا رفتن آن کمک می کند.
  چه چیزهایی بخوریم و چه چیزهایی نخوریم؟ مقادیر زیادی سبزیجات و غلات کامل 
بخورید چراکه این مواد غذایی حاوی فیبر و کلسیم و پروتئین و پتاسیم هستند و مصرف آنها 

باعث پیشگیری از بالا رفتن فشار خون می شود.
آیا با دنبال کردن این رژیم وزنتان پایین خواهد آمد؟

با دنبال کردن قوانین این رژیم غذایی و کم کردن کالری دریافتی وزنتان کاهش خواهد یافت.
با اینکه هدف اولیه ی ابداع این رژیم کاهش وزن نبوده است ولی برخی تحقیقات ثابت کرده اند 
که دنبال کردن رژیم دش باعث کاهش وزن هم می شود در زیر 2 تا از این تحقیقات را بررسی 
می کنیم: 1-در تحقیقی که در سال  2010منتشر شد از 144 نفر از بزرگسالانی که دچار چاقی 
یا اضافه وزن بودند و فشار خونشان هم بالا بود خواسته شده بود که که یکی از 3 رژیم دش یا 
رژیم غذایی دش به همراه انجام ورزش و شرکت در کلاس های کاهش وزن و یا یک رژیم غذایی 
کنترلی که در آن افراد مجبور نبودند عادات غذایی مورد علاقه شان را ترک کنند را دنبال کنند. 
بعد از 4 ماه مشاهده کردند که افرادی که رژیم دش را دنبال کرده بودند 19 پوند وزن کم کرده 
بودند در حالیکه که گروه های دیگر فقط میزان کمی وزن کم کرده بودند یا اینکه حتی نتیجه 
ی عکس گرفته بودند یعنی اضافه وزن هم پیدا کرده بودند. 2- در تحقیق دیگری که در سال 
2006 منتشر شد محققان به طور تصادفی 810 نفر از بزرگسالان با فشار خون مرزی یا متوسط 
را در 3 گروه قرار دادند . به گروه اول یکسری توصیه های کلی برای کنترل فشار خون کردند. 
در مورد گروه دوم قرار شد روزانه کمتر از 2300 میلی گرم سدیم مصرف کنند و ورزش کنند و 
مصرف الکل را کاهش دهند تا وزنشان پایین آید.گروه سوم هم همان کارهای گروه دوم را کردند 
ولی به آنها توصیه شد که توصیه های رژیم دش را نیز دنبال کنند.بعد از 18 ماه گروه دوم به 
طور میانگین 8 پوند وزن کم کردند در حالیکه گروه سوم تقریبا 9.5 پوند وزن کم کردندو میزان 

کاهش وزن گروه اول خیلی پایین تر از 2 گروه دیگر بود.
آیا این رژیم غذایی برای سلامتی قلب و عروق هم مفید است؟ پاسخ مثبت است چراکه 
تحقیقات نشان داده است که فشار خون بالا خطر ابتلا به بیماری های قلبی –نارسایی قلبی و 
سکته را افزایش می دهد و رژیم دش می تواند باعث پایین آمدن فشار خون شود.همچنین 
ثابت شده است که دنبال کردن این رزیم باعث افزایش سطح کلسترول خوب و کاهش سطح 
کلسترول بد و تری گلیسیریدها)نوعی چربی که افزایش سطح آن ارتباط زیادی با ابتلا به بیماری 
های قلبی دارد(می شود. از آنجایی که در رژیم دش مصرف زیاد میوه ها و سبزیجات و مصرف 
کم چربی های اشباع شده و قند و نمک توصیه شده است موسسه ی سلامت به آن لقب رژیم 

سلامتی قلب را داده است.
آیا این رژیم غذایی از ابتلا به دیابت پیشگیری می کند و یا آن را کنترل می کند؟

تحقیقات خیلی کمی صحت این موضوع را تایید می کنند ولی به طور کلی گفته شده است 
که رژیم دش یک الگوی غذایی ایده آل برای پیشگیری و کنترل بیماری دیابت است. علاوه بر 
این در رژیم غذایی دش توصیه های انجمن دیابت آمریکا گنجانده شده اند. با اینکه رژیم دش به 
طور خاص برای کاهش وزن طراحی نشده است ولی دنبال کردن آن به کاهش وزن و جلوگیری 
از اضافه وزن و به دنبال آن جلوگیری از ابتلا به دیابت و کنترل آن کمک خواهد کرد.ثابت شده 
است که افرادی که سندرم متابولیک دارند خطر ابتلا به دیابت و بیماری های قلبی در آنها بالاست 

و ترکیب رژیم دش با کم کردن کالری دریافتی باعث کاهش خطر ابتلا به سندرم متابولیک می 
 A1C شود. در مورد کنترل دیابت هم تحقیقی که در سال 2011 انجام شد نشان داد که سطح
)اندازه ی قند خون در دراز مدت(و قند خون ناشتا در افرادی که به دیابت نوع 2 مبتلا بودند و 8 
هفته رژیم دش را دنبال کردند کاهش یافت.از آنجایی که در این رژیم از وعده های غذایی بسته 
بندی شده و از پیش آماده شده استفاده نمی شود با دنبال کردن این رژیم خیالتان از این بابت 

راحت خواهد بود که مخالف نسخه ی پزشک عمل نکرده اید .
آیا دنبال کردن این رژیم سلامتی مان را به خطر می اندازد؟ پاسخ منفی است با این 
حال اگر از بیماری خاصی رنج می برید قبل از دنبال کردن رژیم دش با پزشکتان مشورت کنید.

 چقدر این رژیم با الگوهای رژیمی توصیه شده توسط پزشکان مطابقت دارد؟
چربی:گفته شده است که تنها 35-20 درصد از کالری دریافتی تان باید از مصرف چربی ها باشد 
که با دنبال کردن این رژیم هم بیش از حد مجاز چربی مصرف نخواهید کرد.در مورد چربی اشباع 

شده هم گفته شده است که این میزان باید زیر 10 درصد باشد که با رژیم دش مطابقت دارد.
نمک: بیشتر مردم نمک را بیش از حد مجاز مصرف می کنند . حداکثر میزان مجاز نمک 
مصرفی 2300 میلی گرم است اما در مورد افراد بالای 51 سال یا افرادی که به فشار خون 
بالا –دیابت-بیماری های مزمن کلیوی مبتلا هستند این میزان نمک به 1500 میلی گرم محدود 
می شود . در رژیم دش یکسری برنامه های غذایی خاص برای کاهش مصرف سدیم وجود دارد.

دیگر مواد مغذی مفید: یکسری مواد مغذی هستند که متاسفانه اکثر ما آنها را به میزان کافی 
دریافت نمی کنیم .این مواد شامل موارد زیر می شوند: 1-فیبر: فیبر مورد نیاز روزانه ی بزرگسالان 
34-22 گرم است که این میزان فیبر به هضم بهتر غذا کمک می کند و باعث می شود برای 
مدت طولانی تری احساس سیر بودن کنید . در رژیم دش هم مصرف میوه ها و سبزیجات که 
منابع فیبر هستند به میزان زیادی توصیه شده است. 2-پتاسیم: مصرف میزان کافی پتاسیم 
جلوی بالا رفتن فشار خون را می گیرد-ضایعات استخوانی را کاهش می دهد-جلوی ایجاد 
سنگ کلیه را می گیرد.میزات پتاسیم روزانه ی توصیه شده 4700 میلی گرم است ولی دریافت 
این میزان پتاسیم با خوردم مواد غذایی آسان نیست .موز منبع پتاسیم است ولی با اینحال باید 
11 موز بخورید تا این میزان پتاسیم وارد بدنتان شود.رژیم دش از معدود رژیم هایی است که با 
دنبال کردن آن نیاز روزانه ی بدنتان به پتاسیم برطرف خواهد شد.  3-کلسیم: مصرف کلسیم 
نه تنها برای سلامتی استخوان ها بلکه برای حفظ سلامتی رگ های خونی و کارکرد صحیح 
ماهیچه ها هم ضروری است . با این حال بیشتر افراد مخصوصا خانم ها و افراد بالای 50 سال که 
به آنها توصیه می شود روزانه 1300-1000 میلی گرم کلسیم دریافت کنند این میزان کلسیم 
را دریافت نمی کنند.با دنبال کردن رژیم دش مشکلی در مورد کمبود کلسیم نخواهید داشت. 
4-ویتامین بی 12: برای سوخت و ساز بهتر سلول ها بزرگسالان روزانه باید 2.4 میکروگرم از این 
ماده را دریافت کنند.با دنبال کردن این رژیم نیاز روزانه تان به ویتامین بی 12 برطرف خواهد شد.

5-ویتامین دی: بزرگسالانی که به اندازه ی کافی در معرض نور آفتاب قرار نمی گیرند باید با 
مصرف یکسری مواد غذایی و مکمل های ویتامین دی نیاز خود به این ویتامین که 15 میکروگرم 
در روز است را برطرف کنند تا خطر شکستگی استخوان در آنها کاهش یابد85 گرم ماهی سالمون 
حدود 20 میکروگرم ویتامین دی دارد و با خوردن آن نیازتان به این ویتامین برطرف می شود.

لبنیات کم چرب و غلات کامل هم حاوی ویتامین دی هستند.
آیا دنبال کردن این رژیم غذایی آسان است؟ ممکن است نخوردن غذاهای چرب یا 
پرنمک یا شیرین مورد علاقه تان برایتان سخت باشد ولی خوبی رژیم دش این است که هیچ 
کدام از گروه های غذایی را به کلی حذف نمی کند.بنابراین دنبال کردن آن در دراز مدت راحت 
خواهد بود. توصیه ی بسیاری از متخصصین این است که مواد غذایی ای را انتخاب کنید که با 
خوردن آنها زمان بیشتری سیر بمانید.با اینکه در مدتی که این رژیم را دنبال می کنید ممکن 
است در مدتی که این رژیم را دنبال می کنید دلتان برای خوردن پاپ کورن و چیپس نمکی تنگ 
شود ولی به مرور زمان به خوردن غذاهای سالم عادت می کنید. با اضافه کردن طعم دهنده های 

گیاهی و ادویه ها به غذاهایتان طعم دهید تا از بی مزگی آنها زده نشوید.
دنبال کردن این رژیم غذایی چقدر برایمان هزینه دارد؟ به طور کلی محصولات تهیه 
شده با غلات کامل و میوه ها و سبزیجات تازه گران تر از مواد غذایی فرآورش شده و پرچرب و 

شیرین هستند. ولی مزایای این رژیم ارزش هزینه کردن برای آن را دارد.
آیا این رژیم غذایی مناسب افرادی که باید یکسری محدودیت ها در رژیم غذایی 

شان شود هست؟
به طور کلی همه می توانند رژیم دش را دنبال کنند.این رژیم برای گیاهخواران هم مناسب است 
و می توانند مواد مغذی مورد نیازشان را بدون خوردن گوشت یا لبنیات تامین کنند. در مورد 
افرادی که باید مواد غذایی بدون گلوتن مصرف کنند هم در این رژیم مانعی وجود ندارد و می 
توانند از مواد غذایی بدون گلوتن استفاده کنند .برای افرادی که باید نمک کم مصرف کنند هم 
در این رژیم یکسری برنامه های غذایی وجود دارد که مصرف سدیم در آنها کمتر از 1500 میلی 
گرم روزانه است. افرادی که ملزم به مصرف مواد غذایی حلال هستند هم در این رژیم محدودیتی 

وجود ندارد و می توانند گوشت های حلال را تهیه و مصرف کنند.

دانستنی هایی درباره رژیم دش 

 محققان مرکز پزشکی دانشگاه کلمبیا در تازه ترین 
به  هارمونی  غربالگری  آزمایش  با  انجام  با  یافته ها 
تشخیص قطعی پیش از تولد سندروم داون رسیده اند. 
 نتایج حاصل از بزرگترین کارآزمایی بالینی تاریخ با استفاده 
 HarmonyTM( هارمونی  بارداری  از  پیش  آزمایش  از 
Prenatal Test( به مقایسه  آزمایش غیر تهاجمی پیش از 
تولد )NIPT( و غربالگری مرکب سه ماهه  اول )FTS( در 

جمعیت باردار پرداخته است. 
برای  تریزومی(  غیرتهاجمی  )بررسی   NEXT بررسی 
ارزیابی دقیق خطر تریزومی 21 که منجر به سندروم داون 
می شود، با مشارکت بیش از 18 هزار و پانصد مادر باردار 
برتری  هارمونی،  بارداری  از  پیش  آزمایش  که  داد  نشان 
معنی دار آماری نسبت به FTS داشت.  دکتر رونالد واپنر، از 
پژوهشگران اصلی تحقیق و استاد بخش زنان و زایمان مرکز 
پزشکی دانشگاه کلمبیا می گوید: این بررسی تاریخی، از کاربرد 
NIPT به عنوان اولین گزینه  غربالگری برای زنان باردار 
پشتیبانی می کند؛ صرف نظر از اینکه بیمار در معرض خطر 
کم، متوسط یا بالایی قرار داشته باشد، تاکنون تحقیقی به این 

بزرگی برای ارزیابی عملکرد آزمایش پیش از تولد غیرتهاجمی 
)NIPT( در مقایسه با غربالگری مرسوم در جمعیت باردار 
عمومی انجام نشده است. بررسی NEXT نشان داد که صرف 
نظر از سن مادر یا وضعیت خطر، این آزمایش از دقت بالایی 
برخوردار است.  در بررسی NEXT، زنان باردار در سه ماهه  
اول و با میانگین سن بارداری 12.5 هفته شرکت کردند. این 
بررسی از لحاظ آماری، هم برای حساسیت و هم برای ویژگی 
طراحی شده بود و همه  بیماران به صورت کور )نامعلوم( هر دو 
روش NIPT و FTS را دریافت کردند. هر آزمودنی در طول 
بارداری پیگیری و پی آمدهای نوزاد بررسی شدند. نرخ مثبت 
کاذب آزمایش هارمونی 0.06 درصد و 90 برابر پایین تر از نرخ 
مثبت FTS کاذب 5.4درصد بود. در مقایسه با FTS با دقت 
79 درصد، آزمایش هارمونی با دقت 100 درصد همه ی موارد 
تریزومی 21 را شناسایی کرد.  محققان می گویند: در تحلیلی 
فرعی روی بیش از 11 هزار بارداری فقط کم خطر )سن مادر 
کمتر از 35 سال(، آزمایش هارمونی همه  موارد تریزومی 21 
را تشخیص داد و نرخ مثبت کاذب آن 0.05 درصد بود که 
نشان می دهد کارآیی آزمایش هارمونی، معادل کارآیی آن در 

کل جمعیت مورد بررسی  بود.  دکتر توماس موسکی، رئیس 
بخش پزشکی در آریوزا می گوید: آزمایش هارمونی با شناسایی 
بسیار دقیق تر موارد تریزومی 21 به طور معنی داری خطر 
نتایج مثبت کاذب را کم کرده و در نتیجه ممکن است نیاز به 
آزمایش تهاجمی را کاهش دهد. نتایج حاصل از این پژوهش 
گامی به سوی بهبود مراقبت پیش از بارداری و تاکید مجددی 
است بر ماموریت ما برای فراهم کردن آزمایش بسیار دقیق 
غیرتهاجمی پیش از بارداری برای زنانی که صرف نظر از سن یا 
خطر، غربالگری را انتخاب  می کنند.  آزمایش پیش از بارداری 
هارمونی یک آزمایش خونی برای زنان باردار است و می توان 
آن را در هفته ی دهم بارداری انجام داد. این آزمایش با ارزیابی 
DNA عاری از سلولی که در خون مادر به دست می آید و 
اندازه گیری دقیق بخش جنینی DNA، خطر تریزومی 21 
)سندرم داون( را در جنین ارزیابی می کند. الزامات CLIA این 
آزمایش را بر اساس مجموعه ای از داده های بالینی قوی تایید 
کرده و بررسی های بالینی بیش از 22 هزار زن در تمامی سنین 
و گروه های خطر از آن پشتیبانی می کنند. آزمایش هارمونی در 

بیش از 90 کشور جهان، در دسترس است. 



اجتماعی 6

نشانه فول استرس بودن شما
اگر به طور مداوم قلب تان فشرده می شود، نمی توانید کسی را تحمل کنید، 
هر مسئله ای شما را آزار می دهد، از همه چیز و همه کس هراس دارید و غیره، 
معنی اش این است که باید زنگ خطر را به صدا در آورید، چون نشان می دهد 

شما فول استرس هستید. 
استرس از کلمه لاتین stringere گرفته شده که معنای آن تحت فشار و در تنگنا بودن 
است. خیلی زود این کلمه با واژهdistress   وارد زبان انگلیسی شد به معنای مضیقه، سختی 
و تنگنا. از این زاویه، مفهوم کلمه ی اس��ترس ارجاعی ش��د برای بیان برخی از مشکلات 
زندگی، بدبیاری ها و نتایج آن. امروزه از واژه ی استرس برای بیان عامل مشکل و در عین 

حال واکنش به آن و وضعیت روحی فرد واکنش دهنده استفاده می شود.
برای نخستین بار این هانس سیله، فیزیولوژیست کانادایی بود که استرس را به مفهوم جدید 
آن به کار برد. وی مجموعه ی واکنش ها و پاسخ های بدن به تهدیدهای فیزیکی یا شیمیایی 
را با استرس تعریف کرد.  سیله در ابتدا از کلمه ی »سندرم سازگاری عمومی« برای تعریف 
این واکنش ها استفاده کرد و سپس واژه استرس متولد شد. واژه ای که امروزه لحظه لحظه 
ی زندگی روزمره مان را فراگرفته اس��ت، طوری هر کدام روزی چندین مرتبه آن را تکرار 
می کنیم.  اگر به طور مداوم قلب تان فشرده می شود، نمی توانید کسی را تحمل کنید، هر 
مسئله ای شما را به واکنش وا می دارد، از همه چیز و همه کس هراس دارید و غیره معنی 
اش این است که باید زنگ خطر را به صدا در آورید، چون نشان میدهد شما فول استرس 
هستید.  در این مطلب علائمی را عنوان می کنیم که نشان دهنده ی وجود استرس زیاد 

و پنهانی در شما است.
 منفی بافی می کنید

اگر مدام جنبه منفی وقایع را می بینید، هیچ هدفی را دنبال نمی کنید، در تصمیم گیری 
های معمولی نیز دچار مشکل می شوید و به طول کلی منفی نگر شده اید، می تواند نشان 

دهنده ی این باشد که استرس تان بیش از اندازه بوده و به اصطلاح فول استرس هستید.
درست است که در شرایط عادی همه ی ما دل نگرانی هایی داریم، اما اگر هر موضوع بی 

اهمیتی شما را دل نگران و مضطرب می سازد، یعنی اینکه استرس تان زیاد است
بدغذا شده اید

افرادی که استرس زیادی را تحمل می کنند، میل و زمانی برای آشپزی ندارند. اینکه هر از 
گاهی حوصله ی آشپزی نداشته باشید، مهم نیست، اما اینکه اصلا به طرف آشپزخانه نروید 

و میلی به غذای خوب نداشته باشید، نشان می دهد استرس پنهان دارید. 
در این حالت، اشتها و میلی به غذا خوردن باقی نمی ماند و برای رفع همان میزان گرسنگی 

نیز هر خوراکی دم دستتان باشد می خورید.
 جوش می زنید

همیشه این تصور وجود دارد که جوش ها مخصوص نوجوانان هستند، اما افراد بزرگسالی 
که قربانی استرس و همچنین بدغذایی شده اند نیز جوش می زنند. 

زمانی که بدن تحت استرس باشد، صورت جوش می زند که در واقع جوش های عصبی 
محسوب می شوند. 

از خانه بیرون نمی روید
اگرچه بیرون رفتن از منزل و تفریح یکی از روش های مقابله با استرس و فشارهای روحی 
است، اما اگر متوجه شده اید که میل به رفتن بیرون از منزل و بودن در اجتماع و جمع، در 
شما کمرنگ شده است، باید هوشیار باشید. در این صورت احتمال دارد که دچار استرس 

پنهان شده باشید. 
روش های آرامبخش جواب نمی دهند

اگر سراغ ماساژ و غیره می روید و سعی می کنید خودتان را آرام کنید، اما تلاش تان بی 
نتیجه می ماند، به احتمال زیاد دچار استرس پنهان شدید هستید.

 برای هر مسئله ی بی اهمیتی نگران می شوید
درست است که در شرایط عادی همه ی ما دل نگرانی هایی داریم، اما اگر هر موضوع بی 

اهمیتی شما را دل نگران و مضطرب می سازد، یعنی اینکه استرس تان زیاد است.
 زیاد قهوه می نوشید

اگر همیشه عادت داشته اید که روزانه و یا چند روز یکبار یک فنجان قهوه بنوشید، اما اخیرا 
زیاد قهوه می نوشید، بدانید که احتمالا فول استرس شده اید. 

مصرف زیاد قهوه باعث افزایش استرس می شود و مشکلاتی مانند لرز، افزایش ضربان قلب، 
مشکلات گوارشی و غیره به بار می آرود.

 بی خوابی به سرتان زده است
اینسومنیا یا بیخوابی یکی از مشکلات رایج این روزهاست. همه ی ما باید هر شب حدود 
هشت ساعت بخوابیم، اما اگر به سختی به خواب می روید و زمانی که خواب چشمانتان 
را می رباید، بیدار می شوید و این بیدار شدن ها چند بار در طول شب رخ می دهد، نشان 
می دهد که دچار استرس هستید. بدون شک چنین وضعیتی انرژی و تمرکز روزانه شما را 

کاهش می دهد و استرس را بیشتر می کند.
 کابوس و خواب های عجیب کلافه تان کرده 

اگر دچار استرس پنهان شده باشید، علاوه بر اینکه خواب با کیفیت و مستمر بر شما حرام 
می شود، خواب های عجیب و غریب نیز می بینید. 

اگر در طول ش��ب چندین بار از خواب بیدار می ش��وید، به فکر آرامش بیشتر و بررسی 
پزشکی غده ی تیروئیدتان باشید.

 در کار غرق شده اید
استرس زیاد باعث می شود که هر کسی به دنبال راه نجاتی باشد. به همین دلیل برخی 
افراد به ورزش پناه می برند، برخی به مصرف الکل، برخی به سیگار و برخی دیگر به کار 
کردن. اگر خودتان را وقف کار کرده اید، احتمال دارد فول استرس شده باشید، چون افراد 

تحت استرس تلاش می کنند توجه خود را در یک زمینه ی خاص متمرکز کنند.
 دهان تان مزه ی خون می دهد

افرادی که بیشتر قربانی استرس هستند، بیشتر در معرض بیماری های دهان و دندان قرار 
می گیرند. خونریزی بی دلیل لثه ها، یکی از علائم استرس های پنهان است.

 چه باید کرد؟
همه چیز بستگی به خودتان دارد که آیا می خواهید در همین وضعیت بمانید یا به فکر 
چاره هستید.  اگر به فکر چاره اید، بهتر است ابتدا با تلاش برای کنترل استرس و کسب 
آرامش بیشتر شروع کنید.  در گام اول باید بدانید که همه ی دنیا تحت اراده ی شما نیست 
و کنترل همه امور از عهده ی شما خارج است. ورزش کنید، شنا و ورزش های آرامش بخش 
دیگر مانند یوگا را امتحان کنید.  پیاده روی در فضای آزاد و پارک ها برای استرس زدایی 
موثرند.  ارتباط تان را با خدا بیشتر کنید.  با دوستان واقعی بیشتر رفت و آمد داشته باشید 
و به جای رد و بدل کردن پیامک، قرار ملاقات بگذارید. ترس ها و استرس هایتان را بازگو 
کنید.  در نهایت اگر می بینید که خودتان از عهده ی کنترل استرس هایتان بر نمی آیید، به 

متخصص روانپزشک یا روانشناس مراجعه کرده و کمک بگیرید.

اتفاقات تلخ و شیرین؛ چه حکمتی دارند؟!
دلیل این همه س�ختی و مش�کلاتی که در زندگی برای انسان پیش می  آید 
چیس�ت و چه سودی برای انس�ان دارد؟ اگر آفرینش طوری بود که سختی  و 

رنجهایش این قدر گسترده نبود، چه مشکلی پیش می  آمد؟  
دنیا دار امتحان و رنج و زحمت است نه جای آسایش و رفاه و بر اساس احادیث و روایات؛ 
خداوند رفاه و آسایش را در بهشت قرار داده است، ولی بشر آن را در دنیا جستجو می  کند 

و هرگز به آن نمی  رسد و هر نعمتی در دنیا، همراه با گرفتاریها است.
در سخنان مولای متقیان حضرت علی )علیه السلام( از یک سو ملاحظه می کنیم که 
حضرت دنیا را محل امتحان و آزمون معرفی کرده اند پس همانا خداوند س��بحان می 
فرماید: )و آگاه باشید که همانا دارایی ها و فرزندان شما فتنه هستند( و معنای آیه این 
است که آدمیان را با اموال و اولاد آزمایش می کند تا آشکارا شود که چه کسی از روزی 
او ناخشنود و غضبناک است و چه کسی از قسمت خداوند خرسند است هر چند خداوند 
سبحان از آدمیان براحوال خودشان آگاهتر است از یک سو چنین سخنانی از حضرت 
گزارش شده است و از سوی دیگر رو سپیدی در این آزمایش مایه رسیدن به ثواب خداوند 
و سعادت معرفی شده است چنانکه در دنباله آمده است که افعالی که باعث ثواب خداوند 

هستند و از آن سو افعالی که سبب عذاب هستند آشکار بشوند. 
هر چند خداوند از همه امور آگاه است، لذا امتحانات الهی برای رفع جهل از امور نیست، 
لکن برای آنکه شایس��تگی و لیاقت انسان  های مومن خالص به نمایش گذاشته شود و 
استعداد  های درونی او بروز و ظهور پیدا کند او را مورد امتحان قرار می  دهد. خالص کردن 
انسان مومن و آشکار شدن جوهره ایمان مومن یکی از حکمت  های آزمایش الهی است. 

علت گرفتاری ها چیست؟
براساس آیات قرآن کریم و روایات اهل بیت عصمت )علیهم السلام(، گرفتاریهایی که 
برای مومنین پیش می آید یا به خاطر ندانم کاریهای خود آنها است یا آزمایش  های الهی 

است یا برای بالابردن درجات معنوی آنها است. توضیح مختصر هر یک اینست که:
گاهی انسان مرتکب خطاها و اشتباهات می  گردد که پیامد آن ها به صورت گرفتاری و 

بلا در زندگی دنیا پدیدار می گردد.
هر گناه، اثر و پیامد مخصوص دارد، برخی گناه فقر می  آورد، برخی هم گرفتاری دیگر 
ایجاد می  کند، چنانچه امام علی علیه السلام  در دعای کمیل می  فرماید: » »خدایا گناهانی 
که سبب رسوایی می  گردد و گناهانی که موجب خشم و انتقام تو می  گردد، گناهانی که 
نعمت  های تو را تغییر می  دهد و مانع از اجابت دعا می گردد و گناهانی که سبب نزول بلا 

می  گردد را بر من ببخش و بیامرز«.
در هر صورت این گرفتاری ها هم به خاطر آن است که کیفر گناهان او باشد و چون 
خدا بنده  ی مومنش را دوست دارد در برابر برخی از گناهان او را گرفتار می  کند تا کیفر 
خطای او در همین دنیا گردد و در آخرت س��بکبار باش��د و این خود، لطف و رحمت 
خدا نسبت به بنده مومن است. ولی کسی که مورد غضب قرار گیرد در بسیاری موارد 
به جای گرفتاری، نعمتش را بیشتر می  کند تا در نهایت او را به عذاب دردناک آخرت 

گرفتار سازد.
هر چند خداوند از همه امور آگاه است، لذا امتحانات الهی برای رفع جهل از امور نیست، 
لکن برای آنکه شایس��تگی و لیاقت انسان  های مومن خالص به نمایش گذاشته شود و 
استعداد  های درونی او بروز و ظهور پیدا کند او را مورد امتحان قرار می  دهد. خالص کردن 
انسان مومن و آشکار شدن جوهره ایمان مومن یکی از حکمت  های آزمایش الهی است. 
همان گونه که صنعتگر، طلا را در آتش می اندازد تا ناخالصی های او در کوره آتش نابود 
ش��ود و طلای خالص بدست آید، خداوند هم انسان  های مومن را در کوره بلاها وغم ها 

پخته و ایمان اورا خالص می  سازد. 
هم چنین جدا ساختن صفوف مومنین راستین از کسانی که صرفا در زبان مومن هستند 
از دیگر حکمت   های امتحان   های الهی است چنانچه امام علی علیه السلام  می  فرماید:  
»باید مردم خالص ش��وند و امتحان گردند و تمیز داده شوند و غربال شوند، و استخراج 

شوند«.) تحفة الأولیاء ج2(
 امتحان  های الهی

گاهی گرفتاری ها به خاطر آنست که مورد آزمایش و امتحان الهی قرار می  گیرد.
یکی از سنت ها و قانون  های ثابت خدا این است که مومنین را آزمایش می  کند، چنانچه 

قرآن کریم در آیات زیادی به این مسئله اشاره دارد. 
امام علی علیه الس��لام در دعای کمیل می  فرماید »خدایا گناهانی که س��بب رسوایی 
می  گردد و گناهانی که موجب خشم و انتقام تو می  گردد، گناهانی که نعمت  های تو را 
تغییر می  دهد و مانع از اجابت دعا می گردد و گناهانی که سبب نزول بلا می  گردد را بر 

من ببخش و بیامرز«
»البته،  آزمون های مالی و جانی )بسیار( در پیش خواهید داشت، و بی تردید و ناگزیر، 
از پیروان )دروغین( کتابهای آسمانی پیشین و نیز از کسانی که مرام شرک را برگزیده  اند، 
آزار و زخم زبان فراوان خواهید دید، اگر صبر پیشه کنید و استقامت کنید همه کارتان 
روبراه خواهد شد و توفیق رفیق شما خواهد گردید. قطعا همه ی شما را با چیزی از ترس، 
گرسنگی و کاهش در مالها و جانها و میوه ها آزمایش می کنیم، و بشارت ده به استقامت 
کنند گان آیا مردم چنین پنداشته  اند که به صرف اینکه بگویند: ایمان آوردیم؛ رهایشان 
می  کنند و در بوته آزمایش قرار شان نمی  دهند؟ حال آنکه ما امتهایی را که پیش از اینان 
بوده  اند نیز آزموده  ایم. )پس، ناگزیر مسلمانان را هم خداوند خواهد آزمود( و معلوم خواهد 
گردانید که چه کسانی دارای ایمان راستین هستند و چه کسانی به دروغ ادعای ایمان 

کرده  اند«.
البته آزمایش   های الهی چار چوب مشخص و معین ندارد بلکه هر کس متناسب با حالات 
روحی اش آزمایش و امتحان می  گردد. لذا »ما شما را به بدیها و خوبیها آزمایش می کنیم 

و سرانجام به سوی ما بازگردانده می شوید«.

مسئولان برای جلوگیري از مهاجرت به شهر قم چاره اندیشي  کنند

تکدي گری و شغل هاي کاذب
 ارمغان مهاجرت های بی رویه به قم

قم یکي از ش�هرهاي مهاجرپذیر کشور اس�ت و از ملیت هاي مختلف براي 
سکونت در آن تلاش مي کنند.

مهاجرت کار اگر بدون داشتن برنامه مشخصي انجام شود مشکلات متعددي را براي شهر 
به وجود مي آورد.  در این رابطه رئیس کمیسیون فرهنگي و اجتماعي شوراي شهر با اشاره 
به انگیزه هاي متفاوت مهاجران براي مهاجرت گفت: اکنون برخي افراد تنها براي تحصیل 
از 100 کشور به شهر قم مهاجرت مي کنند. از این رو هم اکنون و با تنوع قومي و ملیتي 
در قم  مواجه هستیم. »حجت الاسلام سعید روحاني« تاکید کرد: تداخل فرهنگ ها سبب 
مي شود که برنامه ریزي دقیق و منسجمي در این رابطه انجام نشود، بنابراین جمعیت ثابتي 

در قم وجود ندارد که برنامه ریزي درستي براي آنان صورت گیرد.
وي با بیان اینکه مهاجرت ها به شهر قم سبب مي شود مشکلاتي بر سر راه برنامه ریزي 
فرهنگي رخ دهد، افزود: خرده فرهنگ ها سبب مي شود که برنامه ریزي دشوار شود، بنابراین 
باید در برنامه ها به صورتي عمل کنیم که این برنامه ها اکثرسلایق و قومیت ها را در برگیرد.

به گفته رئیس کمیسیون فرهنگي و اجتماعي شوراي شهر قم اگر برنامه ها در مباحث 
فرهنگي به گونه اي تنظیم شود که تنها برخي افراد طالب این برنامه ها باشند، درست عمل 
نکرده ایم ، بنابراین باید به اندازه اي برنامه ها دقیق باشد که ما را به سرمنزل مقصود برساند 
و اکثر سلیقه ها و ظرفیت ها را زیر پوشش قرار دهد.  وي با بیان اینکه نمي توانیم از ورود 
مهاجران جلوگیري کنیم، تاکید کرد:ورود مهاجران مشکلاتي را براي مدیریت شهري به 
همراه خواهد داشت که اگر با برنامه در این رابطه پیش نرویم دچار مشکل خواهیم شد.  
رئیس کمیسیون فرهنگي و اجتماعي شوراي شهر افزود: مهاجراني که به شهر هاي مختلف 
کشور نقل مکان مي کنند، اهداف مختلفي را در نظر دارند که برخي از آنها آثار منفي براي 
شهر در پي خواهد داشت. به طور مثال باتوجه به زائر پذیر بودن شهر قم برخي براي تکدي 
و شغل هاي کاذب به این شهر نقل مکان مي کنند که باید در این موارد از سوي مسئولان 

چاره اندیشي شود
آسیب هاي مهاجرت

رئیس کمیس��یون نظارت و حقوقي شوراي اسلامي شهر در این باره گفت: مشکلات 
فراواني در اثر مهاجرت ها پدید مي آید که از جمله آنها مي توان به آسیب هاي اجتماعي ، 
فرهنگي و  زیست محیطي اشاره کرد. به گفته »محمود مسگري« هر اندازه شهرها توسعه 
پیدا کنند، مشکلات و آسیب ها نیز بزرگ تر مي شود بنابراین باید مدیریت شهري توسعه 
پیدا کند و خدمت رساني به مردم افزایش داشته باشد. وي تصریح کرد: مهاجرت مثبت، 
حضور نخبگان در ش��هر و حضور چهره هاي فرهنگي شهرهاي دیگر را براي بحث هاي 
علمي و نخبگان حوزه علمیه قم  دربرمي گیرد. رئیس کمیسیون نظارت و حقوقي شوراي 
اسلامي شهر قم با بیان اینکه باید جلوي مهاجرت منفي به شهر گرفته شود، افزود: در 
این زمینه نیازمندعزم استاني هستیم و شهرداري به تنهایي نمي تواند اقدام کند، بنابراین 
باید تلاش کنیم تا جلوي این گونه مهاجرت گرفته شود. وي خاطرنشان کرد: بحث هاي 
زیس��ت محیطي و اشتغال از موارد دیگر است، به طوري که اگر مدیریت درستي درباره 
مهاجرت نداشته باشیم هر اندازه شغل براي جوانان استان ایجاد کنیم، همان شغل ها را 
افراد مهاجر اشغال مي کنند. رئیس کمیسیون نظارت و حقوقي شوراي اسلامي شهر نیز 
در این زمینه گفت: جلوگیري از ساخت و سازهاي بي  رویه و خارج از ضوابط شهري از جمله 
اقداماتي است که در زمینه جلوگیري از مهاجرپذیري باید انجام شود. وي تاکید کرد: باید از 
ساخت وسازهاي بي رویه و حاشیه اي جلوگیري شود، زیرا برخي مهاجران با امنیت خاطر و 
بدون اعمال قانون ساخت وساز انجام مي دهند.باید به صورت مستمر و با جدیت با متخلفان 
در این بخش برخورد کنیم. مسگري تاکید کرد: مهاجرت فرهیختگان به شهر قم مفید 
است، ولي با وروداتباع بیگانه و مهاجران جویاي کار مخالف هستیم. باید طرح کاملي در 
شوراي برنامه استان و با همکاري همه نهاد هاي اجرایي تدوین و در این زمینه چاره اندیشي 
شود. کارشناسان مهاجرت پذیري را از ویژگي هاي شهر قم عنوان مي کنند که وجود بارگاه 
کریمه اهل بیت)س(، حوزه علمیه، نزدیکي به پایتخت کشور و واحدهاي صنعتي کوچک 

و بزرگ از جمله ویژگي هایي است که زمینه مهاجرپذیري شهر قم را ایجاد کرده است.
آنچه واضح است باید جلوي مهاجرت بي رویه به شهر قم گرفته شود، زیرا در صورتي که 

از آن جلوگیري نشود، مشکلات این شهر افزایش پیدا مي کند.
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توسعه شهري بي توجه به حریم حرم
چه چیز برای ما اولویت است؟

از درختان میدان امام خمیني)ره( که بگذري، تلألؤ طلایي 
گنبد بانوي کرامت را خواهي دید... مسیر دوست داشتني 
است و زیبا چرا که به حریم حرم مي رسد اما انگار نوري از 

معنویت و صفا کم دارد.
بوق ممتد خودروهایي که در ترافیک مانده اند... نازیبایي ساختمان هاي 
2 طرف خیابان که یکي سنگي است، یکي آجري، دیگري کامپوزیت، 
یکي قدیمي است و یکي نوساز، یکي قالب اسلامي دارد و دیگري 
غربي، آرامش بیننده را ناخودآگاه به هم مي زند. حتي ساختمان هاي 
طرفي  ندارند.از  را  حرم نما  خیابان  یک  استانداردهاي  هم  اداري 

آشفتگي تبلیغات محیطي ذهن را خسته  مي کند.
خیابان امام خمیني)ره( با منظري که از حریم حرم دارد، مي توانست 
خاطره انگیزترین خیابان زائران کریمه اهل بیت)س( باشد، اما حالا 

فقط مسیري است که باید زودتر از آن عبور کرد.
دیگر محور حرم نماي شهر قم که چهار راه بازار است هم شرایط 
بهتري ندارد. مغازه هاي کوچک و متنوعي که از فلافل و فست فود 
تا سوهان مي فروشند، تاکسي هایي که در انتظار مسافر ایستاده اند، 
گاري هاي حمل بار، دست فروشاني که اینجا و آنجا چله ابریشم 
مي فروشند، نظم چهار راه را طوري به هم ریخته اند که مجالي براي 

سلام به کریمه اهل بیت)س( نمي ماند.
محور حرم نماي دیگر شهر قم بلوار پیامبر اعظم)ص( است که در 
سال هاي اخیر بازگشایي شده و به دلیل تازه بودنش شرایط بهتري 
نسبت به 2محور دیگر دارد و امید به شکل گیري یک محور معنوي 
در آن بیشتر است هر چند بدهي هاي کلان شهرداري در ازاي ایجاد 
این بلوار، کمي نگراني  در مورد مجال دادن بیش از حد به تجاري ها 

به وجود آورده است.
خیابان صفائیه هم اخیراً با تخریب یک ساختمان به یک محور حرم 
نما تبدیل شده که هنوز نمي دانیم این وضعیت موقت است یا قرار 
است ادامه داشته باشد. خیابان اراک هم با بي نظمي هایش در عبور و 
مرور و وجود صنوف خدمات خودرویي که چهره بسیار بدي به مقابل 
حرم مطهر داده، محوري نیست که شهر قم بتواند براي خوشامدگویي 

به زائرانش به آن افتخار کند.
در مجموع نگاهي به خیابان هاي حرم نما در شهر قم و مقایسه 
آنها با تعریفي که از یک شهر اسلامي در زمینه وحدت عناصر و 
معنویت گرایي سراغ داریم، کاملاً متضاد است. این تضاد نه تنها در 
ساخت و سازهاي قدیمي بلکه در پروژه هاي جدید از جمله منوریل 
آشکار مي شود. تضادي که به قیمت از دست رفتن سرمایه هاي 

معنوي یک شهر تمام شده است.

چه چیزي براي ما اولویت است؟
»دوستي داشتم در پاریس زندگي مي کرد. در یک خیابان تاریخي. 
مي خواست نرده هاي خانه اش را رنگ نو بزند و مي گفت فقط مجاز 
است رنگ سبز استفاده کند؛ چرا که بناي تاریخي موجود در این 
خیابان نرده هاي سبز رنگ داشت... باید همگوني حفظ  شود تا آن بنا 

زیبایي اش را از دست ندهد.
باید از تجربه سایر کشور ها سود برد تا بنا هاي مذهبي و تاریخي 
ما نیز هویت خود را حفظ کنند.« اینها را جلال محدثي مي گوید. 
او  و متخصص در معماري منظر.  فارغ التحصیل رشته معماري 
مي گوید در بررسي وضعیت خیابان هاي حرم نما باید ابتدا تکلیفمان با 
خودمان مشخص باشد که دنبال چه هدفي هستیم. آیا ما مي خواهیم 
توسعه کالبدي شهر را به هر قیمتي پیاده کنیم یا این برایمان دغدغه 

است که حریم حرم حفظ شود؟
انتخاب هر یک از این رویکردها لوازمي دارد. محدثي مي گوید این 
سئوالي است که پاسخش را باید در عملکرد مدیران جست وجو کرد 

نه در حرف هاشان.
این کارشناس معماري مي گوید مشکل اینجاست که مدیران ما به 
دنبال کارهایي هستند که در کوتاه مدت جواب دهد و مقبولیتشان را 
نزد مردم زیاد کند و این اقدامات نمي تواند رویکرد درستي براي حل 

مشکلي مانند خلاء هویت و معنویت در شهرسازي ما باشد.
به عقیده او مسئله تنها ساختمان ها نیست. همین دست فروشاني 
که در هر ساعتي از شبانه روز اطراف حرم مطهر راهِ مردم را مسدود 

کرده اند، بدترین مصیبت نما و منظر شهري محسوب مي شوند.
کمیسیون هاي ماده صد

جواد قرباني، استاد دانشگاه در رشته معماري و عضو هیأت رئیسه 
گروه تخصصي معماري نظام مهندسي ساختمان قم  مي گوید، 
مشکلاتي که در حال حاضر در شهر وجود دارد، براي حل شدن به 

زمان و تغییر در بسیاري از رویکردهاو عملکردها نیاز دارد.
»نخستین مشکل در این زمینه فرهنگي است. شهر من شهري است 
که مغازه دار میلیون ها تومان براي نماي مغازه اش خرج مي کند اما 

زباله هایش را داخل نهر آب جلوي مغازه مي ریزد. باید ابتدا به مردم 
حس تعلق را نسبت به این شهر القا کرد و بعد از آنها بخواهیم در 
شکل گیري یک روند اصلاحي براي نجات از وضعیتي که در حال 
حاضر با آن روبه رو هستیم، به ما کمک کنند.« تاکیدي که قرباني بر 
مقوله فرهنگ براي اصلاح وضعیت فعلي دارد، از آنجا ناشي مي شود 
که تغییر وضعیت در بسیاري از مسیرها کار ساده اي نیست. مگر 
اینکه سرمایه هاي مردمي به کمک مدیریت شهري بیاید و با استفاده 
از خلاقیت و تفکر کارشناسان به رفع مشکلات و ایجاد طرحي نو در 

این مسیرها اقدام کنند.
او برخورد سلیقه اي با سرمایه گذار  را یکي دیگر از مشکلاتي مي داند 

که گره ساماندهي محورهاي حرم نما را کور کرده است.
 »اگر هم کسي پیدا شود و بخواهد کاري متناسب با فضاي شهر قم 
تحویل دهد و سهمي در اصلاح منظر کنوني این خیابان ها داشته 
باشد، آنقدر با برخوردهاي سلیقه اي روبه رو خسته مي شود که کار 
را نیمه تمام رها مي کند.«در نظر گرفتن سود کوتاه مدت مسائل و 
بي توجهي به اثر بلند مدتي که تصمیمات امروز در شهر مي گذارد از 
دیگر موضوعاتي است که به گفته این کارشناس معماري موجب به 
وجود آمدن شرایط نامطلوب مي شود. معماري معاصر بدترین شرایط 
را دارد. »معماري کنوني ما در حال حاضر در بدترین حالت خود 
نسبت به گذشته قرار دارد و این براي کساني که این فن و هنر 
را مي شناسند، واقعا دردآور است... « این را مصطفي سعادت طلب، 
رئیس کمیسیون امور زیربنایي شوراي اسلامي شهر قم مي گوید. او 
هم از مصیبت هاي خودخواسته اي که معماري امروز شهر قم به آن 
دچار شده دل خوشي ندارد. مي گوید اگر ما صد سال دیرتر و یا صد 
سال زودتر به دنیا آمده بودیم لازم نبود اینهمه از بابت مشکلاتي که 
در عرصه معماري وجود دارد غصه دار شده یا نگران عاقبت این روند 
باشیم. این استاد دانشگاه نگران قضاوتي است که آیندگان با دیدن 
شرایط معماري کنوني درباره عصر و زمان ما خواهند داشت چراکه 

معماري بازتاب طرز تفکر و اندیشه مردم در یک دوران است.
ایراني  به گفته سعادت طلب، معماري خانه ها و ساختمان هاي 
تا سال 1300 تغییرات تدریجي و آرام داشته و از سال 1300 تا 
1340 تغییرات منطقي و سریع تر داشته اما از سال 1340 به صورت 
افسارگسیخته اي در حال تغییر بوده و نتیجه این تغییرات شرایطي 
است که هیچ انسان آگاهي به آن افتخار نمي کند. از دست رفتن 
هویت در بافت شهري و از دست رفتن راحتي و حرمت مردم در 
کوچه و بازار آن از نتایج شرایط کنوني معماري در شهر و کشور 

ما است.

چرا تغییر در زندگی بسیار سخت است؟ 

برای اکثر افراد، تنها راه تغییر شرایط زندگی شان، در 
واقع تغییر خود زندگی شان است. اکثر مردم تغییرات 
عم�ده در زندگی را دوس�ت ندارند، اگرچه اکثر مردم 
از ناشناخته ها واهمه دارند و از آن دوری می کنند، اما 
چیزی که برای شما ناشناخته است، ممکن است برای 
فردی دیگر یک امر عادی باشد. با زومیت همراه باشید.

به عنوان یک فرد و به عنوان رهبر کسب وکار، تغییر و اصلاح 
رفتار برای رش��د  و توس��عه، یکی از ضروریات زندگی است. 
توانایی ش��ما برای به حداکثر رس��اندن عملکرد و بهره وری، 

بستگی به توانایی شما برای تغییر در یک راه مثبت دارد.
اگر چیزی در مورد خودتان وجود دارد که شما دوست ندارید 
یا اینکه موانعی وجود دارد که س��د راه شما برای رسیدن به 
هدف تان شده است بهترین کار این است که آن را تغییر دهید. 
ش��اید در ظاهر انجام چنین کاری س��اده به نظر برسد اما 
هرکس��ی که حتی نوک سوزنی برای تغییر تقلا کرده است 

خوب می داند که این کار ساده نیست.
تغییر کردن می تواند برای فردی آهس��ته، ناامید کننده، و 
دردناک و یا برای فردی دیگر می تواند س��رگرم کننده و الهام 

بخش باشد. 
به عنوان یک کارفرما برای بهتر ش��دن، چه بدنبال افزایش 
اعتماد بنفس در ش��غل جدید باش��ید، و یا چ��ه بخواهید با 
استرس کاری به نحوه کارآمد تری برخورد کنید تغییر کردن، 

سخت ترین کاری است که تابحال انجام داده اید.
 اما چرا تغییر بسیار دشوار است؟ و چگونه می توانیم خودمان 

را برای تغییر آماده کنیم:
موانع سر راه تغییر

هنگامي که شما مي خواهید موقعیت پیشین خود را حفظ 
کنید، هیچ معجزه ي جدیدی برای دگرگونی موقعیت تان رخ 

نمی دهد. 
4 مانع اصلی وجود دارد که س��دِ راه مردم برای تغییر)و یا 

تلاش برای تغییر( می شود.
اول اینکه مانند هر فردی، زمانی که از دوران کودکی پا به 
عرصه ی بزرگسالی می گذارید برخی از چیزهای خوب را با 
خ��ود می آورید. نه تنها چیزهای خ��وب، بلکه چیزهای نه 
چن��دان خوب دیگری را که ما آن را اصطلاحا »توش��ه« یا 
»چمدان« تعریف می کنیم نیز با خود می آورید. معمولی ترین 
و شایع ترین بار این چمدان، عزت نفس پایین، کمال گرایی، 
ترس از شکس��ت، خش��م، نیاز به کنترل ک��ردن و نیاز به 

خرسندی و لطف است. 
 به جای یک فرد متفاوت بودن در بزرگس��الی، این چمدان 
باعث می شود تا بر اس��اس فردی که در کودکی بودید فکر، 
احس��اس و رفتار کنید. اغلب اوقات بسیاری از محتوای این 
چمدان، باعث می شود که هنگام واکنش به این جهان، حالت 
دفاعی را به خود بگیریم، نتیجه ی چنین چیزی می تواند هر 
ت��لاش ما را که برای رس��یدن به موفقیت طی می کنیم به 

شکست و نابودی ختم کند.
دوم اینکه ما مخلوقاتی هس��تیم که به انجام دادن دوباره ی 
عادت هایمان عادت کرده ایم. عادت هایی عمیقا ریش��ه دار در 
وج��ود ما که تا اندازه ای بر اس��اس آنها فکر و رفتار می کنیم 
یا احساسات را تجربه می کنیم ؛ این عادت ها بسیار شبیه به 
زمانی اس��ت که یک ورزشکار به تمرین کردن با استفاده از 
تکنیک های بد ادامه می دهد، سپس در انجام این تکنیک های 
بد اس��تاد می شود و همین تکنیک های بد را در رقابت ها به 

کار می گیرد. 
به عبارت دیگر، ش��ما از یک راه بخصوصی به دنیا واکنش 
نش��ان می دهید به این دلیل که این همان راهی اس��ت که 
همیشه استفاده می کنید. این عادت ها، واکنش های ناخودآگاه 
و بدون فکری را ایجاد می کنند که دیگر نه خوب هستند و 
نه می توان با آنها س��ازگار ش��وید. تا زمانی که به انجام دادن 
این عادت ها وکارهای قدیمی ادامه می دهید نباید انتظار تغییر 

داشته باشید.
سوم اینکه به خاطر احساسات منفی همچون ترس، خشم، 
غم و ناامیدی که درحال تجربه کردن آن هستید نمی توانید 
برای تغییر کردن تلاش کنید. برای مثال اغلب مردم ترس از 

شکست را نمی توانند تغییر دهند
چه��ارم اینکه ش��ما اغلب محیطی را خل��ق می کنید تا با 

بهره مندی از آن بهترین مدیریت را بر روی محتوای چمدان، 
عادت ها و احساسات تان اعمال کنید. افرادی که با آنها تعامل 
دارید و فعالیت هایی که در آن ش��رکت می کنید، به ش��ما 
احساس راحتی و امنیت می دهند. متاسفانه این محیط ممکن 
اس��ت بسیار کوچک باشد و بدتر از آن اینکه شما را از تغییر 

کردن دلسرد می کند.
 در همه ی این موارد ماندن در جایی که هس��تید اثر خود-

تباهی را برای شما در پی خواهد داشت. در واقع نه توان عمل 
کردن بر اس��اس توانایی هایتان را خواهید داش��ت و نه توان 
رسیدن به اهداف. در چنین شرایطی شما احساس درماندگی، 

ناامیدی و درجا زدن در زندگی را خواهید داشت.
پی ریزی پایه های تغییر

با دگرگونی دنیاي درون مان می توانیم دنیاي بیرونی مان را 
هم دگرگون کنیم. 

برخی ادعا می کنند که تغییر سریع و نیازی به هیچ تلاشی 
ندارد.اما باید خاطرنش��ان کرد که در تلاش برای تغییر، باید 
بر خلاف جریان کِش��نده ی چمدان، عادت ها، احساس��ات و 
محیطی که سال هاست مسیر زندگی شما را تعیین می کنند، 
شنا کنید. اما اگر بر این موانع غلبه کنید و خودتان را متقاعد 
کنید تا مس��یری جدی��د در زندگ��ی را بپیماید، چیزهایی 

شگفت انگیزی در انتظار شما خواهد بود.
بینش: از آنجا که تغییر بسیار دشوار است، جرات چنین کاری 
باید از جایی در عمیق ترین بخش وجود ش��ما نشات بگیرد. 
تغییر می تواند با یک بینش ساده در عین حال قدرتمند مانند 

"دیگر توان ادامه دادن به این راه تکراری هر روزه را ندارم".
 زمانی که ش��ما این اندیش��ه را از ته دل و با تمام وجودتان 
قبول کردید، اولین قدم برای تغییر را برداشته اید. اولین قدم 
سخت ترین قدم است بنابراین تا اینجای راه مثل این می ماند 

که نصف راه را پیموده باشید.
احساسات: احساسات گرچه مانعی برای تغییر هستند اما 
می توانند برانگیزاننده ی نیرومندی برای تغییر نیز باش��ند. 
احساسات چه مثبت باشند، مانند امید، القا، غرور، چه منفی 
مانند ترس، می توانند نقش یک محرک قوی برای تغییر ایفا 

کنند . 
جرات: جرات و شهامت را می توان مهم ترین مشخصه ی تغییر 
در زندگی دانست؛به این دلیل که تغییر کردن ریسک به همراه 
دارد و ریسک کردن ترس آور است،زیرا ممکن است شکست 
بخورید )البته آن روی سکه این است که درواقع فقط با ریسک 
کردن می توان تغییر کرد( . جرات برای تغییر کردن، به معنی 
رضایت و میل درونی برای تصدیق ویژگی هایی خود شما که 
ممکن هست نه درباره ی آنها بدانید و نه علاقه ای به آنها داشته 
باش��ید. و همچنین به معنی روبرو شدن با احساسات بدی 
که هنگام آگاهی یافتن از خودتان احس��اس می کنید است. 
شجاعت اجازه ی برداشتن »خویشتن قدیمی« و ترسیم کردن 
دوره ای جدید از زندگی را به شما می دهد. سپس جسورانه به 

جایی که قبلا تابحال کسی نرفته بروید.
تغییر، بسیار شبیه به پریدن در به درون آب خیلی سرد است. 
در ابتدا ممکن است شُک آور باشد و حتی احساس پشیمانی 
به ش��ما دست دهد. اما پس از کمی در آب ماندن، شروع به 
انطباق با سردی خواهید کرد. همان چیزی که در ابتدا برا یمان 
ترس آور بود حال بسیار دست یافتنی و لذت بخش شده است. 
چگونه چیزی که در ابتدا دردناک بود حال قوت دهنده ی ما 
شده است؟ و یا چگونه چیزی که در ابتدا برا یمان ناآشنا بوده 

حال با آن مانوس شده ایم؟
جهش ایمان: متاسفانه هنگامی که شروع به تغییر کردیم 
هیچ اطمینانی نیست که این امر محقق شود. در واقع معلوم 
نیس��ت کی و چگونه این کار انجام می ش��ود و همین عدم 

قطعیت می تواند فوق العاده وحشتناک باشد.
با این حال، ش��ما باید مایل به قبول این عدم قطعیت برای 
تغییر کردن باشید و تنها راه غلبه چنین ترسی "جهش ایمان" 
اس��ت. جهش ایمان به معنای باور واقعی داش��تن به خود و 
اعتماد و ایمان اساس��ی به کسی که، چیزی که و جایی که 
در آینده می خواهید باشید است. جهش ایمان به معنای تعهد 
برای خلق کردن یک زندگی جدید و معنی دار و باور داشتن 

به اتفاقات و چیزهای خوبی که بعد از تغییر رخ خواهند داد.
تعهد داشتن به موارد فوق الذکر، شما را مجبور به مقاومت 

در برابر موانع، دنبال کردن اهداف، و برانگیزاندن ش��ما برای 
مش��ارکت لحظه به لحظه در فرایند تغییر، حتی زمانی که 

خسته، بی حوصله و ناامید هستید خواهد کرد.
 فرآیند تغییر 

پذیرش دگرگوني، به شما این اجازه را مي دهد که به جاي 
کورکورانه رد شدن، آماده ي هر پیچ و خمي باشید که زندگي 

برایتان پیش مي آورد.
مواردی که به آنها پرداخته شد فقط گام های مورد نیاز برای 
تغییر کردن بودند. تغییر واقعی چیزهایی هستند که در ادامه 
توضیح داده خواهد شد. همانگونه که بیان شد تغییر می تواند 
ناامید کننده، ترسناک، خسته کننده و تکراری باشد. شاید این 
سوال برایتان پیش آید که چه مدت زمانی طول می کشد تا 
تغییر را احساس کنید. در پاسخ باید گفت که این امر بستگی 
به توانایی ش��ما برای برداشتن چهار مانع و پذیرفتن پایه و 
اساس تغییر، و همچین توان شما برای تعهد به فرایند لحظه 
به لحظه ای تغییر دارد. اما اگر عمیقا متعهد به تغییر باشید بین 

6 تا 12 ماه باید انتظار داشت که نتیجه را ببینید.
 شناسایی موانع 

اولین قدم برای طی کردن فرایند تغییر، تشخیص و شناسایی 
موانعی که شما را از تغییر کردن باز می دارد. شایع سخت ترین 
بخش از شناسایی موانع، کاوش در دنیای درونی خودتان است. 
تغییر واقعی هیچ وقت به صورت سطحی و یا خارج از درون 
شما اتفاق نخواهد افتاد. افرادی را تصور کنید که تمام عمرشان 
درحال نماز خواندن هستند، واقعا چرا از کاری که می کنند 
هیچ وقت خسته نمی شوند. اینها افرادی هستند که از درون 
باور به چنین چیزی را پذیرفته اند. همانگونه که اگر ما بدون 
تغییر از درون شروع به نماز خوندن کنیم خسته می شویم، در 

عمل برای تغییر نیز همین احساس را 
تغییر نه تنها به معنی اینکه شما "چه شخصی" هستید، است 
می باشد بلکه به معنی اینکه "چرا شما باید این شخص باشید" 
نیز اس��ت. شما نیاز دارید تا کمی بیشتر با خود فکر کنید و 
آن چمدان، احساسات، عادت و محیطی که شما را به سمت 

هدف تان سوق می دهد انتخاب کنید.. 
چنین موش��کافی و بررس��ی دنیای درونی خود، شما را از 
مس��یری که در حال حاضر بر روی آن هستید و رسیدن به 

مقصد نهایی که مدنظر تان است آزاد می کند.
تغییر اهداف

آگاهي،گام��ی اساس��ی ب��راي فراه��م آوردن زمین��ه ي 
دگرگوني هایي است که آرزو دارید در خودتان به وجود آورید

 ریش��ه دار کردن و ایجاد کردن اهداف روشنی از تغییراتی 
که می خواهید به شما کمک خواهد کرد تا تلاش، تمرکز و 
انرژی تان را مستقیما بر روی تغییراتی که می خواهید انجام 

شود صرف کنید. 
اهدافی که انتخاب می کنید باید مش��خص کنند که تغییر 
در چه زمینه هایی برای رس��یدن به آنها لازم اس��ت، چگونه 
برای رسیدن به آنها تغییر کنیم، و نتیجه ی نهایی که مدنظر 
شماست را نشان دهند. به عبارت دیگر اهداف باید مشخص، 

عینی و دارای زمان تعریف شده باشند.
گام های عمل

مراحل عم��ل، اقدامات خاصی که برای رس��یدن به هدف 
نیاز اس��ت را مش��خص می کند. این مراحل می تواند طیف 
گسترده ای، از انجام یک رژیم ورزشی مخصوص تا حفظ کردن 
کنترل هیجانی در مواقع بحرانی برای متمرکز و جلوگیری از 

حواس پرتی را شامل شود.
 یکی از س��خت ترین بخش های تغییر، طی کردن فرایند 
تغییر به صورت روز به روز، ساعت به ساعت و دقیقه به دقیقه، 
برای تعهد دادن به خود برای تغییر اس��ت )به این دلیل که 
هر زمانی که شما یک فرصت تغییر را از دست بدهید دوباره 
همان احساسات و عادت های قدیمی تکرار می شوند(. بنابراین 
برای جلوگیری از چنین کاری، داشتن یک یادآور مفید و موثر، 
ضروری اس��ت. در ادامه سه مورد از این ها را معرفی خواهیم 

کرد:
اولین مورد داشتن پشتکار است؛ به این معنی که شما باید 
عزم و اراده  )همان طرز فکر( و انگیزه تان )همان عمل( را برای 

رسیدن به اهداف تان به صورت مداوم حفظ کنید.
دومین مورد داشتن ثبات قدم و ایستادگی، بدین معنی که 
شما باید توانایی پاسخ قطعی به پس روی ها و وقفه در پیشرفت 
را که قطعا در مسیر تغییر با آنها مواجهه خواهید شد را داشته 

باشید.
سومین مورد صبور بودن است، شما باید به صورت مداوم به 
خودتان یادآوری کنید که تغییر کردن نیاز به زمان دارد. این 
کاری نیست که شما یک شبه بخواهید آن را بپیماید. اگر شما 
تعهدات خود، به پش��تکار و تسلیم نشدن خود و به پایداری 
کردن و پافشاری کردن خود برای دگرگونی پای بند باشید، 

بی شک نتیجه ی زحمات تان را خواهید دید.
نتیجه ی نهایی

اگر مراحل را تا به اینجا طی کردیدمسلما نتایج خیره کننده ی 
بسیاری پیش روی شما خواهد بود: رسیدن به اهداف زندگی 
که تعیین کرده بودید، به حداکثر رساندن عملکرد و بهره وری، 
می تواند بخشی از آن چیزهایی باشد که انتظارش را داشتید. 
به یاد داشته باشید دگرگونی کلی در شما،  کسی که هستید 

و راهی را که در آن هستید تغییر می دهد.
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رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ضمن تجلیل از 
تدبیر دولت یازدهم در تغییر نتیجه مذاکرات هسته ای به نفع 
مردم ایران، نسبت به خطرات مهارنشدن نقدینگی و بیکاری 

در کشور هشدار داد.
 آیت الله هاشمی رفسنجانی که عصر پنجشنبه در دیدار اعضای 
شورای مرکزی حزب اعتدال و توسعه سخن می گفت، به مذاکرات 
23 ماهه تیم هسته ای ایران اشاره و تصریح کرد: پیروزی ایران در این 
مذاکرات افتخار دولت تدبیر و امید است، چرا که قبلاً نیز در دولت 
گذشته دو دوره مذاکرات با آمریکا با وساطت سلطان قابوس با اجازه 
رهبری صورت گرفته بود، که نتیجه  ای نداشت اما آقای روحانی با 

تغییر شیوه مذاکره توانست نتیجه را به نفع ملت ایران تمام کند.
وی با اظهار امیدواری به نتیجه دادن کامل مذاکرات ظرف دو تا 
سه هفته آینده، گفت: اگر این مذاکرات به نتیجه برسد، ایران از حق 
خود به خوبی دفاع کرده است که همین امر موجب اعتماد بیشتر 

مردم و مسؤولان می شود.
هاشمی در ادامه با بیان اینکه دولت آمریکا برای موفقیت مذاکرات 
خیلی جدی تر از ایران است، افزود: آنها خیلی بیشتر از ما به توافق نیاز 
دارند، لذا به رغم همه کارشکنی ها و مخالفت های جدی که این روزها 
در کنگره آمریکا با حمایت تبلیغاتی و مالی سنگین صهیونیست ها می 
 شود همه جنگ  طلبان نگران و دلواپس به نتیجه رسیدن مذاکرات 
هستند و به خاطر نیاز دنیا و حتی آمریکا دولت این کشور تمام تلاش  

های خود را معطوف به این مذاکرات کرده است.
هاشمی رفسنجانی همچنین با اشاره به اهمیت به روز رسانی 
باید  احزاب  مسؤولان  گفت:  احزاب،  اعضای  آگاهی  و  اطلاعات 
برنامه های مدونی در راستای افزایش سطح دانش و بینش اعضای 

حزبشان داشته باشند.
وی تأکید کرد: زمانی تحزب واقعی در کشور شکل می گیرد که 
وقتی حزبی در انتخابات پیروز شد، بتواند دولت، برنامه و بودجه و 

امکانات را در اختیار داشته باشد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با تأکید بر اینکه فعالیت 
احزاب نباید محدود به انتخابات و صدور بیانیه به شکل محدود 
احزاب  متأسفانه در دولت گذشته وضعیت  اظهار داشت:  باشد، 
رضایت  بخش نبود؛ چون جریان حاکم در کشور همه امکانات را در 
اختیارخود گرفته بود و در همه جا اعمال نفوذ کرده و این گونه القاء 
می کرد که کار تمام شده و دوران ظهور شروع شده است و ما فقط 

باید راه را همواتر کنیم.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادامه با بیان اینکه هیچ کس از 
زمان ظهور امام زمان)عج( مطلع نیست و فقط زمان آن را خدا 
می داند، گفت: ما فقط می توانیم در مورد نشانه ها و زمینه های ظهور 

امام زمان )عج( اظهار نظر کنیم.
وی با تأکید بر اینکه اگر انسان ها بخواهند تغییر و تحولی در 
زندگیشان ایجاد شود، باید ابتدا از خود شروع کنند و سپس منتظر 

نصرت خداوند باشند، گفت: پیامبر اکرم)ص( که دارای شخصیتی 
امین و باارزش در جزیره العرب بودند، به اذن خداوند در 40 سالگی 

رسالت خود را آغاز و شروع به راهنمایی و هدایت مردم کردند.
هاشمی رفسنجانی افزود: پیامبر اکرم)ص( بعد از پیوستن جمعی 
از انسان های شایسته به اسلام در مکه در قدم اول با گروهی از افراد 
مؤثر مدینه هم پیمان شدند و پس از فراهم شدن شرایط مدینه، از 
مکه به مدینه مهاجرت کردند و تمدن اسلامی را در آنجا پایه گذاری 

کردند که زمینه ساز توسعه و گسترش اسلام در جهان شد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با بیان اینکه یک چهارم 
مسلمانان  گفت:  می دهند،  تشکیل  مسلمانان  را  دنیا  جمعیت 
در 56 کشور مستقل دنیا پخش هستند که با اتحاد و همدلی و 
همچنین بهره گیری از پتانسیل و توانایی های خود می توانند بسیاری 
از مشکلات خود را حل کنند و به یک قدرت فوق العاده در جهان 
تبدیل شوند. هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری از سخنان خود 
با بیان اینکه احزاب زیادی در کشور داریم، خاطرنشان کرد: احزاب 
اگر بخواهند بخش زیادی از آرای هر انتخابات را به خود اختصاص 
دهند، باید علاوه بر ایجاد هم گرایی و ائتلاف میان احزاب همسو، 
فعالیت خود را افزایش داده و تقویت کرده و منابع مالی را برای تأمین 

هزینه های خود ایجاد کنند.
وی همچنین راه اندازی مجله را از ضرورت های فعالیت احزاب 
برشمرد و گفت: باید از مقالات محققان و نویسندگان چیره دست 

برای تقویت سطح علمی مجله خود استفاده کنید و تنها به فکر درج 
اخبار در مجلات خود نباشید.

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، همچنین با تأکید بر نقش 
مؤثر زنان در جامعه و اینکه نصف جمعیت کشور را تشکیل می دهند، 
خدمات و حضور خانم ها را در احزاب مهم دانست و گفت: باید 
حضور خانم ها را در احزاب تقویت کنید، چرا که آنها استعداد بالایی 
دارند، همانطور که در خبرها شنیدیم که 70 درصد کنکور پزشکی را 

خانم ها از آن خود کردند.
هاشمی رفسنجانی در ادامه با تأکید بر اینکه جوانان مهمترین 
عنصر تصمیم گیری در آینده کشور هستند، گفت: جوانان ایران 
به سرعت در حال رشد و پیشرفت هستند و باید به آنها میدان و 

مسؤولیت های خطیر داد تا برای اداره آینده کشور آماده شوند.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین ایجاد شاخه  های 
مختلف از جمله دانشگاهیان، بازرگانان، کارگران و غیره را در احزاب 
لازم برشمرد و گفت: احزاب باید آهسته و پیوسته حرکت کنند و 

فعالیت های خود را محدود به یک مقطع زمانی خاص نکنند.
وی به اهمیت و چگونگی شکل گیری حزب جمهوری اسلامی 
هم اشاره و تصریح کرد: این حزب با فعالیت مستمر خود و گردآوری 
بزرگان آن زمان توانست در مدت کوتاهی مجلس و دولت را نصیب 

خود کند.
آیت الله هاشمی رفسنجانی همچنین با بیان اینکه حزب اعتدال و 

توسعه بهترین عنوان را برای خود انتخاب کرده است، گفت: توسعه و 
اعتدال جدا از هم نیستند. توسعه بدون اعتدال نمی شود و اگر اعتدال 
در کار باشد، توسعه هم همراهش خواهد بود. دستیابی به توسعه 

همه جانبه جز با اعتدال در همه زمینه ها اتفاق نخواهد افتاد.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در ادامه به انتخابات سال 
92 اشاره کرد و گفت: به رغم اینکه عمده امکانات تبلیغاتی، فرهنگی 
و مالی در سراسر کشور در اختیار مراکز برخی قدرت و تصمیم گیر به 
نفع کاندیداهای دیگری بود، ولی کسی پیروز این انتخابات شد که راه 

اعتدال را در پیش گرفته بود و افکار عمومی همسو با او بود.
وی با تأکید بر اهمیت افکار عمومی در جامعه افزود: هم اکنون در 
شهرها و روستاهای کشور ما حدود 10 میلیون فارغ التحصیل و پنج 
میلیون دانشجو وجود دارد که همه اهل تفکر هستند و هر روز با انواع 
و اقسام وسایل ارتباط جمعی در جریان آخرین تحولات دنیا و جامعه 
خود قرار می گیرند و حتی افراد در دورترین نقاط کشور و روستاها هم 
به خوبی مسائل را تجزیه و تحلیل می کنند و بسیار آگاه و هوشیارند.

هاشمی رفسنجانی در بخش دیگری از سخنان خود به مسائل 
منطقه اشاره کرد و گفت: در حالی که ایران به برکت اهل بیت و 
آگاهی و اقتدار نظام امنیت مناسبی دارد، امروز شاهدیم که کشورهای 
سوریه، یمن، عراق، افغانستان و لیبی هر روز شاهد درگیری و انفجار 
هستند و مردم این کشورها به کشورهای اروپایی مهاجرت می کنند.

وی افزود: جوانان ناراضی، خشمگین و عصبانی خیلی آسان به 
جریان تروریسم عمومی ملحق می شوند و این شرایط بد متوجه همه 

کشورهای دنیاست.
وی با بیان اینکه ایران در این شرایط کشوری امن و آرامی است، 
گفت: امنیت ایران مدیون اهل بیت)ع( و مردم با شعور و صبور و 
همچنین اهل سنت نجیب است که همه باید از این موهبت در جهت 

تقویت وحدت و یکپارچگی کشور استفاده کنیم.
آیت الله هاشمی رفسنجانی در ادامه سخنانش با بیان اینکه ما 
امروز بیشترین نقدینگی را در تاریخ ایران داریم، گفت: دولت باید از 
این نقدینگی که درحدود 830 هزار میلیارد تومان است در راستای 
رونق تولید و کسب و کار، احیای مجدد کارخانه ها و کارگاه های 

تولیدی استفاده کند.
در  نقدینگی  این  درصد   80 حداقل  اینکه  به  اشاره  با  وی 
بانک هاست، گفت: باید دولت با تدبیر و برنامه این نقدینگی را مهار 
کند در غیر اینصورت باعث تورم و رکود می شود و حاصل این دو 

چیزی جز فلاکت نیست.
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام افزود: باید در این زمینه 
فکر اساسی شود؛ چرا که 10 میلیون بیکار داریم که برای جامعه 

اسلامی فاجعه است و زمینه ساز آسیب های اجتماعی فراوانی است.
هاشمی رفسنجانی در بخش پایانی سخنان نیز با تأکید بر اهمیت 
انتخابات مجلس خبرگان و مجلس شورای اسلامی، گفت: همه باید 

در این انتخابات شرکت کنیم.

نکته

خبر

تاریک و روشن فعالیت سیاسی مداحان 
برای انتخابات

 کمتر از شش ماه به آغاز رقابت های انتخاباتی مجلس دهم باقی مانده و هر از چندگاه 
از بازیگران سیاسی جدیدی در فضای پیشا انتخاباتی رونمایی می شود.

جدیدترین مورد از این رونمایی ها سخن از ورود مداحان به عرصه رقابت انتخاباتی و 
ارائه لیست برای مجلس دهم است. این موضوع را نخستین بار مجتبی توانگر عضو شورای 
مرکزی جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی اعلام کرد. وقتی که در نقل قولی از "سعید 
حدادیان" گفت که این مداح نسبت به تحرکات اخیر اصلاح طلبان برای انتخابات هشدار 
داده و تاکید کرده است که اگر اصولگرایان بخواهند در انتخابات آتی هچون سال 92 عمل 
کنند، قطعا شکست خواهند خورد. اما بخش مهم نقل قول توانگر از سخنان حدادیان آنجا 
بود که گفت، این مداح گفته است اگر در نهایت آقایان در جبهه اصولگرایی به وحدت نرسند 

مداحان لیست جداگانه ای خواهند داد. 
ارائه لیست انتخاباتی از سوی مداحان اما تازگی نداشت و مداحانی چون حاج منصور 
ارضی، سعید حدادیان، حسین سازور، محمود کریمی، محمدرضا طاهری، سید مجید بنی 
فاطمه پیش از این هم در جریان انتخابات مجلس نهم از لیستی بیست نفره حمایت کرده 
بودند. لیست 20 نفره انتخابات مجلس شورای اسلامی معروف به فهرست "مسجد ارک" 
که از یک رسانه نزدیک به جریان مداحی کشور در روزهای نزدیک به انتخابات مجلس 
نهم منتشر شد چهره های مشترکی از "جبهه متحد اصولگرایی" و "جبهه پایداری" را در 
خود جای داده بود، و البته در بحبوحه اختلافات انتخاباتی اصولگرایان، قبل از قطعی شدن 

جدایی لیست دو جبهه بزرگ اصولگرایی، بروز پیدا کرده بود! 
با این حال اما اظهارات انتخاباتی سعید حدادیان بلافاصله با واکنش هایی همراه شد. از آن 
جمله پیش از همه رییس خانه مداحان درباره این سخنان اظهار نظر کرد. محسن طاهری 
با استقبال از سخنان حدادیان گفت که »اگر مداحانی که شم سیاسی شان ازنمایندگان 
فعلی بیشتراست،کاندیداشوند چه عیب دارد؟«. او در حالی که انتقادات تندی نسبت به 
نمایندگان مجلس طرح می کرد، گفت: الان آقایان روحاني که در مجلس هستند مگر قبلا 
حوزه نبودند؟ الان چندین سال است به سنگرهاي سیاسي آمده اند و رجل سیاسي شده اند. 
... خیلي از این آقایان هر را از بر از لحاظ سیاسي تشخیص نمي دهند. ... اینها چه رجل هاي 

سیاسي هستند! کرسي هاي مجلس و قانونگذاري فقط حق اینها است؟... .
اما وقتی عزم مداحان برای ورود به انتخابات جزم تر از همیشه شد، محمدحسین 
مقیمی معاون سیاسی وزیر کشور گفت که گروهی مثل مداحان حق ندارند در حسینیه ها 

و مساجد که متعلق به عموم است، له یا علیه کسی تبلیغ کنند. 
واکنش نه چندان استقبال آمیز بعدی از سوی مرتضی آقاتهرانی دبیرکل جبهه پایداری 
متوجه سخنان حدادیان شد. او خطاب به حدادیان گفت که ما مخلص مداحان هستیم اما 
لیست جداگانه مداحان عملی نخواهد شد. چون من به برادران عزیز مداح خود اطمینان 
می دهم که اصولگرایان در مسیر وحدت گام های مهمی برداشته اند و انشاالله به وحدت نیز 

خواهند رسید. 
اما حجت الاسلام احمد سالک با اتخاذ موضع شفاف تری نسبت به ارائه لیست انتخاباتی 
از سوی مداحان گفت که ارائه لیست از سوی مداحان باعث ایجاد تفرقه خواهد شد. او این را 
هم اضافه کرد که هر کس باید کار خود را انجام دهد، اگر در وظایف دیگران دخالت کنند، 

هم خودشان به مشکل بر می خورند و هم برای دیگران مشکل ایجاد می کنند.
در این میان سایت »الف« نزدیک به احمد توکلی نیز با انتشار یادداشتی در این باره از 
مداحان خواست کار حزبی را به اهل سیاست بسپارند و همت خود را مشغول ارتقای سطح 
مجالس اهل بیت کنند. این سایت در بخش دیگری از یادداشت خود آورد: بهره برداری 
سیاسی از مجلسی که پایه آن مذهبی بوده نسبت ناسوری را برای مستمع فراهم می آورد 
که در صورت جا افتادن این اقدام نسنجیده و دست به دست در هیات دیگر، تسری پیدا 
کرده و می شود آنچه نباید بشود. از سویی مگر همه آن خیل عظیم مردمی که پای منبر 

یک مداح جمع می شوند، در عقاید سیاسی هم با او اشتراک نظر دارند؟ ....
در این میان هستند اصولگرایانی که از فعالیت سیاسی مداحان استقبال می کنند. از 
آن جمله حجت الاسلام صدیقی امام جمعه موقت تهران  در خصوص اظهار نظر های 
سیاسی برخی مداحان، گفته بود: اصلاً قبول ندارم که برخی مغرضانه می گویند مداح را چه 
به سیاست؟! چرا که با رعایت ادب و شئونات اخلاقی، احترام متقابل و عدم تهمت و افترا به 

دیگران می توان روشنگری و بصیرت افزایی کرد.
در کنار اظهارات اخیر حدادیان مبنی بر ارائه لیست انتخاباتی حالا کم کم نوحه های 
سیاسی هم به بازار عرضه می شود. از آن جمله سیدرضا نریمانی از مداحان اهل بیت 
که اخیرا نوحه ای خوانده و در آن انتقادات تندی علیه دولت به دلیل بازگشایی سفارت 
انگلیس مطرح کرده است. نریمانی در این مداحی که محتوایي سیاسی دارد، مدعی شده 
است این سفارتخانه در واقع جاسوسخانه است که دولت در بازگشایی آن بی تدبیری به 

خرج داده است. 

 رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات:

اصلاح طلبان از روحانی حمایت می کنند
 رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات گفت:جامعه 
افراطی به طرف امنیتی شدن حرکت می کند و وقتی فضا مانند سال 88 امنیتی 

شود تمام جریان ها ضرر می کنند.
 حجت الاسلام محسن رهامی در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه تکلیف اصلاح طلبان 
نسبت به دولت یازدهم روشن است اظهار کرد: از سال 92 از آقای روحانی حمایت کردیم 

و اکنون به عنوان یک راهبرد این روند را ادامه می دهیم.
دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با بیان اینکه دولت روحانی توانست بحران 
جدی بین المللی را از ایران دور کند، تصریح کرد: موضوع مذکور ارزش بسیاری دارد و 

رییس جمهور گام مهمی در ایجاد صلح جهانی برداشته است.
وی ادامه داد: آقای روحانی قبل، حین و پس از انتخابات به هیچ عنوان خود را 
اصلاح طلب معرفی نکرده یا نگفته که در گروه اصلاح طلبان قرار دارد و از ابتدا دولت خود 

را میانه اعلام کرده است.
رهامی به موفقیت دولت روحانی در مسائل هسته ای اشاره کرد و افزود: دولت هایی که 
زیر منشور فصل هفتم سازمان ملل می روند سرنوشت آنها مانند حمله به عراق و افغانستان 
می شود و دولت روحانی با حمایت مجموعه نظام به ویژه مقام معظم رهبری توانست در این 

موضوع به خوبی عمل کند.
رهامی متذکر شد: ممکن است جریانی داخل اصلاحات باشد و به انتقادهای تند در 
شتاب دادن به خواسته های مردم در راستای اختلاف بین اصلاح طلبان و دولت حرکت کند 

و این امر در گذشته بوده است.
وی فضای باز سیاسی و راه اندازی خانه احزاب را از دستاوردهای دولت روحانی خواند و 

بیان کرد: اصلاح طلبان از روحانی حمایت می کنند.
وی اضافه کرد: جریان مذکور موجب می شود انتظارها و توقع ها در جامعه بالا برود و با 
توجه به اینکه دولت برای برآورده کردن این توقع ها توان کافی ندارد و زمان لازم می خواهد 

در نتیجه دولت را از عقبه اصلاح طلبان خالی می کند.
رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با اشاره به اینکه 
از داخل جریان اصلاح طلبان نسبت به آقای هاشمی موضع بسیار تندی در گذشته 
گرفتند، خاطرنشان کرد: تضعیف هاشمی رفسنجانی از داخل نیروهای تندروی منتسب 
به اطلاح طلبان آغاز شد و حتی این جریان ها آن قدر تند رفتند و عبور از خاتمی را مطرح 

کردند.
رهامی به سفرهای استانی اعضای کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات اشاره کرد و گفت: در سفرهای استانی مردم را از توانایی های دولت آگاه می کنیم.

دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با تاکید براینکه تلاش می کنیم میدان 
عمل جریان های اصلاح طلب را به دست نیروهای افراطی ندهیم، خاطرنشان کرد: جامعه 
افراطی به طرف امنیتی شدن حرکت می کند و وقتی فضا مانند سال 88 امنیتی شود تمام 

جریان ها ضرر می کنند.
وی ادامه داد: به نظر بنده هیچ کس برنده قضایای سال 88 در کشور نبود و مسائلی از 

سال 88 داریم که هنوز نتوانستیم آن را برطرف کنیم و باقی مانده است.
رهامی با اشاره به اینکه انتخابات سال 88 تمام شده و رئیس جمهوری که با آن انتخابات 
بر سر کار آمد دوره اش به اتمام رسیده و رفته است، خاطرنشان کرد: هنوز مسئله های آن 

باقی مانده و تلاش می کنیم این مسائل برطرف شود.
رهامی جریان مخالف دولت را دلسوزان نظام خواند و افزود: ممکن است در نحوه قرائت 

غیر از ما باشند اما تلاش می کنیم در این حوزه توضیح دهیم.
دبیرکل انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با بیان اینکه موضوع مهم تری به عنوان 
جمهوری اسلامی، استقلال و آینده کشور داریم، تصریح کرد: از هر نوع رویارویی در داخل 

کشور که به فرسایش توان نیروها منجر شود باید جلوگیری کنیم.
رئیس کمیته مرکزی انتخابات شورای هماهنگی جبهه اصلاحات به تجربه بزرگ 
انتخابات سال 84 اشاره کرد و یادآور شد: سال 84 می توانستیم روی آقای هاشمی ائتلاف 
داشته باشیم و معاون اولی و وزیر کشور را به حزب بعدی بدهیم اما برخی از نیروها حاضر 

نبودند این کار را انجام دهند.
وی بیان کرد: دست تمام اصولگرایان را می بوسم تا به برگزاری انتخابات حداکثری 
کمک کنند و به جای اجماع اصلاح طلب ها به اجماع ملی فکر می کنیم و لازمه آن این 

است که به تنش ها میدان ندهیم.
رهامی با اشاره به جریان منتقد دولت و اصلاح طلبان، اظهار کرد: جریان مخالف برادران 

ما هستند و تعبیرهای کاسبان فتنه در مورد این افراد را به کار نمی بریم.
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آیت ا... هاشمی رفسنجانی ضمن تقدیر از تدبیر دولت در مذاکرات هسته ای:

نقدینگی و بیکاری باید مهار شوند 

گزارش از سمیه رضایی

سال هاست که از صنعتی شدن استفاده از چوب می گذرد 
صنعتی که به دنبال تولید و فراهم کردن نیازهای انسانی است و 
در قالب های مختلف هنری توسط هنرمندان نقش  آفرینی می شود. 
یکی از این عرصه ها صنعت مبلمان سازی است که تا میانه های 
قرن بیستم صرفا یکی از صنف های تولیدی هر کشوری محسوب 
می شد که مطابق با نیاز و فرهنگ هر کشور، محصولاتی که مردم 
به آن نیاز داشتند را تولید می کرد اما کم کم این صنعت به یکی 
از با اهمیت ترین بخش های صنعتی تولید اشتغال و ثروت برای 
کشورهای در حال پیشرفت و نیز یکی از بخش های بااهمیت 
تجارت بین الملل تبدیل شد به گونه ای که تا کنون ارزش تولیدات 
این نوع از صنعت در جهان به رقم های میلیاردی رسیده شده است.

صنعت چوب در ایران نیز ریشه ای چند هزار ساله دارد و تاریخ 
آن نشان می دهد که این صنعت تا میانه دهه 40 شمسی به شکل 
سنتی بوده است و سپس با ارتقای دانش و فناوری استفاده از آن، 

جنبشی عظیم را آغاز کرد.
کارشناسان اقتصادی بر این باورند که صنعت مبلمان در ایران 
با وجود داشتن کیفیت اما همچنان جایگاهی در خور و مناسب در 
سطح بین المللی پیدا نکرده و واردات بی رویه در این عرصه نشان از 
این ادعاست. متاسفانه آمارها نشان می دهد که برای تولید مبلمان 
تقریبا 90 درصد از مواد اولیه آن به کشور وارد می شود که این 

مسئله دقت نظر بیشتری را می طلبد.
یکی از شهرهای کشور که در این زمینه فعالیتی عظیم دارد 
و صنایع مبلمانی به طوری چشمگیر تولیدی های این استان را به 
سوی خود جذب کرده استان قم است. استانی که توانسته تا کنون 
با فعالیت 4 هزار واحد تولیدی برای 20 هزارنفر ایجاد اشتغال کند 
و به عنوان دومین مرکز تولید صنایع چوبی و مبلمان در کشور 
شناخته شود. این روزها نیز شهرک قنوات مامنی برای درودگران 
شده و تاکنون 50 واحد درودگران به فعالیت در آن مشغول هستند.

اما متاسفانه این روزها تولیدهای این بخش از صنعت حال 
و  انداخته  سایه  تولیدی ها  بر  رکود  از  چتری  و  ندارد  خوشی 

تولیدکنندگان دیگر تاب تحمل ندارند.
رضا کریمی از تولید کنندگان مبلمان در قم گفت و گو با خبرنگار 
فارس در خصوص صنعت چوب و مبلمان گفت: این صنعت از 
جمله صنایعی است که همچنان از حمایت های دولتی برخوردار 

نیست.
وی بابیان اینکه ایجاد اشتغال یکی از مهمترین نیازهای کنونی 
جامعه است، بیان کرد: این صنعت می تواند در صورت توجه و 
حمایت امکان اشتغال را برای تعداد بسیاری از افراد بیکار جامعه 

فراهم کند.
کریمی گفت: متاسفانه با وجود اینکه کالاهای تولید داخل از 
کیفیت عالی برخوردارند اما هنوز هم تولیدات ما در بازارهای داخلی 

خریدار ندارد.
وی ارائه تسهیلات و اعتبارات به تولیدکنندگان را راه حلی 
مناسب دانست و ادامه داد: با انجام ارائه این تسهیلات، تولیدی ها 

می  توانند برای معرفی کالاهای خود در بازارهای داخلی و خارجی 
دست به کار شوند و با تبلیغات در این زمینه، اقتصاد را در این 

عرصه شکوفا کنند.
حامد رمضانی یکی دیگر از تولیدکنندگان مبلمان در قم به 
شدت از رکود موجود در بازار شکوه می کند. وی در این خصوص به 
خبرنگار فارس گفت: من 10 سال است در این حرفه مشغولم ولی 

طی این 10 سال با چنین رکودی روبه رو نشده بودم.
وی با بیان اینکه در کارگاه وی 20 کارگر مشغول کار هستند 
ادامه داد: اگر رکود همچنان ادامه داشته باشد من دیگر توان 
پرداخت حقوق به کارگران را نخواهم داشت و این مسئله سبب 
خروج آنها از تولیدی می شود که این امر هم مشکلات زیادی را 

برای جامعه و خانواده هایشان به همراه خواهد داشت.
این تولید کننده مبلمان با اشاره به اینکه مشکلات اقتصادی 
خانواده ها سبب شده که استفاده از این کالا را ضروری ندانند افزود: 
همچنین عدم تمایل جوانان به ازدواج سبب رکود در بازار این کالا 
شده است که حل این مسائل حمایت و همتی همگانی را از سوی 

مسئولان می طلبد.

توجه به سخنان این همشهریان و تولیدکنندگان مبلمان ما را بر 
آن داشت تا با کارشناسان و مسئولان این زمینه گفت وگویی داشته 

باشیم و علت مشکلات را جویا شویم.
مجتبی صفایی رئیس اتحادیه درود گران قم است که وی هم 
از مشکلات تولیدی های این عرصه آگاه است و تحریم و مشکلات 

اقتصادی موجود در کشور، کاهش ساختمان سازی، کاهش میزان 
ازدواج و به تبع آن کاهش تهیه جهیزیه، کاهش تمکن مالی مردم 
برای تعویض دکوراسیون و... را از جمله دلایلی می داند که صنعت 

چوب را روبه زوال برده است.
وی با بیان اینکه در سال های گذشته 90 درصد تولیدات استان 
به دیگر استان ها صادر می شد گفت: اکنون دیگر وضعیت این 

صنعت مناسب نیست و صادرات آن رونقی ندارد.
رئیس اتحادیه درودگران استان قم ادامه داد: درگیری و عدم 
امنیت در کشورهای همسایه سبب اختلال در صادرات صنایع 
چوبی به خارج از کشور شده و رکود را برای این بخش به همراه 

داشته است.
بر این اساس باید گفت از آنجایی که صنعت چوب از نظر ایجاد 
اشتغال و ارزش افزوده و همچنن ارز آوری یک صنعت شناخته 
شده به شمار می رود نیاز است به این بخش توجه ویژه صورت گیرد 
و نگذاریم مشکلات اقتصادی و جهانی تولیدی های ما را فلج کند و 

مشکلاتی عدیده را برای جامعه پدید آورد.
صادق ترابی یکی از کارشناسان صنایع در گفت و گو با خبرنگار 
فارس علت رکود و گرایش مردم به تولیدات خارجی را نداشتن 

کیفیت عالی تولیدات داخلی عنوان کرد.
وی گفت: پیشرفت در زمینه ماشین آلات و ابزار کار صنعت 

مبلمان نیازمند سرمایه گذاری و صرف زمان بیشتر است.
ترابی با بیان اینکه صنعت مبلمان در ایران از تکنولوژی قدیمی 
بهره می برد ادامه داد: رسیدن به شکوفایی در این عرصه نیازمند 

جدیدترین فناوری ها و ماشین آلات است.
وی گفت: کشور ما در عرصه تولید مبلمان از ماشین آلاتی 
فرسوده بهره می برد و همین امر سبب بی کیفیتی کالاها در مقابل 

تولیدات خارجی شده است.
این کارشناس صنایع با اشاره به اینکه در کشور و از جمله شهر 
قم ظرفیت های خوبی برای تولید محصولات با کیفیت وجود دارد، 
ورود سرمایه گذاران و استفاده از جدیدترین ماشین آلات را برای 
رسیدن به این امر مهم دانست و افزود: دولت می تواند در این زمینه 
سیاست های گمرکی مناسبی را اعمال کند تا هزینه ورود این 
ابزارآلات جدید کاهش یابد و در کنار آن با اعمال عوارض گمرکی 
بر کالاهایی نظیر مبلمان، مردم را به سمت استفاده از تولیدات 

داخلی سوق دهد.
بر این اساس رسیدن به جایگاه مطلوب در بازار جهانی نیازمند 
سرمایه گذاری، وقت بیشتر، بهره برداری از فناوری های جدید، 
بازاریابی و تبلیغات مناسب است و رسیدن به آن بدون انجام این 

هزینه ها امکان پذیر نیست.
امروز بازار مبل ایران و حتی قم به محلی برای فروش مبلمان های 
چینی و ترک تبدیل شده است. مسئله ای که می توانیم دلیل آن 
را در کیفیت بالای کارهای ترک و قیمت پائین مبلمان چینی 
عنوان کنیم. در این میان اما باید عنوان کنیم در صورت اعمال 
سیاست های دقیق از سوی دولت در حمایت از بخش مبلمان، این 
ظرفیت وجود دارد تا استان قم به عنوان یک برند در سطح منطقه 

و جهانی در حوزه تولید مبل مطرح شود.

رکودی که داد همه را درآورد

سایه ترک ها و چشم بادامی ها بر صنعت مبلمان قم

یک تحلیلگر مسائل سیاسی:

افراطیون راه پیروزی را در »رقابت بی رقیب« می جویند
 نوبخت در نشست حزب اعتدال و توسعه:

اداره کشور با حضور یک جریان سیاسی ممکن نیست
یک تحلیلگر مسائل سیاسی گفت: تندروها نگران 
گزینش  و  انتخاباتی  رقابت  معرض  در  گرفتن  قرار 
آزادانه هستند لذا راه پیروزی را در حذف رقبا، و در 

»رقابت بی رقیب« خواهند جست.
آستانه  در  اصولگرایان  وضعیت  درباره  مجلسی  فریدون 
انتخابات مجلس گفت اصولگرایان نیز مانند هر جریان دیگر 
تحت تأثیر شرایط محیطی و ظرفیت های ذهنی و تجربی 
در  که  آنان  از  بسیاری  می یابند.  تحول  زمان  طی  در  خود 
معرض آگاهی های گوناگون قرار دارند، در مواضع خود دچار 
تردید می شوند و می کوشند در هر مورد تفکر و سنجش را 

ابزار گزینش ها و تصمیم های خودشان قرار دهند.
این فعال سیاسی با اشاره به اینکه اصولگرایان در این روند 
به ابزار اعتدالی متوسل می شوند و در نتیجه به نوعی گرایش 
اعتدالی )منطقی( پیدا می کنند، تاکید کرد: هستند کسانی 
که آگاهی های خود را از منابع تک واره دریافت می کنند که 
هم  )افراطی تر(  خودشان سرسخت تر  منش های  در  طبیعتاً 

می شوند.
گفت:  اصولگرایان  از  دسته  این  وضعیت  درباره  مجلسی 
خود  حقانیت  به  نسبت  حال  عین  در  افراطی ها  اینگونه 
برخی  اینکه  خصوصاً  دارند،  تردید  نیز  عمومی  حمایت  و 
دولت  در  هم  خوبی  امانتداری  و  مالی  امتحان  اصولگرایان 
گذشته نداده و از مردم سلب اعتماد کرده اند. اینان طبیعتاً 
نگران قرار گرفتن در معرض رقابت انتخاباتی و گزینش آزادانه 

بی  »رقابت  در  و  رقبا،  حذف  در  را  پیروزی  راه  و  هستند، 
رقیب« خواهند جست.

وی تاکید کرد: در واقع باید دید آیا خواهند توانست از 
خودشان  انتخاباتی  راهگشایی  برای  کننده  حذف  نهادهای 
آسیب رسان  عملکردهای  برعکس  یا  کنند  ابزاری  استفاده 
قرار  لااقل  یا  خودشان  حذف  موجب  زیان بخش  سوابق  و 

گرفتنشان در معرض رقابتی واقعی خواهد شد.
آینده  مجلس  انتخابات  وضعیت  پیش بینی  در  مجلسی 
نیز  انتخابات  در  مردم  مشارکت  میزان  کرد:  خاطرنشان 
بستگی به همین دارد که ببینند به حق گزینش آنها چه 
قدر اعتبار داده می شود. به نظر من شرایط عادی و طبیعی 
افراطی عملًا  نمایش های  با  اعتدال دارد. کسانی که  به  رو 
اقتصاد و جامعه را با بحران مواجه کرده اند، به طور طبیعی 

هیچ بختی ندارند.

دبیرکل حزب اعتدال و توسعه گفت: هیچ گروهی با 
تکروی نمی تواند در مسیر خدمت به نظام و ملت گامی موثر 

بردارد.
هماهنگی  شورای  نشست  دومین  در  نوبخت  باقر  محمد 
استان های حزب اعتدال و توسعه - که به ریاست مرتضی بانک، 
رییس هیات اجرایی این حزب برگزار شد - یادآور شد: حزب 
اعتدال و توسعه در 16 سال پیش و با این باور تاسیس شد که 
تحقق آرمان های اصیل انقلاب اسلامی و پیشرفت ایران در گرو 
بهره مندی از شایستگان در همه طیف های سیاسی کشور است 
و هیچ یک از جریان های سیاسی نمی توانند به تنهای کشور را در 

مسیر توسعه، اداره کنند. 
وی با تاکید بر این که »گسترش مشی اعتدال به عنوان یک 
روش در سطوح مختلف مدیریتی، ابزاری کارا برای اعتلای کشور 
است« اظهار کرد: کارنامه حزب اعتدال و توسعه نشان می دهد که 

این حزب هیچ گاه حیات خود را در نفی دیگر احزاب و جریان های 
سیاسی در هر دو طیف اصولگرایان و اصلاح طلبان ندیده است. 
بلکه سخن ما این است که هیچ گروهی با تکروی نمی تواند در 

مسیر خدمت به نظام و ملت گامی موثر بردارد.
وی با اشاره به نتایج عینی استقرار گفتمان اعتدال در مدیریت 
کشور افزود: برای مجموعه دولت مایه مباهات است که مقام 
معظم رهبری چندی پیش در دیدار با اعضای هیات دولت، از 
برقراری آرامش و ثبات در کشور، مهار تورم و سیاست خارجی 
تمجید کردند. این حمایت ها و همراهی ها نشان می دهد که 
رویکرد کلی دولت مثبت و مورد تایید مقام معظم رهبری و مردم 

ایران است.
در ادامه این نشست، مسئولان استانی حزب اعتدال و توسعه، 
ضمن ابراز نقطه نظرات خود درباره چگونگی تقویت فعالیت های 
قانونمند حزبی در فضای سیاسی ایران و نیز توسعه تشکیلات این 
حزب در اقصی نقاط کشور، دیدگاه های خود را درباره برخی مسائل 
روز مطرح کردند. بر اساس این گزارش، نشست یک روزه شورای 
هماهنگی استان های حزب اعتدال و توسعه، عصر روز پنجشنبه 
پس از دیدار با آیت الله هاشمی رفنسجانی رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام خاتمه یافت. در این نشست که با حضور جمعی 
از اعضای شورای مرکزی، هیات اجرایی و مسئولان استانی حزب 
اعتدال و توسعه برگزار شد، ضمن بررسی آخرین فعالیت های 
مربوط به ساماندهی تشکیلات استانی این حزب، درباره تحولات 

روز داخلی و بین المللی نیز بحث و بررسی صورت گرفت.

کارشناسان اقتصادی بر این باورند که صنعت مبلمان در ایران 
با وجود داشتن کیفیت اما همچنان جایگاهی در خور و مناسب 
در سطح بین المللی پیدا نکرده و واردات بی رویه در این عرصه 
نشان از این ادعاست. متاسفانه آمارها نشان می دهد که برای 
تولید مبلمان تقریبا 90 درصد از مواد اولیه آن به کشور وارد 

می شود که این مسئله دقت نظر بیشتری را می طلبد
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تلخی خیرخواهی، سودمندتر از 17
شیرینی خیانت در مشورت است.

شنبه - چهاردهم شهریورماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3809 روزنامه

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه فنی و حرفه ای 
کشور در پیشرفت کشورمان سهیم باشیم . 

در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در 
رشته های  حسابداری –  معماری کامپیوتر  در سال 

95-9۴ ثبت نام
 بعمل می آورد.

آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار سمیه، 
جنب قنادی آرش پلاک 12

تلفن: 377۴7612- 77۴3۴51
09127۴968۴۴  

پیمان سه کشور برای براندازی دولت سوریه
گفته می شود: »جولیان آسانژ« مؤسس سایت افشاگر »ویکی لیکس« از پیمان محرمانه قطر، ترکیه و 
عربستان سعودی برای براندازی دولت سوریه خبر داد. به گزارش ایرنا به نقل از پایگاه خبری »مینت پرس« 
)سازمان مستقل دیدبان روزنامه نگاری( آسانژ در شبکه تلویزیونی ساندی روسیه فاش ساخت: این پیمان 
محرمانه در سال 2012 از سوی قطر، عربستان سعودی و ترکیه امضا شد و کشورهای غربی مانند فرانسه، 
انگلیس و آمریکا نیز در امضای آن دخیل بودند. به گفته آسانژ، متحدان آمریکا در خاورمیانه به شیوه ای 
خصمانه تر عمل کردند. عربستان حتی بر خلاف دستورالعمل های آمریکا عمل کرد. این اسناد افشا شده در 
زمره صدها هزار اوراق و اسناد دولتی هستند که از اطلاعات محرمانه درباره برخی قدرت کلیدی خاورمیانه، 
خاصه عربستان پرده برداشت. اسناد افشا شده همچنین شامل ارتباطات درونی سفارتخانه های عربستان در 

سراسر جهان است.

اطلاعات روسیه درباره سلاح شیمیایی داعش
گفته می شود: سخنگوی وزارت خارجه روسیه اعلام کرد اطلاعاتی دارد که تایید می کند داعش مواد 
سمی در اختیار دارد."ماریا زاخاروف" –سخنگوی رسمی وزارت خارجه روسیه- گفت: "در خصوص تملک 
گروه تروریستی داعش به مواد سمی و تکنولوژی تولید این مواد اطلاعات موثقی داریم."به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان به نقل از "العهد"؛ "ماریا زاخاروف" افزود: "مسکو، نگرانی ها درباره استفاده داعش از مواد 

شیمیای سمی و نیز گسترش تروریسم در خارج سوریه و عراق را برانگیخت."

رسیدن حامیان توافق هسته ای به 37 نفر
گفته می شود: افزایش حمایت از توافق هسته ای ایران در سنای آمریکا، از جمله مهمترین موضوعاتی 
است که امروز مورد توجه مطبوعات و رسانه های بین المللی قرار گرفته است. خبرگزاری »رویترز« در این 
زمینه می نویسد حمایت از توافق هسته ای ایران روز پنج شنبه در سنای آمریکا افزایش یافت و سه نماینده 
دیگر دموکرات، یعنی کوری بوکر، مارک وارنر و هایدی هیت کمپ گفتند از این توافق حمایت می کنند. این 
امر موجب شد تعداد سناتورهای حامی این توافق به 37 نفر برسد که همگی دموکرات یا مستقل هستند. 
حامیان این توافق اکنون تلاش می کنند تعداد آرای خود را به 41 برسانند تا راه قطعنامه رد توافق را سد کنند 

و اوباما را از ضرورت استفاده از حق وتو معاف نمایند.

عملیات محرمانه آمریکا علیه داعش در عراق و سوریه
گفته می شود: در خبری مربوط به مبارزه با داعش در عراق و سوریه، روزنامه »واشنگتن پست« به 
نقل از مسئولان آمریکایی فاش کرده که آمریکا حمله ای سری را برای شکار سرکردگان گروه تروریستی 
داعش از طریق هواپیماهای بدون سرنشین آغاز کرده است. این عملیات براساس همکاری مشترک 
سازمان اطلاعات مرکزی آمریکا و فرماندهی عملیات مشترک ویژه صورت می گیرد. سازمان اطلاعات 
مرکزی آمریکا اهداف و مواضع داعش را مشخص می کند و اختیارات گسترده ای در این خصوص دریافت 
کرده است. براساس این برنامه، اهداف ارزشمند شناسایی می شوند و فرماندهی عملیات مشترک ویژه این 
اهداف را مورد حمله قرار می دهد. این حملات، مستقل از عملیات ائتلاف بین المللی ضد داعش تحت 

رهبری واشنگتن است..

جنگ پنهانی میان ایران و آمریکا متوقف شده است
گفته می شود: روزنامه »العرب« با انتشار گزارشی تحلیلی مدعی شده »جنگ پنهانی« میان ایران و 
آمریکا در منطقه خاورمیانه در حال حاضر متوقف شده است. این روزنامه می نویسد جنگ های محرمانه میان 
دستگاه های اطلاعاتی ایران و آمریکا تا حدی متوقف شده است. بنا به گفته ناظران سیاسی،  این راهبرد که در 
چارچوب توافق هسته ای و افزایش خطر داعش اتخاذ شده، ممکن است باعث شود دو طرف در مرحله بعدی 
 همکاری های نظامی و اطلاعاتی- امنیتی خود را به طور محرمانه و برای مقابله با گروه های مسلح منطقه 
گسترش دهند. بنابراین، بحران های خاورمیانه،  فرصتی برای تقویت روابط ایران و آمریکا برای محقق کردن 

دستاوردهای مختلف و نزدیک شدن این دو کشور بر اساس منافع شده است.

ماجرای پیامک های رزمایش چه بود؟
گفته می شود: از شامگاه سه شنبه پیامک هایی با عنوان »رزمایش« برای مردم ارسال می شد؛ 
پیامک هایی که یا از زمان برگزاری رزمایش خبر می داد یا آنکه از اهداف آن می گفت. رزمایش اقتدار 
ثارالله رزمایشی است که از ظهر چهارشنبه در بوستان ولایت آغاز شد و تا پنجشنبه نیز ادامه داشت. به 
گزارش ایسنا، سردار شعبانی معاون عملیات قرارگاه ثارالله )ع( تهران و سخنگوی رزمایش اقتدار ثارالله 
در این باره به »اعتماد« گفت: هدف ما از اینکه پیامی را اعلام کنیم این است که هرکس از این طریق با 
ما ارتباط برقرار کند ما متوجه می شویم که علاقه مند است و ما از وی می خواهیم که به شبکه بیاید. اگر 
آمد، در آینده پیام ها را تنها به همان افرادی که قابلیت و آمادگی برقراری ارتباط را دارند ارسال می کنیم. 
وی افزود: ما شماره اعلام می کنیم که هر فردی علاقه مند است و اطلاعاتی هم دارد به ما وصل شود. ما 
در زمان جنگ از مردم به گونه ای دیگر استفاده می کردیم اما الان از طریق اطلاع رسانی برای امنیت پایدار 

و اطمینان بخش استفاده می کنیم.

آغاز ثبت نام زائران اربعین از فردا
گفته می شود: مدیر کل عتبات عالیات سازمان حج و زیارت، از آغاز ثبت نام زائران برای اعزام به کربلا 
در اربعین از روز یکشنبه 15 شهریور خبر داد و گفت: گذرنامه زائران باید تا پایان سال 94 اعتبار داشته باشد. 
مجسن نظافتی در گفتگو با خبرنگار مهر، افزود:براساس برنامه ریزی های انجام شده برای اعزام زائران عتبات 
عالیات که از ماه های قبل در کمیته های ویژه ستاد اربعین انجام شده در سال جاری زائران باید برای اعزام 
در سامانه سماح به نشانی www.samah.haj.ir ثبت نام کنند. وی با اشاره به اینکه هیچ اعزامی خارج از 
این سایت صورت نمی گیرد ، گفت: پس از ثبت نام در این سامانه دسته بندی و گروه بندی های زائران انجام 
می شود و بعد ازآن تمامی اطلاعات لازم در خصوص اعزام زائران در اختیار متقاضیان قرار می گیرد. مدیر کل 
عتبات عالیات سازمان حج و زیارت تاکید کرد: در ایام اربعین تمامی زائرانی که قصد زیارت دارند باید گذرنامه 
همراه داشته باشند که البته گذرنامه آنها باید تا پایان سال 94 اعتبار داشته باشد که برای تمامی آنها نیز روادید 
صادر می شود. به گفته وی، این موضوع به دلیل جلوگیری از بی نظمی و ارائه خدمات اسکان، تغذیه، حمل 
و نقل و... بهتر به زائران و با هماهنگی با دولت عراق انجام خواهد شد. نظافتی در مورد هزینه های سفر عتبات 

در اربعین نیز گفت: قیمت سفر بزودی مشخص و به زائران اعلام می شود.

آیت ا... اعرافی در خطبه های نماز جمعه قم تاکید کرد:

رعایت عقلانیت و مقاومت
 در عرصه سیاست خارجی 

خطیب این هفته نماز جمعه قم بر رعایت عقلانیت و مقاومت در عرصه سیاست خرجی 
تاکید کرد و گفت: توازن این دو اصل در سیاست خارجی به هیچ عنوان نباید به هم ریخته 

شود. 
آیت ا... اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم اظهار داشت: در عرصه بین الملل هم باید 
گفتمان عقلانیت و منطقی نظام اسلامی را نشان دهیم که تا کنون اینگونه بوده است و هم اینکه شجاعت 

و مقاومت خود را نباید فراموش کنیم.
وی با اشاره به اینکه در دیپلماسی بین المللی تاکید بر مبانی انقلاب اسلامی یک اصل مهمی است، 
اظهار داشت: امروز در قضیه برجام دنیا باید بداند که عقلانیت، گفت و گو، مذاکره و توجه به مصالح بشری 

جمهوری اسلامی ایران همراه با منطق مقاومت و استواری است. 
وی با تاکید بر اینکه بر اساس ظاهر قانون اساسی برجام به عنوان یک تعهد باید در مجلس بررسی 
شود، بیان داشت: امیدواریم که مجلس دقت لازم را در بررسی برجام داشته باشد و آسیب های آن را 

شناسایی نماید.
اعرافی ادامه داد: قدرت های بزرگ دنیا هم بدانند که با یک اقدام یک جانبه نمی توانند ملت ایران را 
تسلیم نمایند، ما اهل گفت و گو و منطق هستیم اما رهبری و مجلس نیز هوشیارند و با نهایت استواری و 

قاطعیت در مسئله برجام اعلام نظر خواههند کرد. 
خطیب جمعه قم در ادامه سخنان خود با تاکید بر رعایت قانون، خاطر نشان کرد: امسال دو انتخابات 
بسیار بزرگ و سرنوشت ساز در کشور داریم و نیازمند این هستیم که قوانین به صورت کامل رعایت شود. 
وی گفت: همانگونه که رهبری فرمودند آرامش کشور بسیار مهم است، امروز ایران در یک دریای 
متلاطم ناامن در حال اداره شدن است که دولت، ملت و نخبگان باید کمک کنند تا این آرامش و انسجام 
حفظ شود و این انسجام در پرتو قانونمنداری و اعتقاد به اصل و ارزش های اسلامی و ولایت فقیه استوار 

است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود ضمن انتقاد از سهم کم تعاونی ها در اقتصاد کشور خاطر نشان 

کرد: اقتصاد مقاومتی اگر بخواهد پایه ریزی شود یکی از اضلاع مهم آن، تعاونی است. 
اعرافی افزود: اگر بخواهیم تعاونی گسترش پیدا کند، نیازمند این هستیم که فرهنگ کار جمعی و 
تعاونی را توسعه دهیم، نخبگان حوزه و دانشگاه و رسانه ها باید فرهنگ کار جمعی و تعاونی را توسعه دهند. 
وی تاکید کرد: مهار بیکاری در گرو گسترش تعاونی ها است و در این راستا لازم است که دولت 
تسهیلات روان تری در اختیار تعاونی ها قرار دهد و تعاونی ها نیز نسل جوان و پرنشاط را در عرصه 

اقتصاد فعال کنند. 

نامحرمانه

خبر

اخبار
رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای شهر قم:

قم باید در زمینه نظافت شهری شهری 
برای دیگر شهرها الگو باشد 

رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم گفت: قم 
باید در زمینه نظافت شهری شهری برای شهرهای مختلف الگو باشد 
و برای تحقق این امر شهروندان باید آموزش های لازم را سپری کرده 

تا بتوانند در تحقق این هدف مشارکت داشته باشند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر در پنجمین دوره جشن 
همیاران بازیافت که پنجشنبه شب در فرهنگسرای جوان استان قم برگزار شد، 
با اشاره به بهره داری از نخستین کارخانه تفکیک زباله کشور در قم عنوان کرد: 
اینکه حضرت محمد )ص( پاکیزگی را نیمی از ایمان می دانند نشان می دهد 

دین مبین اسلام به پاکیزگی توجه بسیاری دارد.
وی به برخی از ویژگی های سبک زندگی اسلامی اشاره و اضافه کرد: 
هیچ دینی همانند اسلام زندگی همراه با پاکیزگی را مورد تاکید قرار نداده 
است؛ مسلمانان باید در رعایت دستورات سبک زندگی اسلامی اهتمام جدی 
داشته باشند. رئیس کمیسیون برنامه و بودجه شورای اسلامی شهر قم با 
بیان اینکه مسئولان استانی باید برای برطرف سازی مشکلات مدیریت پسماند 
برنامه ای مدون داشته باشند، اظهار کرد: اکنون رسالت نظافت شهری فقط بر 
دوش سازمان های خاصی است اما شهروندان باید بخش اساسی این امر را بر 
عهده داشته باشند همان طور که با اجرای طرح تفکیک زباله از مبداء توسط 

شهروندان و گسترش آن تاکنون به دستاوردهای مناسبی رسیده ایم.
وی از شهر قم به عنوان یکی از تمیزترین شهرهای کشور یاد و خاطرنشان 
کرد: قم باید در زمینه تنظیف شهری برای شهرهای مختلف الگو باشد و برای 
تحقق این امر شهروندان باید آموزش های لازم را سپری کرده تا بتوانند در 

تحقق این هدف مشارکت داشته باشند.
آتش زر با بیان اینکه رفتار نیکو شهروندان یکی از معیارهای شهر اسلامی 
است، یادآور شد: اکنون برخی از کشورهای غیراسلامی توانستند در تنظیف 
محیط شهری نسبت به برخی از شهرهای جامعه اسلامی موفق تر باشند، 

چراکه آنها از ظرفیت مشارکت مردمی به خوبی استفاده کرده اند.

معاون پژوهش و طرح و برنامه ستاد همکاری های حوزه علمیه و 
آموزش و پرورش  خبرداد:

فعالیت بیش از ۴ هزار مبلغ 
در سطح مدارس  کشور

 معاون پژوهش و طرح و برنامه ستاد همکاری های حوزه علمیه 
و آموزش و پرورش گفت: در حال حاضر چهار هزار و 112 مبلغ در 
سطح مدارس آموزش و پرورش فعال هستند و این ستاد دنبال 
توانمند سازی دانش آموختگان حوزوی شاغل در آموزش و پرورش 

می باشد.
علیرضا رحیمی در نشست کارگروه تخصصی پژوهشی ستاد همکاری های 
حوزه و آموزش و پرورش در قم افزود: در این نشست دنبال تدوین سرفصلهای 
آموزشی برای برگزاری اردوهای روحانیون شاغل در آموزش و پرروش و 
شناسایی اساتید توانمند برای تدریس هستیم.وی ادامه داد: 11 برنامه در 
تفاهم نامه دو نهاد به تصویب رسید که اگرچه همه برنامه ها اجرایی نشد، 
ولی در این مدت برای به اجرا درآمدن مصوبه ها، قدمهای خوبی برداشته شد.

معاون پژوهشی و طرح و برنامه ستاد همکاری های حوزه و آموزش و 
پرورش با اشاره به اینکه از اسفند ماه گذشته کارگروه های تخصصی برای 
تدوین برنامه های امسال تشکیل شد، اظهار داشت: در این کارگروه ها مباحث 
به بحث و تبادل نظر گذاشته شد و در نهایت مقرر شد هفت برنامه اولویت دار 

در سال تحصیلی 95 - 94 مشخص و به اجرا گذاشته شود.
رحیمی ابراز داشت: طراحی رشته تعلیم و تربیت اسلامی در حوزه های 
علمیه، مشارکت حوزه در آسیب شناسی نظام آموزش و پرورش، تدوین سند 
چشم انداز و همکاری بر مبنای دیدگاه های رهبرمعظم انقلاب و اسناد بالا 
دستی، اولویت نظام تعلیم و تربیت رسمی و عمومی در پایان نامه های سطح 
3 و4، نظارت و ارزیابی بر فعالیت کمیته های انسانی، مشارکت حوزه در تولید 
کتاب درسی و راه اندازی حوزه علمیه فرهنگیان از جمله این برنامه هاست.

در ادامه این نشست، نمایندگان از نهاد حوزوی مانند مراکز تخصصی دانش 
آموختگان، تبلیغ و آموزش های کاربردی و نمایندگانی از آموزش و پرورش 
به بیان نظرات خود پرداختند و در نهایت سه سرفصل آموزشی مانند فرق و 
مذاهب، مدیریت فرهنگی و آسیب های فضای مجازی و استفاده از اساتید 

روحانی مجرب و توانمند برای این دوره ها به تصویب رسید.

در جشنواره فیلم کوتاه دانش آموزان  رقم خورد

کسب رتبه برتر ۴ فیلم دانش آموزان قمی 
استان  پرورش  و  آموزش  اداره کل  فرهنگی  و  پرورشی  معاون 
قم گفت: چهار فیلم دانش آموزان قمی حائز رتبه برتر کشوری در 
جشنواره فیلم کوتاه دانش آموزان سراسر کشور شد و 6 فیلم به 

عنوان فیلم های برگزیده معرفی شدند.
ناصر حمزه ای  در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم با اشاره به موفقیت های 
معاونت پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم اظهار کرد: 
دانش آموزان استان از استعداد فراوانی برخوردار هستند به طوری که در 
مسابقات مختلف شاهد کسب افتخارات مختلف از سوی این دانش آموزان 

هستیم.
وی خاطرنشان کرد: دانش آموزان استان قم در سی و سومین مسابقات 
فرهنگی و هنری و پانزدهمین مسابقات پرسش مهر افتخارات قابل توجهی 
به دست آوردند، به طوری که 6 نفر مقام برتر کشوری را در پانزدهمین دوره 

مسابقات پرسش مهر ریاست جمهوری کسب کردند.
معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم با بیان 
اینکه دانش آموزان استان قم 15 عنوان برتر و برگزیده در بخش هنرهای 
دستی و تجسمی از آن خود کردند گفت: دانش آموزان قمی موفق به کسب 

پنج رتبه اول، یک رتبه دوم، دو رتبه سوم و هفت برگزیده کشوری شدند.
وی خاطرنشان کرد: نمایش عروسکی جانباز از دبیرستان پسرانه هنرهای 
زیبا و نمایش عروسکی ناله از دبیرستان پسرانه نمونه دولتی شهید فهمیده 

رتبه اول کشوری را کسب کردند.
حمزه ای عنوان کرد: 61 هزار و 596 نفر در مقطع ابتدایی، 49 هزار و 509 
نفر در مقطع متوسطه اول و 42 هزار و 329 نفر در مقطع متوسطه دوم در 

بخش سرود همگانی رتبه برتر کشوری را کسب کردند.
از  کوتاه  فیلم  گفت: 12  کوتاه  فیلم  بخش  به  اشاره  با  مسئول  این 
دانش آموزان فیلم ساز استان قم از سوی هیئت داوران چهارمین جشنواره فیلم 
کوتاه دانش آموزان سراسر کشور انتخاب شد که چهار فیلم رتبه برتر کشوری 

را کسب کردند و 6 فیلم به عنوان فیلم های برگزیده معرفی شدند.
معاون پرورشی و فرهنگی اداره کل آموزش و پرورش استان قم خاطرنشان 
کرد: دانش آموزان قمی در بخش فرهنگی و ادبی در رشته شعر پنج رتبه، 
داستان پنج رتبه، مطالعه و تحقیق سه رتبه، وبلاگ نویسی پنج رتبه، رشته 

بازی های رایانه ای 6 رتبه و الکترونیک چهار رتبه را از آن خود کردند.
وی به موفقیت دانش آموزان استان قم در مسابقات قرآن و معارف اسلامی 
اشاره کرد و افزود: در مجموع 53 نفر از دانش آموزان استان قم در سی وسومین 
مسابقات قرآن و معارف اسلامی حائز رتبه کشوری شدند و مقام دوم کشوری 

را در این بخش از آن خود کردند.

به همت سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم انجام شد

تقدیر از همیاران بازیافت در قم
همیاران بازیافت طی مراسمی به همت سازمان مدیریت پسماند 

شهرداری قم تقدیر شدند.
به گزارش  فارس از قم، پنجمین دوره جشن همیاران بازیافت به منظور 
تقدیر از شهروندانی که در طرح تفکیک زباله از مبداء مشارکت داشتند 

پنج شنبه شب در فرهنگسرای جوان استان قم برگزار شد.
سید عبدالله میرابراهیمی مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
قم، حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر رئیس کمیسیون برنامه 
و بودجه شورای اسلامی شهر قم و محمدحسین داوودی مشاور سازمان 

مدیریت پسماند شهرداری قم سخنرانان این مراسم بودند.
ابوالفضل قوی دست، عنایت الله آزادی،  از  در این مراسم به قید قرعه 
الهام شیخی، حسن حدادی، فرزانه فراهانی، محمدرضا خسروانی، الیاسادات 
منتظری، امیر ایوب زاده، مرتضی ابراهیمی نیا و مهدی رضوی با اهدای دو سکه 
بهار آزادی و همچنین از سعید قاسمی، محمدحسن مرادی، عاطفه اربابی، 
حسین برزوزاده، سید مصطفی حسینی، فائزه سعادتمند، عصمت الملوک 
امامی، سامان ارغوان، زهره ابوطالبی، معصومه فراهانی منش با اهدای یک سکه 

تمام بهار آزادی تقدیر شد.

استاندار قم گفت: توافق هسته ای 
دستاوردی ملی و غرورآفرین بود.

سید مهدی صادقی در سخنرانی پیش 
از خطبه های نماز جمعه قم به تشریح 
و  تدبیر  دولت  های  برنامه  و  ها  فعالیت 
امید در بحث ملی و استانی پرداخت و با 
اشاره به فرارسیدن هفته دولت و تقارن آن 
با فرخنده ایام دهه کرامت، میلاد حضرت 
ثامن الحجج)ع( و حضرت فاطمه معصومه 
)س( را به همه دولتمردان و مردم شریف و 

متدین قم تبریک گفت.
وی با گرامیداشت یاد و خاطره شهدای 
عرصه خدمت به مردم، به ویژه شهیدان 
رجایی و باهنر که هفته دولت مزین بنام 
این دو شهید والا مقام است اظهار کرد: این 
خادمان پاک نهاد در شرایط دشوار اوایل 
انقلاب نقش بسیار مهمي را در راه خدمت 
بي منت به مردم و تثبیت پایه هاي نظام 
مقدس جمهوري اسلامي ایران ایفا نمودند.

هفته   استان  در  دولت  عالی  نماینده 
دولت را فرصتی دوباره برای تجدید عهد با 
آرمان های معمار کبیر انقلاب اسلامی در راه 
خدمت به مردم عنوان کرد و افزود: این هفته 
فرصت خوبی برای تحرک بخشی و ایجاد 
شور و نشاط در بدنه اجرایي کشور برای 
پیگیری مجدانه منویات مقام معظم رهبری 
و سیاست های دولت تدبیر و امید در بخش 

هاي مختلف اجرایی است.
وی بیان داشت: با توجه به نامگذاري 
امسال بنام همدلي و همزباني دولت و ملت 
این هفته   ، از طرف مقام معظم رهبري 
فرصت گرانبهایی برای تقویت این همدلی 
بین دولت و ملت و یکي از راه هاي رسیدن 

به وحدت و همگرایي در جامعه است.
صادقی با اشاره به افتتاح و کلنگ زنی 
221 پروژه عمراني در بخش هاي مختلف 
گردشگري،  درمان،  و  بهداشت  زیربنایي، 
آموزش، صنعت، کشاورزي و... با اعتباري 
بالغ بر 340 میلیارد تومان در قم، افزود: در 
طول این هفته فرصت بازدید و سرکشي به 
تعدادي از محلات محروم و کم برخوردار 
شهر قم و بخش هاي تابعه و دیدار با مردم 

این مناطق بدست آمد.
استاندار قم اختصاص هفته دولت براي 
گزارش دهي به مردم را مورد توجه قرار 
داد و اظهار کرد: خدا را شاکریم که دولت 
یازدهم با تکیه بر پشتوانه ارزشمند پشتیباني 
رهبر معظم انقلاب و همراهي و اعتماد ملت، 
توانسته کارنامه درخشان و موفقي را از خود 
به جاي بگذارد و در این دو سال تمامي توان 
و تلاش خود را براي بازگشت ثبات و آرامش 
به عرصه هاي اقتصادي، اجتماعي، فرهنگي 

و سیاسي بکار گرفته است.

وی با اشاره به شرایط پرتلاطم و مانع 
تراشي هاي غیرمنصفانه، افزود: دولت تلاش 
ها و فداکاري هاي زیادي را براي ساماندهي 
مسائل و مشکلات داخلي و خارجي داشته 

است.
صادقی جمع بندي و به سرانجام رساندن 
مذاکرات هسته ای با حفظ خطوط قرمز 
نظام و رعایت اصول آن به عنوان مبنایي 
براي از بین بردن ذهنیت ایران هراسي و 
رفع محدودیت هاي ظالمانه بین المللي را 
موفقیت و دستاورد ملی غرور آفرین دانست 
و تصریح کرد: این موفقیت بزرگ با همدلي 
و همراهي مردم و مسولین دلسوز نظام، 
مقام  عالمانه  و  رهبري خردمندانه  تحت 

معظم رهبري بدست آمد.
آرامش  و  ثبات  مساله  قم  استاندار 
نوسانات  مهار  تورم،  کاهش  اقتصادی، 
اقتصادی و تلاش های قابل تحسین دولت 
، اجراي موفق طرح  از رکود  برای خروج 
تحول سلامت و برنامه ریزی برای حرکت 
علمی کشور ، تلاش برای مدیریت مصرف 
آب در بخش کشاورزی ، اجراي طرح های 
نوین آبیاری و .... را بخشی از فعالیت های 
مهم دولت در این مدت دانست. وی طرح 
تحول سلامت را به عنوان یکي از برنامه 
هاي موفق و کلیدي دولت یازدهم عنوان 
طرح،  اجراي  زمان  از  کرد:  خاطرنشان  و 
هزینه هاي درماني مردم در بیمارستان هاي 
توجهي  قابل  میزان  به  دولت  به  وابسته 
کاهش داشته است به طوري که در انجام 
جراحي هاي سنگین و پر هزینه، فقط در 

صد کمي از بیماران مطالبه مي شود.
اصلاح  استان  در  دولت  عالی  نماینده 
خدمات  ارائه  گسترش  و  پزشکان  تعرفه 
بهداشتي به رده هاي مختلف سني را از 
بخش  در  دولت  موفق  هاي  برنامه  دیگر 
بهداشت و درمان تلقی و خاطرنشان کرد: 
در این بخش یکي از اقدامات مهم در دستور 
کیفي  و  کمي  افزایش  بحث  استان،  کار 
بنا  خدمات بهداشتي و درماني است که 

داریم تا پایان امسال تعداد مراکز بهداشتي 
در استان را از 16 مرکز در حال حاضر، به 

38 مرکز برسانیم.
وی بهبود فضاي کسب و کار در کشور 
را مورد توجه قرار داد و با بیان اینکه میل و 
اشتیاق به سرمایه گذاري از جانب سرمایه 
گذاران داخلي و خارجي رو به افزایش است، 
افزود: این فرصت و نوید خوبي براي ایجاد 
فرصت هاي شغلي و غلبه بر معضل بیکاري 
هاي  سازمان  مدیران  امیدوارم  که  است 
ذیربط استان قم هم در این رونق و شکوفایي 
ملي با تسهیل روند جذب سرمایه، جذابیت 
هاي بیشتري را براي سرمایه گذاران فراهم 

کنند .
معظم  مقام  سفر  به  اشاره  با  صادقی 
رهبري به قم در سال 89 و سفر اسفند 
ماه سال گذشته جناب آقاي دکتر روحاني 
و هیات دولت به استان قم، منشاء برکات و 

خیرات زیادي براي قم بود.
نماینده عالی دولت در استان با بیان 
اعتبار  ابلاغ  و  تخصیص  محل  از  اینکه 
مصوبات سفر مقام معظم رهبري بالغ بر 
162 میلیارد تومان اعتبار جذب استان قم 
شد افزود: این میزان اعتبار براي 76 پروژه 
در بخش هاي مختلف از جمله بهسازي 
معابر محلات محروم شهر، تکمیل و تجهیز 
راه هاي مواصلاتي، تجهیز ناوگان حمل و 
نقل درون شهري، احیاي بافت هاي فرسوده 
شهري، احداث و تجهیز مدارس و اماکن 
آموزشي، فرهنگي و ورزشي، ساخت مسکن 
محرومان، بهسازي و بازسازي بقاع متبرکه و 

دیگر نیازهاي استان هزینه خواهد شد.
وی با بیان اینکه دولت در پنج ماهه 
نخست امسال بیش از 45 میلیارد تومان 
که 56 درصد از سهم سال 94 مصوبات 
سفر اسفند ماه سال گذشته، به استان قم 
تخصیص و ابلاغ داده است، خاطرنشان کرد: 
با پیگیري هاي بعمل آمده امیدوارم شاهد 
محقق شدن جذب صد در صدي اعتبارات 

سفر تا پایان سال باشیم.

صادقی با اشاره به اینکه قم به عنوان 
ام القراي جهان اسلام و تشیع، خاستگاه 
انقلاب اسلامي و مرکز استراتژیک و پشتوانه 
فکري و معنوي نظام در طول تاریخ همواره 
از جایگاه و مرتبه برجسته اي برخوردار بوده 
است، تصریح کرد: چنین جایگاه و پیشینه 
مقام  همواره  تا  شده  موجب  درخشاني، 
معظم رهبري، ریاست محترم جمهور و 
مراجع معظم تقلید، بر ضرورت توجه ویژه به 
این استان تاکید داشته باشند و دولت نیز با 
درک این اهمیت، عمران و آباداني این دیار 
را وجهه همت خود قرار داده و نگاه ویژه اي 

به این مهم دارد.
نماینده عالی دولت در استان یکي از 
مهم ترین مسائل و مطالبات جدي استان 
کرد:  خاطرنشان  و  عنوان  آب  مسأله  را 
امیدواریم با پیگیري هاي جدي استان به 
ریاست  آقاي دکتر لاریجاني  ویژه جناب 
مجلس شوراي اسلامي و دیگر نمایندگان 
هر  اسلامي  مجلس شوراي  در  قم  مردم 
چه سریع تر شاهد اتمام و تکمیل بخش 
انتقال آب  از طرح عظیم  باقیمانده  هاي 
از سرشاخه هاي دز و حل چالش آب در 

استان باشیم.
استاندار قم خاطرنشان کرد: در زمینه ی 
کاهش مصرف آب نیز تهیه سند جامع منابع 
آب، تعادل بخشي به منابع آب هاي زیر 
زمیني و تغییر الگوي کشت را به عنوان یک 

اولویت اساسي و مهم دنبال خواهیم کرد.
از  استان  وی مسائل زیست محیطي 
جمله صیانت از منابع طبیعي را از دیگر 
مباحث مهم عنوان و تصریح کرد: در این 
بخش هم با کمک دستگاه هاي ملي، برنامه 
هاي خوبي را تدوین و اجرایي خواهیم کرد.

صادقی فعالیت های انجام شده در حوزه 
فرهنگي را نیز مورد توجه قرار داد و افزود: 
تنظیم سند کاهش جرائم و آسیب هاي 
اجتماعي در استان و توسعه فرهنگ قراني 
و اهل بیت علیهم السلام به عنوان راهکاري 
براي تقویت و ارتقاي هویت دیني و متناسب 
سازي آن با مختصات کلانشهر زیارتي در 
مقیاس جهاني را در برنامه ها و سیاست 

گذاري هاي آتي خواهیم داشت.
استاندار قم همچنین استفاده از ظرفیت 
بخش خصوصي و ایجاد بستر لازم براي 
حضور سرمایه گذاران در استان را دستور 
کار مسئولین دانست و تصریح کرد: پتانسیل 
ها و ظرفیت هاي بسیار خوبي در بحث 
سرمایه گذاري از جمله گردشگري و توسعه 
سفر زائرین و توریسم مذهبي دارد که مي 
توان با معرفي این قابلیت ها به سرمایه 
گذاران، زمینه را براي رونق تولید و اشتغال و 

توسعه و پیشرفت استان فراهم کرد.

استاندار در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه تشریح کرد؛

اقدامات دو ساله دولت در استان قم


